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روزنامه

شهردار قم با صدور پیامی فرارسیدن هفته بسیج را 
تبریک گفت.

پیامی  صدور  با  سقائیان نژاد  مرتضی  سید  دکتر 
فرارسیدن هفته بسیج را گرامی داشته و تبریک گفت.

متن پیام شهردار قم به این شرح است:
بسیج یکی ازمردمی ترین نهادهای ارزشی برخاسته 
از بطن جامعه برای حفظ ارزش های دینی ومنافع 
مختلف  عرصه های  در  حضورش  با  که  است  ملی 
شاهد تجلی جلوه های زیبای مهر، محبت، هدایت، 
امنیت و خدمت هستیم و می توان گفت ماندگاری و 
موفقیت بسیج مرهون اخلاص بوده وبسیج سردیسی 

برای تندیس اخلاص است.
این سازمان مردم نهاد، مصداقی عینی برای این 
ارِ رُحَمَاءُ بَیْنَهُمْ  اءُ عَلَی الْکُفَّ شِدَّ

َ
فراز نورانی قرآن کریم أ

است که منشوری از خوبی ها وخدمات را هنرمندانه 
نورافشانی می کند.

و  دقیق  برنامه ریزی  مرهون  هم  آن  پویای  اندیشه 
عقلانیتی عمیق است تا همواره شاهد بالندگی و 

تحولات آنان باشیم.
پایانی ندارد و  و  تهدید، ذات جنس دشمن است 
شناسایی راهبردهای آسیب پذیر و نحوه مقابله با آنها 

از توانمندی های این نیروی مردمی کارآمد است.
هفته بسیج زمان و فرصتی برای تجلیل از حماسه های 
این جهادگران ساحت اخلاص و بندگیست و تاکید 
برتداوم راه امام راحل و قله های رفیع آرمان های ایشان 
است و میثاقی مجدد با مقام معظم رهبری )مدظله 

العالی( برای استقامت وپایمردی است.
تعابیر امام راحل در خصوص بسیج از این واقعیات 

پرده برداری می کند که بسیج فراتر از سازمان است و 
تفکری برجسته و فرهنگی ریشه دار در تاریخ دارد و بن 

مایه فکریش درس آموزی از حماسه عاشوراست.
برای تحقق  این شجره طیبه  لبیک گویی عملی 
فرامین و منویات مقام عظمای ولایت است و دعای خیر 
خانواده های شهدا بدرقه راهشان و تاریخ پرحماسه 
انقلاب اسلامی سندی گویا بر این افتخارات است 
که سرنوشت جامعه را بر منافع شخصی خود ترجیح 
می دهند و تجربیات و موفقیتش در جنگ های سخت 
و نرم می تواند در مواجهه با مشکلات اقتصادی نقش 

آفرینی موثر نماید.
آینده نگری باغبان این شجره طیبه، حاکی از ترسیم 
به  امیدوار کننده است که ان شاالله  و  افقی روشن 
ظهور منجی عالم بشریت ختم خواهد شد و بسیج 
لشکری مخلص و ذخیره برای آن حضرت خواهد بود.

فاطمه  حضرت  نورانی  بارگاه  جوار  از  اینجانب 
معصومه )سلام الله علیها( ضمن پاسداشت هفته 
بسیجیان  همه  به  را  بزرگ  مناسبت  این  بسیج، 
زمان )عجل  امام  این سربازان  اسلامی  دلاورمیهن 
الله تعالی فرجه الشریف( تبریک گفته و یاد و خاطره 
شهدای والامقام، جانبازان سرافراز، ایثارگران صبور و 
آزادگان سربلند این عرصه را گرامی داشته و از درگاه 
خداوند متعال عزت، اقتدار و سربلندی ایران اسلامی 
را با زعامت و رهبری فرماندهی معظم کل قوا حضرت 
)مد ظله العالی( ای  خامنه  امام  العظمی  الله  آیت 

مسالت دارم.
سید مرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم

پیام شهردار قم به مناسبت هفته بسیج

معاون اقتصادی رییس جمهوری از ۱۴ تصمیم ستاد ملی مبارزه 
با کرونا برای خانوارهای بدون درآمد ثابت و کسب وکارها خبر داد 
خواهد  قرار  تاثیر  تحت  درآمدشان  اخیر،  های  محدودیت  با  که 
گرفت. »محمد نهاوندیان« دیروز در حاشیه جلسه ستاد اقتصادی 
دولت افزود: دو مورد از این ۱۴ تصمیم ناظر به خانواده هایی است 
که درآمدشان تحت تاثیر قرار خواهد گرفت، همچنین ۹ مورد برای 
عموم کسب و کارها و سه مورد برای کسب و کارهایی است که به طور 
شدید آسیب می بینند. به گفته وی، خانواده هایی که بر اساس منطق

رئیس ستاد انتخابات کشور گفت: تبلیغات و حضور میدانی 
طرفداران و دواطلبان، مانند انتخابات مرحله دوم مجلس شورای 
اسلامی ممنوع است. جمال عرف درباره پیشنهاد وزارت کشور 
برای برگزاری انتخابات ریاست جمهوری گفت: پیشنهاد ما این 
است که زمان اخذ رأی را از یک روز به ۲ روز افزایش دهیم. وی 
افزود: البته قانون اجازه برگزاری انتخابات در ۲ روز را نداده است، 
اما ستاد ملی مبارزه با کرونا می تواند با تصویب این موضوع )۲ 

روزه شدن انتخابات( دست ما را در این زمینه باز بگذارد.

معاون رییس جمهوری خبر داد:

۱۴ تصمیم اقتصادی برای 
خانوارهای بدون درآمد ثابت 

رئیس ستاد انتخابات کشور اعلام کرد

ممنوعیت تبلیغات میدانی و 
میتینگ ها در انتخابات ۱۴۰۰ 
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در اطلاعیه ای اعلام شد؛

مردم از مراجعه غیرضروری به شعب تامین اجتماعی پرهیز کنند

در گفت وگو با کارشناس مسائل اقتصادی بررسی شد؛

چرا روند نزولی قیمت ها در بازار ارز، 
آهسته و کند است؟

رئیس قرارگاه عملیاتی مقابله با کرونادرقم تاکید کرد:

تشدید محدودیت و 
نظارت های کرونایی  

۴

۱
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۴

مدیر عامل سازمان آرمستان های شهرداری قم :

ورود اموات کرونایی سایرشهرها به قم ممنوع است
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بازار ارز در دو هفته گذشته با روندی آرام در جهت کاهش 
قیمت ها حرکت کرده است که یک تحلیلگر اقتصادی، دلیل 
آهسته بودن این روند را عدم تغییر پایدار در عوامل موثر بر 

بازار ارز می داند. بازار ارز در آبان ماه روند کلی کاهشی را از 
خود نشان داد، روندی که طی آن قیمت هر دلار در بازار آزاد،  

از ۱۸۰ از بالای مرز ۳۰ هزار تومان به کانال ۲۵ هزار تومان رسید. بر با احداث و مقاوم سازی بیش  مدیرکل آموزش وپرورش استان قم گفت: 
فضای آموزشی تا به امروز، با تراکم بالای دانش آموزان، همچنان با مشکل کمبود 
فضای آموزشی مواجه هستیم.  حمیدرضا شیخ الاسلام با اشاره به ورود وزارت 
آموزش وپرورش در بحث هزینه برنامه شاد اظهار داشت: کلیه خدمات سامانه شاد 
از طریق رایزنی هایی که با وزارت ارتباطات انجام شده، رایگان در اختیار دانش آموزان 
قرار می گیرد نکته قابل توجه اینکه صرفاً استفاده از فضای شاد رایگان است والدین 

عزیز عنایت داشته باشند که اگر احیاناً هزینه ای منظور شده، احتمال استفاده از

مدیرکل آموزش وپرورش استان قم :

با مشکل کمبود فضای آموزشی مواجه هستیم 
 

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان قم گفت: ششصد و نود و چهار هزار 
و۶۷۵ نفر از مردم استان قم، یعنی بیش از ۵۰ درصد جمعیت استان، دارای 
سهام عدالت می باشند.  عادل علی پور در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: 
دارندگان سهام عدالت که روش غیرمستقیم را برگزیده اند؛ برای برخورداری 
و انتفاع از سود سالانه، باید در سامانه سجام، ثبت نام کنند. وی افزود: شرکت 
سهام عدالت استان قم، به عنوان دومین شرکت سهامی عدالت استانی در کل 

کشور و با نماد »وسقم« با سرمایه بالغ بر ۵۲۰۰ میلیارد تومان، وارد بازار سرمایه

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان قم :

5۰ درصد مردم استان قم دارای سهام عدالت هستند 

۴۴

با حضور مسئولان ملی، استانی و شهری:

۱5 پروژه بزرگ شهری در قم افتتاح شد

استاندار قم:

 کاهش یا افزایش محدودیت ها
 بستگی به رفتار مردم دارد

 استاندار قم گفت: طرح جامع مدیریت تجمع ها و ترددها برای حفظ 
سلامتی جامعه است از این رو انتظار داریم مردم استان با مسئولیت پذیری 
که دارند همراهی کنند تا بتوانیم در این ۲ هفته موج ویروس کرونا را کنترل 

کنیم. 
بهرام سرمست روز شنبه در پایان جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا که به 
صورت ویدیو کنفرانس در آن شرکت کرده بود در گفت و گو با خبرنگاران 
اظهار داشت: امروز نخستین روز اجرای طرح جامع مدیریت تجمع ها و 
ترددها است و در قم نیز به عنوان یک شهر دارای وضعیت قرمز کرونایی این 

برنامه را اجرا می کنیم. 
وی افزود: در بخش های مختلف شامل صنوف و کسبه و اداره های دولتی، 
اماکن مذهبی و بقاع متبرکه و همچنین ورودی های شهر کلیه آمد و شدها کنترل 
و برای عبور و مرور خودرها نیز محدودیت هایی که ابلاغ شده اجرایی خواهد شد. 
استاندار قم یادآور شد: همراهی مردم برای رسیدن به شرایط مطلوب و رفع این 

محدودیت ها ضروری است .
 سرمست در ادامه افزود: از صدا و سیما و کانال های ارتباط جمعی نیز انتظار 
داریم در جهت اطلاع رسانی و اقناع افکار عمومی کمک کنند تا با رعایت کردن 
مردم اهداف این طرح تحقق یاید. وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: در 
جلسه ستاد ملی کرونا مقرر شد برای خانواده هایی که بواسطه اجرای این طرح 
دچار آسیب می شوند تا پایان سال جاری به ازای هر نفر ماهیانه یک میلیون ریال 

کمک بلاعوض صورت گیرد. 
وی با اشاره به پرداخت ۱۰ میلیون ریال وام به ۱۰ میلیون خانوار که هیچ گونه 
حقوق ثابت و مستمری ندارند گفت: طبق برِآوردهای ستاد کرونا ۳۰ میلیون تَن 
مشمول این طرح قرار می گیرند. استاندار قم بیان کرد: به منظور اجرای دقیق 
این مصوبه ها جزئیات ضمانت اجرایی آنها به دستگاه های اجرایی ابلاغ خواهد 
شد.  وی در پایان در پاسخ به چگونگی تمهیدات در نظر گرفته شده برای اجرای 
طرح مدیریت جامع بیان کرد: اجرای این طرح از صبح امروز در قم آغاز شده 
و با توجه به اینکه وضعیت کرونایی هر استان دوشنبه هر هفته از سوی وزارت 
بهداشت اعلام می شود هر گونه تصمیم برای تشدید و تداوم و یا تسهیل این 

محدودیت ها طبق شرایطی که استان در آن قرار دارد گرفته خواهد شد.

رئیس قرارگاه عملیاتی مقابله با کرونادرقم تاکید کرد:

تشدید محدودیت و نظارت های کرونایی  
رئیس قرارگاه عملیاتی مقابله با کرونادرقم گفت :تشدید محدویت و نظارت ها تا 

برون رفت استان قم از وضعیت قرمز کرونایی ادامه خواهد یافت. 
طرح  اظهارداشت:  طرح  این  اجرای  هماهنگی  جلسه  در  حیدری  مرتضی 
مدیریت وکنترل همه گیری کووید۱۹به شیوه محله و خانواده محور با عنوان طرح 
عملیاتی شهید سپبهد حاج قاسم سلیمانی در استان قم همزمان با سراسرکشور 
اجرا می شود. وی افزود : بسیج با همکاری دانشگاه علوم پزشکی و مرکز بهداشت 
از یکم آذر مجری این طرح است. وی ادامه داد: آموزش خانواده ها، ایجاد ظرفیت 
قرنطینه بیماران در محله ها و حمایت از افراد آسیب پذیر جسمی در مقابل ابتلای 
احتمالی به کرونا مانند افراد دارای بیماری زمینه ای و مسن از اهداف این طرح 
است. حیدری خاطرنشان کرد: ۱۴حوزه بسیج و۲۷مرکزخدمات جامع سلامت با 
مراجعه خانه به خانه در محله های شهر و بخش های استان، اقدامات پیشگیرانه و 

شناسایی و حمایت از افراد مبتلا را بر عهده دارند. 
فرماندار همچنین از آغاز به کار کمیته های پنجگانه حمایت قرنطینه خانگی و 
غیرخانگی، رهگیری و مراقبت، پایش و نظارت عملیاتی محله و منطقه و آموزش 
همگانی در راستای اجرای این طرح خبرداد. درقالب فعال شدن این کمیته ها 
خدمات در دو بخش غربی و شرقی شهر قم و همچنین پنج بخش استان به صورت 

منظم و برنامه ریزی ارائه می شود.

رئیس قرارگاه عملیاتی مقابله با کرونادرقم گفت :تشدید 
وضعیت  از  قم  استان  رفت  برون  تا  ها  نظارت  و  محدویت 
قرمز کرونایی ادامه خواهد یافت. مرتضی حیدری در جلسه 

مدیریت  طرح  اظهارداشت:  طرح  این  اجرای  هماهنگی 
وکنترل همه گیری کووید۱۹به شیوه محله و خانواده محور 

با عنوان طرح عملیاتی شهید سپبهد حاج قاسم سلیمانی

پیام معنادار اروپا به ایران!
دشمن  ترامپ  دونالد  شکست  با  که  حالی  در   
آن  "مدافع"  بایدن  جو  پیروزی  و  برجام  سرسخت 
انتظاراتی شکل گرفته است مبنی بر این که سال های 

آتی متفاوت از چهار سال گذشته خواهد بود، اما به نظر می رسد رفتار اروپایی ها 
به عنوان یکی از شرکای این توافق هیچ نشانی از این تفاوت ندارد و کاشف از چیز 

دیگری است. 
در واقع بیانیه روزجمعه  گذشته تروییکای اروپایی )فرانسه، آلمان و انگلیس( 
که لحنی تند و نسبتا بی سابقه پس از برجام داشت، سنجه مهمی درباره رویکرد 
احتمالی آن ها در چهار سال آتی دوره ریاست جمهوری جو بایدن در قبال ایران 
است. اروپایی ها در این بیانیه صرفا به ابراز تاسف نسبت به خروج آمریکا از برجام 
و احیای تحریم ها اکتفا کرده؛ اما در مقابل شدیدا به گام های هسته ای ایران 
اعتراض کردند و "بی عملی" در مواجهه با پیامدهای خروج آمریکا از این توافق 
را "تلاش مثبت" و کانال مالی "اینستکس" را که معامله ای انجام نداده، عَلَم کرده 
و به رخ ایران کشیدند.  در حقیقت لحن سه کشور اروپایی هیچ هم پوشانی و 
همخوانی با شرایطی که گفته می شود پیروزی بایدن آن را متفاوت می گرداند، 
ندارد؛ به این معنا که گویا اروپایی ها به چشم اندازی که پس از پیروزی بایدن 

ترسیم می شود، باور نداشته و جور دیگری فکر می کنند. 
از این رو، این بیانیه فراتر از یک اعتراض تند به اقدامات هسته ای ایران پس 
از گزارش اخیر آژانس بین المللی انرژی اتمی و حامل این پیام "مهم" به تهران 
است که دوره ریاست جمهوری بایدن فی نفسه متفاوت نیست و متفاوت بودن آن 
الزامات و مقتضیات خاص خود را دارد و حتی از جهاتی هم می تواند بدتر از دوره 
ترامپ باشد. این که اروپا پس از انتخاب بایدن چنین بیانیه ای صادر می کند که 
به یک ابراز تاسف کوچک در قبال رفتارهای سالیان گذشته آمریکا در قبال برجام 
بسنده می کند؛ اما کوچک ترین درخواستی از دولت آتی آمریکا برای بازگشت 
به برجام و لغو تحریم ها مطرح نمی کند؛ تاکیدی بر این مدعاست که اروپا دیگر 
باوری به برجام ۲۰۱5 ندارد که بخواهد آمریکا را به پیوستن دوباره به آن فراخواند 
و صرفا خواهان پایبندی یکجانبه ایران به آن تا رسیدن به برجامی فراگیرتر است؛ 
چیزی که نگارنده در یادداشت های قبلی نیز به آن اشاره کرده است. اینجاست 
که قبل از این که از سنگ اندازی های اسرائیل و عربستان در دوره بایدن سخن 
گفت، لازم است گوشه چشمی هم به این اروپا داشت. به هر حال، وقتی چنین 
موضع سفت و سختی با آمدن بایدن از جانب اروپا اتخاذ می شود، لزوما دولت 
آینده آمریکا بهتر از آن موضع نخواهد گرفت؛ و اگر رفتار و گزارش های اخیر آژانس 
بین المللی انرژی اتمی را نیز در نظر بگیریم، می توان پیش بینی کرد که در چند 
سال آینده شاهد اجماع و رویکرد مشترکی میان سه طرف در قبال ایران باشیم که 
دقیقا همانند رویه ای است که در سالیان قبل از انعقاد برجام در پیش گرفتند و هر 
گونه مذاکره احتمالی در آینده زیر سایه سنگین فشار مستمر اجماعی آمریکایی، 
اروپایی و سازمان ملل خواهد بود. ترامپ میراثی از خود به جای گذاشته و چیزی 

را کاشته که این اجماع می خواهد آن را درو کند.
 کارشناس ارشد مسائل بین الملل

معاون وزیر راه و شهرسازی:

ثبت نام ظرفیت خالی مسکن ملی
 در پایان آذرماه انجام می شود

آذرماه  پایان  گفت:  شهرسازی  و  راه  وزارت  ساختمان  و  مسکن  معاون   
ظرفیت های خالی مسکن ملی شناسایی و برای آنها جایگزین انتخاب می شود. 

»محمود محمودزاده« گفت: پیش تر تا ۳۰ آبان به ثبت نام کنندگان مسکن ملی 
که پیامک دریافت کرده بودند زمان دادیم تا مدارک خود را تکمیل و واریز اولیه وجه 
را انجام دهند. وی با اشاره به عقب ماندن برخی استان ها از تعیین تکلیف نهایی 
متقاضیان، گفت: هنوز بررسی در استان ها کامل نشده و پیامک برای حضور و 
مشارکت متقاضیان ارسال نشده است بنابراین مهلت تکمیل اطلاعات و ترغیب 

متقاضیان به واریز وجه اولیه تا ۳۰ آذرماه تمدید شد.

صابر گل عنبری*
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رییس جمهوری از اقدامات جبرانی دولت به خانوارها در شرایط کرونایی 
خبر داد و گفت:  تا پایان سال به نزدیک ۳۰ میلیون نفر- ۲۹.۷ میلیون نفر-
ماهانه ۱۰۰ هزارتومان بلاعوض پرداخت می شود و ۱۰ میلیون خانوار هم وام 

یک میلیون تومانی دریافت می کنند که بازپرداخت آن ۳۰ ماهه است. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز شنبه در جلسه ستاد ملی 
مقابله با کرونا با اشاره به آغاز طرح جامع مقابله با کرونا از امروز-اول آذرماه- 
اظهارداشت: این طرح از امروز در شهرهایی که وضعیت قرمز، نارنجی و زرد 

دارند، اجرایی و عملیاتی خواهد شد.
وی  با یادآوری محدودیت های کرونایی در زمان آغاز شیوع کرونا در اسفند 
ماه سال گذشته، گفت: در واقع در آغاز شیوع کرونا که مربوط به اسفند سال 
قبل و فروردین امسال بود که ما یک دوره  بسیار سخت داشتیم. مقرراتی وضع 
شده بود که مردم همکاری خوبی کردند و وقتی ما وارد اردیبهشت شدیم، 

فشار کرونایی کاملا کم شد.
روحانی افزود: از اوایل اردیبهشت که فشار کم شده بود تا امروز حدود ۶ ماه 
از آن زمان می گذرد، در این مدت متاسفانه در برخی استان ها با موج دوم و 
اخیرا هم با موج سوم کرونا مواجه شدیم که تصمیم بر تعطیلی هوشمند 

شهرها گرفتیم.
رییس جمهوری افزود: هدف اصلی این است که انتقال ویروس را کنترل 
کنیم و انتقال ویروس به کمترین حد ممکن برسد. افراد مبتلا را سریعتر 
شناسایی و درمان کنیم و افرادی که باید قرنطینه شوند،  بدون نیاز به بستری 

شدن به خوبی مراقبت شوند. تجمع و تردد را کاهش دهیم.  
روحانی با یادآوری اینکه بعضی جاها ناچار به تعطیلی شدیم تا تجمع و تردد 
کم شود،  ادامه داد:  قبلا می گفتیم همه پروتکل ها را مراعات کنند به خاطر 
این که خودتان و اقوامتان سالم بمانید و فشار از دوش کادر درمانی کاهش 

پیدا کند.
وی گفت: الان علاوه بر اینها ما تمام اصول را مراعات کنیم برای این که فشار 
اقتصادی بر کسب و کارها و فعالیت های اقتصادی هرچه سریعتر کم شود. اگر 
همه دستورالعمل ها را مراعات کنند، ممکن است این تعطیلی ها به ۱۰ روز 

برسد اما اگر مراعات نکنیم ممکن است این دو هفته به نقطه مطلوب نرسد.
رییس جمهوری با تشریح الزمات موفقیت محدودیت ها پویا و تعطیلات 
گفت: اولین الزام موفقیت این طرح مسوولیت پذیری آحاد مردم است. این 
تعطیلات برای این بود که به مردم بگوییم ویروس کرونا خیلی جدی است و 
همه باید مراعات کنیم. بحث سر تعطیلی نبود که مغازه ای بسته شود. بحث 
این بود که مردم در فاصله های اجتماعی و برنامه های دورهمی مراعات کنند 

و جمع نشوند.
 علت بسیاری از ابتلاها دورهمی های خانوادگی است

 روحانی با بیان اینکه دورهمی ها بیش از کسب و کارها مشکل ایجاد کرده 
است، ادامه داد: وقتی فردی فوت می کند، مردم در تشییع جنازه او شرکت 
می کنند می گویند اگر شرکت نکنیم بد است.  این جمع شدن ها مشکلات 
بسیاری ایجادکرده است.  قبلا می گفتند باید مراقب عطسه و سرفه بود. 
تحقیقاتی که اخیرا انجام شده، نشان می دهد که خود حرف زدن و صحبت 
کردن هم افشانه های تنفسی را منتشر می کند که این افشانه ها ممکن است 
سنگین یا سبک باشد. در این شرایط وقتی افراد دور هم جمع می شوند و 
ماسک هم برداشته می شود اگر یک نفر مبتلا باشد، خود به خود باعث ابتلای 

بقیه می شود.
رییس دولت دوازدهم با یادآوری اینکه امروز بسیاری از ابتلاها، خانوادگی 
است، گفت: گاهی می بینیم یک یا دو نفر بیمار کاملا بی علامت یا با علامت 
ضعیف، همه را مبتلا کرده است. بنابراین مسئولیت پذیری آحاد افراد جامعه 

الزام نخست است تا این محدودیت اثربخش باشد.
ادامه داد: مصوبات  و  الزام دوم را ضمانت اجرای مصوبات برشمرد  وی 
بسیاری تصویب کردیم. امروز هم مصوباتی داشتیم. اینکه مرکب روی کاغذ 
باشد تاثیر ندارد. مصوبات باید اجرا شود. عده ای زیادی از مردم مصوبات را  
اجرا می کنند اما افرادی کمی بی مبالات هستند بنابراین باید دستگاه هایی 
که مسئولیت ضمانت اجرا بر دوش آنان است مانند دستگاه های ناظر  بر اجرا، 
قوه قضاییه، نیروی انتظامی، بسیج، تعزیرات، اتحادیه ها و همه کسانی که از 

طریق قرارگاه مصوبات به طور مرتب به آنان ابلاغ و اطلاع رسانی می شود، باید 
اقدام کنند و پایش مستمری داشته باشند.

تردد افراد با کارت ملی و کارت شناسایی معتبر
رییس دولت دوازدهم از ارائه پیشنهادی در جلسه امروز ستاد خبر داد که 
قرار است قرارگاه آن را بررسی کند و گفت: بر اساس این پیشنهاد همه افراد 
جامعه باید کارت ملی یا کارت شناسایی معتبر با شماره ملی همراه خود داشته 
باشند تا به فرد مبتلا اجازه ندهیم وارد سیستم حمل و نقل، محل اجتماعات یا 

فضای کسب و کار شود.
وی همکاری و همراهی دستگاه های دولتی و غیردولتی را به عنوان الزام 
سوم مورد تاکید قرار داد و گفت: در اجرای طرح جامع باید همه دستگاه ها 

دست به دست هم بدهند و این کار با موفقیت به سرانجام برسد.
 روحانی الزام چهارم را کمک و همیاری خیرین، بسیج، هلال احمر و حتی 
سمن ها دانست و گفت: همه باید در این زمینه یاری و کمک کنند مخصوصا 
به افرادی که در قرنطینه هستند و امروز اعلام شد که روزانه ۱۰۰ هزار تست 
سریع انجام خواهد گرفت و این کار موضوع مهمی است که اگرچه با آن تعداد 
مبتلایان افزایش می یابد ولی از طرف دیگر شمار مرگ و میر و بستری ها 

کاهش پیدا خواهد کرد.
وی الزام پنجم را اطلاع رسانی به موقع، شفاف و روشن ذکر کرد و گفت: 
تصمیماتی که اینجا یا در قرارگاه اتخاذ می شود و توصیه ها و پروتکل هایی که 

وزارت بهداشت دارد، باید با زبان روشن، صریح و واضح به مردم ابلاغ شود.
رییس جمهوری گفت: مسئله ششم اقناع سازی مردم است. مردم باید قانع 
شوند که در این شرایط راه دیگری نداریم چرا که واکسن و دارویی مطمئن 
نداریم بنابراین هیچ راهی جز اجرای توصیه ها و پروتکل های پزشکی و رعایت 
فاصله ها و مراعات اصول بهداشتی، دورهم جمع نشدن ها و کاهش تردد 

نداریم.
 ساعت ترددهای شبانه کاهش می یابد

وی افزود: یکی از مصوبات این بود که تردد شبانه از ساعت ۹ شب کاهش 
پیدا کند به دلیل این که بسیاری از این دورهمی ها ناشی از این ترددها است 
باید  این کارها  تردد قطع شود دورهمی ها کاهش می یابد. در کنار  اگر  و 

طرح های مکمل هم پیدا و اضافه کنیم که به نتیجه برسیم.
روحانی ادامه داد: الزام هفتم اقدام صدا و سیما برای ساعات فراغت مردم 
است. وقتی به مردم می گوییم در خانه بمانید خیلی مهم است که صدا و سیما 
برنامه های شاد داشته باشد و بتواند وقت مردم را به خوبی پر کند و آموزنده 
باشد و دانشگاه ها و آموزش و پرورش هم از طریق فضای مجازی بتوانند 
کلاس های درس را ادامه دهند و در خانه با استاد و معلمشان در تماس باشند 
که این هم جزو الزاماتی است که باید اجرا شود. رییس جمهوری الزام هشتم 
را اقدامات حمایتی و جبرانی ذکر کرد و گفت: با توجه به اینکه دو هفته کسب 
و کار و فعالیت های اقتصادی مردم تعطیل می شود، باید در حدی که توان و 
امکانات داریم، مردم را یاری و کمک کنیم به همین دلیل امروز مصوب شد 
برای حدود نزدیک ۳۰ میلیون نفر- ۷/۲۹ میلیون نفر - ماهانه تا پایان امسال 
هر ماه ۱۰۰ هزار تومان بلاعوض پرداخت کنیم. همچنین برای ۱۰ میلیون 
خانوار هم مقرر شد وام یک میلیون تومانی در اختیار آنها قرار بگیرد. شبیه 
همان وامی که اوایل سال در اختیار مردم قرار گرفت و آن وام هم ۳۰ ماهه 

است و مردم بازپرداخت می کنند.
روحانی افزود: مسئله پرداخت پول گاز و مشکلاتی که برای چک به وجود 
می آید و موارد دیگر که مشابه چیزهایی است که ما در اوایل سال برای موارد 
متعدد تصویب کرده بودیم و یک امهالی یک ماهه و دوماهه و یا ۴ ماه دادیم 

برای اینکه مشکلاتی که احتمالًا پیش روی مردم است، کاسته شود.
وی با تاکید بر لزوم همراهی و همکاری برای موفقیت طرح جامع مقابله 
با کرونا و محدودیت های پویا اظهارداشت: اگر تمام مردم دستور العمل ها را 
مراعات کنند و دورهمی ها را کنار بگذارند و تجمعات غیرضرور شرکت نکنند و 
ترددها را کاهش دهند نیاز به تعطیلی نداریم. در واقع این تعطیلات برای این 
بود که به مردم بگوییم شرایط، شرایط سخت و هشدار است. امیدوارم مردم 
با مراعات خود هم تعطیلات را کوتاه کنند و هم نقل و انتقال بیماری و هم 

فوتی ها را کاهش دهند.

رییس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد

عزم جدی دولت و مجلس برتامین 
ارزان کالاهای اساسی مردم 

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: امروز دولت و مجلس به این نتیجه رسیدند 
که کالاهای اساسی باید با کمک مالی مستقیم و ارزان به دست خانواده ها به ویژه 

خانواده های مستضعف و دورافتاده برسد. 
محمدباقر قالیباف عصر شنبه در آیین مجازی افتتاح، رونمایی و آغاز عملیات اجرایی 
پروژه های شهرداری قم با اعتباری بالغ  بر ۱۰ هزار میلیارد ریال، اضافه کرد: این که 
چه کاری توسط چه فردی انجام بشود مهم نیست؛ مهم این است که آن کار انجام بگیرد 

و گره ای از مشکلات مردم باز شود.
رییس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: مهم نیست این کارها توسط دولت یا 
مجلس انجام بگیرد بلکه مهم این است که این کالاها به صورت دقیق و به موقع به دست 

افراد آسیب دیده از کرونا و فاقد اشتغال و درآمد برسد.
رییس مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: کشور ما امروز در برابر دو فشار سنگین 

تحریم و کرونا قرار دارد و مردم ایران در برابر هر دو فشار، نجیبانه مقاومت کرده اند.
وی یادآور شد: مردم ما با مقاومت خود طرح فشار حداکثری ترامپ را با شکست 
روبه رو کردند. قالیباف تاکید کرد: امروز همه از این که دیگر ترامپ در مسند قدرت 
نیست، خوشحالیم. قالیباف تصریح کرد: اگر ایستادگی و مقاومت مردم نبود ایران 

نمی توانست به موفقیت های خود در رابطه با فشار حداکثری و کرونا نائل بیاید.
رییس مجلس شورای اسلامی گفت: جواب ایستادگی و محبت مردم به نظام در برابر 
فشارهای تحریم، تلاش برای باز کردن گره های مشکلات است و نباید گره ای تازه به 
چالش های موجود زده شود. رییس مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: نقدها و 

انتقادها باید منصفانه و باهدف پیشبرد کارها و حل مشکلات انجام بگیرد.

عضو شورای مرکزی حزب اعتدال و توسعه:

نادیده گرفتن افراد شایسته هر جناح 
خلاف منافع ملی است

عضو شورای مرکزی حزب اعتدال و توسعه، با بیان اینکه این تشکل در مباحث 
مدیریتی کشور به نگاه جزیره ای اعتقاد ندارد، گفت: معتقدیم محروم کردن کشور از 

ظرفیت افراد شایسته هر جناحی خسارت، آسیب و در تضاد با منافع ملی است. 
مسعود شفیعی درباره آخرین جلسه شورای مرکزی حزب اعتدال و توسعه و تصمیمات 
این نشست اظهار کرد: جلسات شورای مرکزی حزب اعتدال و توسعه به شکل معمول 
هر ماه برگزار می شود. طبیعتاً میان اعضا بحث و تبادل نظر در مورد موضوعات مختلف 
داخلی حزب و کلان کشور صورت می گیرد و این جلسه هم به همین ترتیب بود. 
مسائلی را در تشکیلات استانی خود دنبال می کنیم و فعالیت هایی که باید انجام بگیرد 
را رصد می کنیم و در مورد گزارش هایی که از استان ها به شورای مرکزی می رسد بحث 
و تصمیم گیری صورت می گیرد. دبیر جلسات شورای مرکزی حزب اعتدال و توسعه، 
ورود این تشکل اعتدالی به انتخابات ریاست جمهوری را زود عنوان کرد و گفت: در 
شرایط فعلی نباید فضای جامعه را انتخاباتی کنیم. اما حزب اعتدال و توسعه عرصه 
سیاسی و تحولات را مورد رصد قرار می دهد تا تحلیلی از شرایط موجود داشته باشد تا 
بتواند اقدامات لازم را انجام دهد. ولی از این نظر که از الان کار انتخاباتی انجام دهیم، 

مقداری زود است.
شفیعی گفت: مانند همه گروه ها و احزاب ما هم فعال هستیم و برای همه کارزارهای 
انتخاباتی همواره برنامه بلندمدت داشته ایم ولی در حال حاضر صلاح نمی دانیم به 
موضوعات انتخاباتی بپردازیم. وی درباره نحوه تعامل این حزب با جریان اصلاحات 
بعد از تعطیل شدن شورای عالی سیاست گذاری، گفت: اصلاح طلبان نهاد هماهنگی 
خاص خود را دارند و اگر لازم باشد ما با آنها هماهنگی هایی انجام می دهیم. باید ساز 
و کار ارتباط  را در حزب تعریف کنیم زیرا به شکل مصداقی به موضوع انتخابات ۱۴۰۰ 
تا امروز ورود نداشته ایم طبیعتا به موضوع کلان تر نگاه می کنیم. عضو شورای مرکزی 
حزب اعتدال و توسعه در توضیح نگاه کلان حزب اعتدال توسعه به مسائل کشور یادآور 
شد: منافع ملی مساله مهمی است که حزب همواره دنبال کرده است. منافع کشور در 
همگرائی و هم افزایی میان قوا و مردم است و بر این عقیده ایم که دولت و مجلس و دیگر 
نهادها همواره باید از ظرفیت های همه گروه های سیاسی استفاده کنند. شفیعی ادامه 
داد: این رویکرد حزب اعتدال و توسعه در دولت تدبیر و امید هم عملی شد و ما به همه 
گروه ها توصیه کرده ایم که کشور را به همین ترتیب اداره کنند و معتقدیم محروم کردن 
کشور از ظرفیت افراد شایسته هر جناحی خسارت، آسیب و در تضاد با منافع ملی 
است. عضو شورای مرکزی حزب اعتدال و توسعه تاکید کرد که این تشکل در مباحث 

مدیریتی کشور اعتقاد به نگاه جزیره ای ندارد.

حجت الاسلام و المسلمین شهرستانی: 

رابطه مستحکمی میان رهبری و 
آیت الله سیستانی وجود دارد

 حجت الاسلام و المسلمین سید جواد شهرستانی نماینده آیت الله سیستانی در 
ایران تاکید کرد: رابطه بسیار خوب و مستحکمی میان رهبر معظم انقلاب اسلامی و 

حضرت آیت  الله سیستانی وجود دارد و این ارتباط روز به روز قوی تر شده است. 
به گزارش عصر شنبه  ایرنا از مرکز خبر حوزه، وی در دیدار قائم مقام فرهنگی تبلیغی 
سازمان تبلیغات اسلامی و مدیر عامل بنیاد هدایت اظهار داشت: رابطه بسیار خوب و 
مستحکمی میان رهبر معظم انقلاب اسلامی و حضرت آیت  الله سیستانی وجود دارد 
و اگر چه برخی افراد چشم طمع دارند که این ارتباط را از بین ببرند، ولی به لطف خدا 
این ارتباط روز به روز قوی تر شده است. برخی از افراد درصدد هستند بین مراجع بزرگوار 
تقلید اختلاف ایجاد کنند اما بصیرت مراجع مانع تحقق اهداف آنها می شود.  نماینده 
آیت الله سیستانی تصریح کرد: حفظ نظام اسلامی از اهمیت بسیار بالایی برخوردار 
است، اگر خدای ناکرده روزی نظام اسلامی آسیب ببیند، همه آسیب می بینند و باید 
دست به دست هم بدهیم و از آن محافظت کنیم. وی همچنین با اشاره به وضعیت 
نامطلوب معیشت طلبه ها و مبلغان حوزوی گفت: باید به مشکل های معیشتی طلاب 
توجه داشته باشیم و راهکارهای پایداری برای حل این مساله پیدا کنیم. قائم فرهنگی 
تبلیغی سازمان تبلیغات اسلامی نیز در این دیدار به ارائه گزارشی از برنامه های فرهنگی 
تبلیغی سازمان تبلیغات اسلامی پرداخت و برخی از آثار و برکت های فعالیت های 
تبلیغی روحانیان در سراسر کشور را مطرح کرد. حجت الاسلام سید ناصر میرمحمدیان 
در ادامه برخی از مسائل و مشکل های پیش روی روحانیان در بحث تبلیغ را مطرح کرد.

وزیر کشور: 

انتخابات ۱۴۰۰ با هماهنگی  وزارت 
بهداشت برگزار می شود

 وزیر کشور گفت: انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ با هماهنگی وزارت بهداشت، 
درمان وآموزش پزشکی برگزار می شود.  عبدالرضا رحمانی فضلی در پاسخ به سوالی 
درباره تمهیدات وزارت کشور برای برگزاری انتخابات ریاست جمهوری سال۱۴۰۰ با 
توجه به تداوم شرایط کرونایی اظهارداشت: هماهنگی های لازم را با وزارت بهداشت 
انجام داده ایم و تجربیات کشورهای دیگر که در این شرایط، انتخابات برگزار کرده اند 
را نیز مطالعه کرده و از آن استفاده می کنیم. وزیر کشور یادآورشد: هنگامی که وزارت 
کشور به جمع بندی مناسب برسد، موضوع را با شورای نگهبان مطرح می کند و نظر 
شورای نگهبان را هم خواهیم گرفت و بعد از آن گزارش نهایی را  به مجلس شورای 
اسلامی می فرستیم. بر اساس اظهارات جمال عرف معاون سیاسی وزارت کشور ۲۸ 
خرداد ۱۴۰۰ به عنوان تاریخ برگزاری انتخابات ریاست جمهوری مورد تایید شورای 

نگهبان قرار گرفته است.

سخنگوی وزارت بهداشت :

کرونا جان ۴۳۱ نفر دیگر را در ایران گرفت
سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با فوت ۴۳۱ بیمار دیگر 
از مبتلایان قطعی به کرونا در ۲۴ ساعت گذشته، شمار جانباختگان قطعی بیماری 
کووید۱۹ در کشور به ۴۴ هزار و ۳۲۷ نفر رسید و ۲۷ استان همچنان در وضعیت قرمز 
کرونا هستند.  سیما سادات لاری روز شنبه با اعلام آخرین آمار مبتلایان و جانباختگان 
کرونا در ایران افزود: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر امروز )اول آذر ۱۳۹۹( بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی،۱۲ هزار و ۹۳۱ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور 
شناسایی شد و دو هزار و ۱55 نفر بستری شدند. با این حساب، مجموع بیماران 

کووید۱۹ در کشور به ۸۴۱ هزار و ۳۰۸ نفر رسید.

از آه مظلوم بترسیم!
مأموران  توسط  بی سرپرست  زن  آلونک  تخریب 
شهرداری بندرعباس که در حومه این شهر با بلوک های 
بدون  و  بود  خودساخته  برای  محقری  خانه  سیمانی 

امکانات حتی آب و برق با دختربچه اش زندگی می  کرد در فضای مجازی انعکاس 
گسترده ای داشته است و وجدان عمومی را متأثر کرد. متأسفانه اصرار و التماس آن 
زن بی سرپرست و ناله  های سوزناک دخترش که از عمق وجود خدا را قسم می  دادند 
هم نتیجه  ای نداشت و مأموران بی رحمانه آلونک را تخریب کردند و متعاقبش آن 
زن نیز از سر نومیدی اقدام به خودسوزی کرد تا در این دنیایی که برایش به  مانند 
جهنم شده است، دیگر زندگی نکند! گرچه خوشبختانه او از مرگ حتمی نجات 
یافت و دادستانی بندرعباس نیز تمامی عوامل تخریب را احضار کرده و دستور 
رسیدگی سریع به موضوع را داده است و ظاهراً از طرف سازمان بهزیستی نیز خانه 
 ای برای آنان در نظر گرفته شده است ولی  ای کاش این کارها قبل از تخریب انجام 
می  شد و این قدر از آبروی نظام جمهوری اسلامی هزینه نمی  شد! متأسفانه برخی 
از مسئولان، بخصوص در شهرداری  ها که مکرر ازاین گونه اتفاقات در شهرهای 
مختلف افتاده است نه تنها از ظلم کردن به محرومین و مستضعفین واهمه  ای ندارند 
بلکه از تبعات انعکاس این گونه رفتارها در فضای مجازی و وجدان  های عمومی 
که محدود به کشور هم نمی  شود، هراسی ندارند! نظام جمهوری اسلامی از ابتدا 
متکی بر مردم بوده است و اعتماد عمومی سرمایه بزرگ آن است که باید این سرمایه 
همیشه محفوظ بماند و کسی حق ندارد با رفتارهای غلط و ناصحیح خود موجب 
کاهش این اعتماد شود. حمایت از محرومین و مستضعفین نیز یکی از شاخص های 
اصلی انقلاب اسلامی بوده است و حضرت امام خمینی )ره( که معمار کبیر این 
نظام است در یک جمله ای تاریخی با تصریح بر اینکه یک موی کوخ نشینان بر 
همه کاخ نشینان ترجیح دارد فرمودند: »آن وقتی که در انقلاب می دیدم که یک 
پیرمردی از آن گودنشین ها از آن منزل محقر خرابه بیرون می آمد و می  گفت که ما با 
بچه هایمان صبح که می  شود می  رویم برای تظاهرات )مباهات می کردم( یک موی 
شما بر همه آن کاخ نشین ها و آن هایی که در این انقلاب هیچ فعالیتی نداشتند بلکه 
کارشکنی هم تا آن اندازه که می  توانستند می  کردند و الآن هم هر مقدار که بتوانند 
می  کنند، یک موی شما بر همه آن ها ترجیح دارد بلکه مقایسه یک موی شما با آنها 
نباید صحیح باشد!« حضرت امام در طول دوران انقلاب بر حمایت از مستضعفین و 
محرومان تأکید داشتند و تشکیل ارگان ها و سازمان هایی مانند بنیاد مستضعفان، 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، کمیته امداد امام خمینی، بنیاد شهید و حتی جهاد 
سازندگی در راستای حمایت و پشتیبانی از قشرهای محروم جامعه تأسیس و تعریف 
شدند. رهبری معظم انقلاب آیت الله خامنه  ای نیز همین مشی سلف صالح را داشته 
و همواره مسئولان در بخش های مختلف را به رعایت حال محرومان و مستضعفان 
و ایجاد عدالت اجتماعی فراخوانده اند. بنابراین وقتی رسالت انقلاب برای ایجاد 
قسط و عدل تعریف شده و پشتوانه اصلی انقلاب نیز همواره همین مردم محروم و 
مستضعف بوده اند چرا حرکت بعضی از ادارات دولتی و یا شهرداری ها در تناقض 
با این جهت شاخص انقلاب است؟! آیا شهرداری ها نمی  دانند که هرگونه رفتار و 
حرکت ظالمانه آن ها به پای انقلاب و نظام نوشته می  شود؟! چرا شهرداری ها با 
این گونه رفتارهای سخیف و خلاف انسانی و خلاف قانون و شرع به خون شهدا 
آورند!  خیانت می  کنند و موجبات تضعیف نظام جمهوری اسلامی را پدیدمی 
خوشبختانه قوه قضائیه برای رسیدگی به این گونه تخلفات ورود کرده ولیکن کفایت 
نمی  کند، آیا حفظ آبروی نظام فقط وظیفه قوه قضائیه است؟ و مدیران دستگاه ها 
و شهرداری ها هیچ وظیفه  ای در این خصوص ندارند!؟ چندی پیش ریاست قوه 
قضائیه جناب آقای رئیسی در پی مورد مشابهی تأکید کرد که از منظر ما تخریب 
کاخ هایی که به خلاف ساخته شده است اولویت دارد تا آلونک  هایی که ولو خلاف 
در بعضی جاها ساخته شده است و طبیعی است که برای این گونه موارد هم ابتدا 
باید برای بی پناهان و آلونک نشینان محل سکنای مناسبی پیش بینی شود و سپس با 
احترام و حفظ حرمت آن ها جابجایی صورت پذیرد. به هرحال متولیان امر باید خود 
نسبت به رفع محرومیت ها پیشگام شوند و برای آن ها مسکن و مأوی پیش بینی کنند 
و اگر قادر به اداره زندگی نیستند از بیت المال باید برای آن ها مقرری تعیین شود. 
در قانون اساسی جمهوری اسلامی اصل  های ۲۱ و ۲۹ به موضوع زنان سرپرست 
خانوار پرداخته است و نهادهایی مانند سازمان بهزیستی و کمیته امداد در تأمین و 
حمایت معیشتی از آنان وظیفه دارند. آمارها نشان می دهد که بیش از ۱۴ درصد از 
خانوارهای ایرانی را زنان سرپرست خانوار تشکیل می  دهند و طبیعی است که این 
جمعیت همگی در رفاه و آسایش نیستند و نهادهای مسئول وظیفه دارند تا آنجایی 
که برای آنها امکان دارد در حمایت از آنها دریغ نکنند. امیدواریم برخورد قاطع قوه 
قضائیه با عوامل تخریب آلونک آن خانم مظلوم و بی پناه بندرعباسی موجب شود تا 
دیگر این گونه اقدامات خودسرانه در شهرداری ها که خلاف شئونات نظام جمهوری 
اسلامی است، رخ ندهد و آه مظلومان دامن گیرمان نشود و چه زیبا ملا عبدالقادر 

بیدل سروده است که:
بترس از آه مظلومان که هنگام دعا کردن

اجابت از در حق، بهر استقبال آید
 امیرالمؤمنین )ع( پس از ضربت خوردن و قبل از شهادت به فرزندانشان امام حسن 
و امام حسین )ع( وصیت می  کنند و در آن وصیت نامه آورده اند که »کونوا للظالم 
خصما و للمظلوم عونا« یعنی دشمن ظالم و یاور مظلوم باشید و معنای خصم به ظالم 
این نیست که با ظالم بد باشید بلکه می  گوید بروید یقه ظالم را بگیرید و سرجایش 
بنشانید و معنای عون به مظلوم نیز این نیست که صرفاً با مظلوم همدردی کنید 
بلکه بروید به او کمک کنید و اگر این رویه همگان باشد بسیاری از ظلم ها دیگر به 
وقوع نمی پیوندد و مظلومان نیز احساس تنهایی و بی یاوری نمی  کنند. حضرت امام 
حسین )ع( نیز در روز عاشورا و در آخرین لحظات حیاتشان به فرزندشان حضرت 
سجاد )ع( وصیت کردند که »یا بُنَیَّ اِیّاکَ وَ ظُلْمَ مَنْ لا یَجِدُ عَلیکَ ناصراً اِلّا الله« 
یعنی ای فرزندم، از ظلم به کسی که در برابر تو، هیچ یاری کننده ای به جز خداوند 
ندارد، بر حذر باشد! و این روایت به لحاظ اهمیت حداقل از چهار امام معصوم )ع( 
نقل شده است. امام سجاد )ع( در دعای ابوحمزه از مردم به عنوان »عیال« پروردگار 
یاد می کنند »والخلق کل عیاله« یعنی مردم عائله پروردگار هستند و قطعاً پروردگار 
نمی  پسندد که با عائله اش رفتار بی رحمانه و ظالمانه بکند، بازهم می گویم بترسیم 

از آه مظلومان که همه چیز را بر باد می دهد و چه زیبا صائب تبریزی سروده است:
از تیره آه مظلومان، ظالم امان نیابد

پیش از نشانه خیزد از دل فغان کمان را
فانّما علیک البلاغ المبین 

 کارشناس دینی و امور قرآنی

رئیس ستاد انتخابات کشور اعلام کرد

ممنوعیت تبلیغات میدانی و میتینگ ها 
در انتخابات ۱۴۰۰ 

رئیس ستاد انتخابات کشور گفت: تبلیغات و حضور میدانی طرفداران و دواطلبان، 
مانند انتخابات مرحله دوم مجلس شورای اسلامی ممنوع است. جمال عرف درباره 
پیشنهاد وزارت کشور برای برگزاری انتخابات ریاست جمهوری گفت: پیشنهاد ما این 
است که زمان اخذ رأی را از یک روز به ۲ روز افزایش دهیم. وی افزود: البته قانون 
اجازه برگزاری انتخابات در ۲ روز را نداده است، اما ستاد ملی مبارزه با کرونا می تواند با 
تصویب این موضوع )۲ روزه شدن انتخابات( دست ما را در این زمینه باز بگذارد. معاون 
سیاسی وزیر کشور گفت: پیشنهاد دیگر ما افزایش شعب اخذ رأی است و اگر فرضا 
۶۰ هزار شعبه داریم، این تعداد را به ۸۰ هزار شعبه افزایش دهیم. آقای عرف اجرایی 
شدن این پیشنهاد را منوط به موافقت شورای نگهبان و تصویب ستاد ملی مبارزه با 
کرونا دانست و افزود: با توجه به اینکه ما قانون انتخابات ریاست جمهوری را داریم و 
در عمل قانون موجود محدودیت هایی را در این زمینه برای مجریان پیش بینی کرده 
است، نیاز داریم پیشنهادمان در صورت موافقت شورای نگهبان به تصویب ستاد ملی 
مبارزه با کرونا برسد، چرا که مصوبه های این ستاد در حکم مصوبه های شورای عالی 
امنیت ملی است. وی در خبرگزاری تسنیم تأکید کرد: اصل بر این است که ۲۸ خرداد 
۱۴۰۰ انتخابات برگزار می شود و انتخابات یک روز هم عقب نمی افتد، ضمن اینکه 
در زمینه تبلیغات و حضور میدانی طرفداران و دواطلبان، انتخابات متفاوتی خواهیم 

داشت و مانند انتخابات مرحله دوم مجلس شورای اسلامی ممنوع خواهد بود.

اخبار

در  مقدس  دفاع  ارزش های  نشر  و  آثار  حفظ  بنیاد 
بیانیه ای با گرامیداشت هفته بسیج، تاکید کرد: اهتمام 
و توجه جدی به ظرفیت های بالقوه و بالفعل درونی 
و  اقدامات دولت  کارآمد سازی  به  برای کمک  بسیج 
دستگاه های اجرایی کشور امری مهم و رهگشا در حل 

مشکلات است. 
به گزارش روز شنبه ایرنا از روابط عمومی بنیاد حفظ 
آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس، در متن بیانیه  بنیاد 
آمده است: تلاقی هفته بسیج و جشن تولد ۴۲ سالگی 
بسیج با عصر کرونا و جلوه گری های این نهاد مقدس 
این  یادآور  کرونا،  ویروس  علیه  جانبه  همه  جهاد  در 
حقیقت است که بسیج کانون امید و اتکای ملت ایران 
در سختی ها و دشواری ها بوده که طی ۱۰ ماه اخیر 
در مبارزه با ویروس منحوس کووید ۱۹ در جای جای 
کشور رقم خورده است. در ادامه این بیانیه آمده است: 
حماسه سازی های بسیجیان مخلص و تربیت یافته در 
مکتب اسلام و اهل بیت عصمت و طهارت )ع(، میراث 
گرانبها و بی نظیر بنیانگذار جمهوری اسلامی است که 
فراتر از حوزه های مقاومت، ایستادگی و مقابله با دشمن 
در جنگ سخت و نظامی؛ هم اینک در امداد و خدمت 
رسانی خالصانه و بی منت در عرصه های نیاز کشور و 

ملت را شاهد هستیم نمایان است.
بیانیه  این  در  مقدس  دفاع  آثار  نشر  و  حفظ  بنیاد 
کارآمد  نیروی  و  ایران  ملت  عظمت  مظهر  را  بسیج 
درونی کشور توصیف و با اشاره به ویژگی های ذاتی و 
قابلیت های سرشار و متکثر آن برای نقش آفرینی در 
تقویت ساختار درونی کشور خاطرنشان کرده است: 
بی تردید کارآمدی بسیج در عرصه های مختلف، سرمایه 

و ظرفیتی سرنوشت ساز برای عبور سر بلند انقلاب 
اسلامی و کشور از پیچ بزرگ تاریخی جاری در اختیار 
ملت عظیم الشأن ایران قرار داده است که می تواند این 
نهاد مبارک را به عنوان پرچمدار تقویت استحکام درونی 
نظام به ویژه در صحنه ترویج سبک زندگی اسلامی-
ایرانی، فعال سازی منابع و ظرفیت های غیرفعال داخلی 
و توسعه فرهنگ بسیجی و گسترش گروه های جهادی 
کم  و  محروم  نقاط  از  محرومیت  رفع  و  سازندگی  در 

برخوردار پیشتاز و ضامن موفقیت قرار دهد.
در این بیانیه با تاکید بر لزوم اهتمام و اقتدای بسیجیان 
به مولفه های بسیج در منظومه فکری امامین انقلاب 
اسلامی، به وظایف و مسئولیت های خطیر بسیج و 
بسیجیان در تحقق بیانیه گام دوم آمده است: جایگاه و 
نقش راهبردی بسیج در پیگیری و تحقق بیانیه گام دوم 
انقلاب، فهرستی از گام های مهم و تعیین کننده از این 
بیانیه را فراروی این نهاد قرار داده که، گفتمان سازی، 
همگرایی فکری، وحدت امت حول محور ولایت، توجه 
به برنامه ها وکیدهای دشمن، استقامت در مسیر ماندگار 
سازی انقلاب، آگاهی، الگومندی، اسوه سازی و تکیه 
بر کارآمدی جوانان بمثابه برخی از این گام ها می تواند 

تعیین کننده باشد.
بنیاد حفظ و نشر آثار دفاع مقدس در این بیانیه تاکید 
کرده است: اهتمام و توجه جدی به ظرفیت های بالقوه 
سازی  کارآمد  به  کمک  برای  بسیج  درونی  بالفعل  و 
اقدامات دولت و دستگاه های اجرایی کشور امری مهم و 
رهگشا در حل مشکلات و تنگناهای ناشی از راهبردها و 
نقشه های جبهه دشمن به ویژه در عرصه تحریم، جنگ 

اقتصادی و فشار حداکثری است.

در ادامه این بیانیه آمده است: از ارکان و ظرفیت های 
توفیق  به  و  است   " شدن  "قوی  راهبرد  انتهای  بی 
الهی، ایران و ایرانی با اقتدا و اطاعت از رهبری عزیز 
پیشران های اصلی مولفه های قدرت، چون عدالت، 
ایستادگی،  جهاد،  کار،  انضباط،  وحدت،  قانون، 
مقاومت و. را در عرصه های مختلف فراهم خواهد آورد 
و با حضور فعال و جانانه در صحنه می توانند از نمادها و 

نشانگرهای افتخارآمیز آن ها صیانت کند.
بیانیه  این  در  مقدس  دفاع  آثار  نشر  و  حفظ  بنیاد 
ضمن پاسداشت حماسه ۴۱ ساله بسیجیان در دفاع 
از آرمان های بلند انقلاب، بسیج را از رموز ماندگاری 
انقلاب اسلامی و کانون اصلی مقاومت و جوشش ضد 
استکباری در منطقه قلمداد و با ستایش برکات بسیج در 
میدان های مقابله با کرونا و خدمت رسانی به مردم آورده 
است: امروز درخشش و عظمت نقش بسیج و بسیجیان 
به ویژه در صحنه مبارزه با شیوع ویروس کرونا بیش از 
همیشه حاوی پیام های معنادار و عمیق است و کافی 
است مقداری به جلوه های همت و تلاش آنان در این 

صحنه مبارزه اندیشید
شکوه  صحنه های  است:  آمده  بیانیه  این  پایان  در 
همیاری و همدلی با ملت به ویژه مجاهدان سلامت و 
آسیب دیدگان ناشی از این بیماری که در قالب خدمت 
مومنانه،  کمک های  پزشکی،  بسیج  جامعه  رسانی 
اقلام  نیاز مندی های  تامین  و  عملیات دفاع زیستی 
بهداشتی و درمانی، ضدعفونی سازی محیط و معابر، 
انتقال  شناسایی، غربالگری و فاصله گذاری زنجیره 
بیماری در طرح شهید حاج قاسم سلیمانی صورت 

پذیرفته و می پذیرد را مشاهده کرد.

بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس:

توجه به ظرفیت بسیج کمک به کارآمدسازی اقدامات دولت است

مرتضی نجفی قدسی*

رییس جمهوری خبرداد

اقدامات جبرانی دولت به 
خانوارها در شرایط کرونایی 
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درست است که این روزها گفته می شود هر بیماری کرونا است مگر اینکه 
خلافش ثابت شود؛ اما بدانید که آنفلوانزا مثل هر سال وجود دارد بنابراین با بروز 
کوچک ترین مشکل وحشت نکنید چون ممکن است آنفلوانزا گرفته باشید. البته 
واقعیت این است که برخلاف سرماخوردگی که در عین آزاردهنده بودن خطرناک 
نیست، باید آنفلوانزا را جدی گرفت. چون ممکن است دردسرساز شود. به همین 

دلیل باید حواستان به بدن و سلامتی تان باشد.
همگی به خوبی می دانیم که برای خلاص شدن از شر این بیماری باید مایعات 
بیشتری مصرف کرد، غذای سالم و مقوی خورد و به خوبی استراحت کرد؛ اما در 
کنار این کارها و برای اینکه روند بهبودی زودتر طی شود لازم است برخی کارها 

را انجام ندهید. در ادامه به این نبایدها اشاره می کنیم. لطفاً با ما همراه باشید.
برای اینکه زودتر به سرکار برگردید خودتان را به دارو نبندید

به گفته متخصصین بهداشت و سلامت آمریکا کسی نمی داند که در سال 
جاری آنفلوانزا چگونه شروع می شود. اما آنچه مسلم است ویروس آنفلوانزا بشدت 
مسری است و با سرعت بالایی انتشار پیدا می کند. بنابراین اگر تلاش می کنید 
که برای بازگشت به سرکار یا انجام فعالیت های عادی علائمتان را با مصرف قرص 
و داروهای رنگارنگ پنهان نکنید سخت در اشتباهید. حین مبارزه با یک عفونت 
ویروسی نباید برای از سرگیری کار و فعالیت عجله داشت. این کار به نفع خودتان 
و دیگران نیست. چون افراد دیگری را نیز در معرض بیماری قرار می دهید. با 
وجود اینکه برخی از کارفرماها برای دادن مرخصی خساست به خرج می دهند 
اما اگر شما دچار آنفلوانزا شده اید در منزل بمانید. چون این کار به نفع همه است. 
از عصاره های روغنی برای تسکین علائم سرماخوردگی و آنفلوانزا استفاده کنید.

برای رفتن به مراکز درمانی اصرار نکنید
به گفته مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های ایالات متحده آمریکا، آنفلوانزا 

برای برخی افراد کاملًا جدی و حتی خطرناک است. این افراد عبارت اند از:
کودکان زیر 5 سال

افراد بالای ۶5 سال
خانم های باردار

افراد مبتلا به بیماری های مزمن
افراد دچار نقص ایمنی بدن

مبتلایان به آسم

بیماران قلبی و دیابتی ها.
اگر جزو این گروه افراد نیستید بدنتان قادر است که با آنفلوانزا مقابله کند. 
بنابراین بهتر است در این روزهای اپیدمی کرونا برای مواردی مانند آنفلوانزا به 
اورژانس و مراکز درمانی مراجعه نکنید. در منزل بمانید و با استراحت و تغذیه 

مناسب با آنفلوانزا مقابله کنید.
به دیگران نزدیک نشوید

اگر آنفلوانزا گرفته اید فعالیت های خود را کاهش دهید اما از شما خواهش 
می شود به دوستان و عزیزانتان نزدیک نشوید و آن ها را در آغوش نگیرید. ویروس 
آنفلوانزا بسیار مسری است. همچنان توصیه می شود در منزل بمانید اما به دور 
از نزدیکانتان. نیازی نیست خودتان را قرنطینه کنید. صرفاً بیش از اندازه به افراد 
دیگر نزدیک نشوید و از دست دادن، روبوسی، در آغوش کشیدن، استفاده از 

لوازم مشترک و غیره بپرهیزید.
در شستشوی دست ها خساست به خرج ندهید

شما می توانید به راحتی حتی با خاموش و روشن کردن یک لامپ اطرافیانتان 
را آلوده کنید. احتمالًا نمی دانید که ویروس آنفلوانزا تا ۲۴ ساعت روی سطوح 
سخت زنده می ماند. برای پیشگیری از سرایت بیماری به اطرافیان حتماً دست ها 
را به طور مرتب بشوید. با همین کار ساده نه تنها مانع از انتشار ویروس آنفلوانزا 
می شوید بلکه یکی از اقدامات اساسی برای پیشگیری از ابتلا به کروناویروس را 

نیز به خوبی انجام می دهید.
تا دیروقت جلوی تلویزیون ننشینید

زمانی که احساس مریضی دارید و در خانه استراحت می کنید تماشای فیلم و 
سریال لذت بخش است. اما بهتر است این کار را در طول روز انجام دهید و شب 
تا دیروقت جلوی تلویزیون نباشید. برای کاهش دوره بیماری بهتر است شب ها 
خیلی زود به رختخواب بروید و استراحت کنید. نتایج پژوهشی که در سال ۲۰۱۹ 
و در Journal of Experimental Medicine به چاپ رسیده نشان می دهد که 
داشتن خواب خوب شبانه کارایی برخی سلول های ایمنی )سلول های T( را 
بیشتر می کند. یادتان باشد که سیستم ایمنی بدن نیاز به زمان دارد تا قدرت 
خود را بازیابد. استراحت و خواب خوب این فرصت را به دستگاه ایمنی داده و 
باعث تقویت آن می شود. بنابراین تا جایی که می توانید بخوابید تا بدنتان شانس 

بیشتری برای ترمیم و احیای سلول های خود داشته باشد.

تصور نکنید که برای مصرف داروی تامیفلو دیر شده است
حتماً می دانید که برای درمان آنفلوانزا مصرف آنتی بیوتیک بی فایده است؛ اما 
 The Lancet باید بدانید که نتایج بررسی های متخصصان که در سال ۲۰۱5 در
ارائه شده است نشان می دهد که مصرف داروهای ضدویروس مانند تامیفلو 
می تواند مؤثر باشد. البته این دارو باید با نظر پزشک مصرف شود. اگر داروهای 
ضدویروس در دو روز نخست بیماری مصرف شوند تأثیر بیشتری دارند. اما این 

داروها در برخی افراد حتی اگر دیرتر نیز مصرف شوند مؤثر هستند.
شرکت در جلسات کاری یا مهمانی را فراموش کنید

درست است که حوصله تان سر می رود اما بخصوص در این روزها که کروناویروس 
بیداد می کند، حتی اگر علائم آنفلوانزایتان خفیف است باز هم زندگی اجتماعی 
را فراموش کنید. ریزقطرات آلوده به ویروس در حین سرفه کردن تا حداقل ۲ متر 
در هوا پخش می شوند. علاوه براین خستگی و یا مصرف برخی نوشیدنی ها و 
غذاهای نامناسب در مهمانی ها باعث ضعیف تر شدن سیستم ایمنی می شود و 

در نتیجه بدن برای مقابله با ویروس به مشکل برمی خورد.
مایعات را فراموش نکنید

به عقیده متخصصان برای جلوگیری از دهیدراته شدن ناشی از تب لازم است 
که به طور مرتب مایعاتی مانند آب، چای بدون کافئین، دمنوش های مناسب و 
هر نوشیدنی سالم بدون قند بنوشید. نتایج پژوهش های متعدد نشان می دهند 
که آب می تواند به طور موقت مخاط را تمیز و پاک کند و باعث شود که احساس 

احتقان و گرفتگی بینی کمتری داشته باشید.
در مصرف دارو زیاده روی نکنید

همه ما برای تسکین درد و کاهش تب خیلی زود به سراغ قرص استامینوفن 
می رویم. اما اگر داروهای دیگری مانند داروی ضدسرفه، قرص خواب یا داروی 
ضداحتقان بینی مصرف می کنید باید حواستان بیشتر جمع باشد. چون این 
استامینوفن  نیز حاوی  را تسکین می دهند  آنفلوانزا  برخی علائم  داروها که 
هستند. در نتیجه مصرف همزمان باعث می شود که دوز دارو دو برابر شده و 

ممکن است به کبدتان آسیب وارد شود.
از پزشک نخواهید که آنتی بیوتیک تجویز کند

برای  صرفاً  آنتی بیوتیک ها  و  دارند  ویروسی  منشأ  آنفلوانزا  و  سرماخوردگی 
عفونت های باکتریایی مؤثر عمل می کنند. بنابراین نه تنها کمکی به درمان 
شما نمی کنند بلکه مضر نیز هستند. یادتان باشد زمانی که نیاز به آنتی بیوتیک 
باکتری ها  مقاومت  افزایش  احتمال  آن می کنید  به مصرف  اقدام  اما  ندارید 
نمی شوند  نابود  باکتری ها  این  متأسفانه  می شود.  بیشتر  آنتی بیوتیک ها  به 
و در بدنتان باقی می مانند. بنابراین ممکن است بعدها باعث بروز بیماری ها و 
عفونت های جدی شوند و شما مجبور شوید داروهای قوی مصرف کنید و یا حتی 

بستری شوید.
تحرک بدنی شدید را فراموش کنید

زمانی که دچار آنفلوانزا می شوید داشتن فعالیت بدنی جزئی و ملایم باعث 
تقویت دستگاه ایمنی بدن می شود اما انجام ورزش های سنگین می تواند شرایط 
بیماری را بدتر کند. در این صورت نیز بیماری به جای بهبودی بدتر می شود. 
بنابراین لازم است که بخوابید و به خوبی استراحت کنید. اگر عاشق ورزش 

هستید شدت حرکات را کاهش دهید و به پیاده روی کوتاه بسنده کنید.
داخل دست هایتان عطسه یا سرفه نکنید

بدون شک بهتر است داخل دست هایتان عطسه یا سرفه کنید تا اینکه قطرات 
آب دهانتان که آلوده به ویروس است را در هوا پخش کنید. اما بعد از این کار 
دست به هر چیزی که بزنید آلوده به ویروس خواهد شد. بهتر است بدانید که 
ویروس آنفلوانزا ممکن است ساعت ها روی اشیاء صاف باقی بماند و افراد دیگر 
را نیز آلوده کند. بهترین کار این است که داخل دستمال یا آرنجتان عطسه یا 

سرفه کنید.
در کنار یک فرد سیگاری ننشینید

حتماً می دانید که دود سیگار برای سلامتی ریه ها مضر است خواه خودتان 
سیگاری باشید، خواه در معرض دود سیگار دیگران قرار بگیرید. بدانید که این 
آسیب زمانی که بیمار هستید دو برابر بیشتر است. نتایج پژوهشی که در سال 
۲۰۱۷ انجام شده است نشان می دهد که دود سیگار باعث ضعیف شدن ایمنی 
بدن در برابر ویروس ها می شود. قرار داشتن در معرض دود سیگار باعث تحریک 

ریه ها شده و گرفتگی بینی و سرفه را تشدید می کند.

نبایدهای آنفلوانزایی!

زنجبیل، دشمن سرسخت سرطانآنفلوانزا گرفته اید؟ این ۱۴ کار را نکنید

یک مطالعه جدید درباره مبتلایان به دیابت نوع ۲ نشان داد که فقط ۲ گرم پودر 
زنجبیل در روز میزان قند خون ناشتا را ۱۲ درصد کاهش می دهد.

 زنجبیل از جمله چاشنی هایی است که یک چیز مفید و خاص را تقریبا به هر چیز 
خوردنی اضافه می کند. مزه تند و شیرینی که در زمان مصرف می تواند احساس 

خوبی را به شما منتقل کند. 
اما سوال اینجاست که مصرف روزانه زنجبیل می تواند موجب حساسیت در بدن 
ما شود یا خیر؟ جواب خیلی سادست! هرگز. بلکه این چاشنی خوشمزه والبته تند 
می تواند به صورت روزانه به عنوان یک مکمل کاملا مفید مورد استفاده قرار بگیرد؛ 

حتی اگر طعم تند این گیاه مفید را نتوانید تحمل بکنید.
 ۱. کنترل اسید رفلاکس معده

از علائم این حساسیت سوزش معده هست که بی محابا شما را به سمت دارو های 
بی نام نشان می کشاند. ولی توصیه ما به شما دوستان عزیز این است که نگاهی هم 

به سمت گیاه مفید وطبیعی زنجبیل بیندازید. 
برخی از مواد فعال موجود در زنجبیل به دلیل قابلیت های ضد التهابی و ضد تهوع 
در دارو های سوزش قلب استفاده می شود. مصرف مقداری زنجبیل در هنگام تجربه 
رفلاکس اسید، علائم را مدیریت می کند، اما شواهد همچنین نشان می دهد که 

مصرف منظم زنجبیل می تواند احتمال بروز هر دردی را کاهش دهد.
 ۲. خواص ضد التهابی درد مفاصل 

مفصال متورم ممکن است علاوه بر درد و مانعی بزرگی در حرکت کردن شما باشد. 
مطالعات جدید نشان داده که زنجبیل می تواند مانند یک ایبرپروفن عمل کند و در 
کاهش درد مفاصل موثر است. در حقیقت، محققان در سال ۲۰۱5 مشخص کردند 
که مبتلایان به آرتروز حتی می توانند با استفاده از کرم یا پماد حاوی زنجبیل، درد را به 

صورت موضعی تسکین دهند.
۳. سلامت پوست

بله سلامت پوست! اشتباه نخوانده اید. اما نه به صورت موضعی. در مورد مصرف 
زنجبیل این واقعیت وجود دارد که موجب هضم آسان غذا می شود. عذایی که در 
وعده های غذایی مختلف میل میشود در سیستم گوارش شما مینشیند و ممکن 
از فراورده های سمی ایجاد کندکه باعث حساسیت های پوستی مثل: آکنه و اگزما 

می شود. 
زنجبیل از طریق هضم غذا و همچنین تعریق بدن سلامت پوست شما را تضمین 
می کند. همچنین ممکن است به عنوان یک ضد عفونی کننده برای بریدگی های 

کوچک یا ساییدگی مورد استفاده قرار بگیرد. 
۴. مبارزه با سرطان 

مطالعات پزشکان در دانشگاه میشیگان نشان داده که زنجبیل به عنوان یک سلاح 
قدرتمند در برابر سرطان به حساب می آید. 

تحقیقات زیادی در این مورد صورت گرفته، اما به شما توصیه میکنم که منتظر 
نمانید تا سرطان به سراغ شما بیاید و بعد شروع به مصرف زنجبیل کنید. می دانیم 
که این گیاه مفید باعث کاهش التهاب روده می شود و از این طریق خطر ابتلا به 

سرطان های گوارشی را کاهش می دهد.
۵. کمک به هضم غذا 

زنجبیل به چندین روش به بهبود هضم غذا کمک می کند. در بهبود درد معده 
بسیار موثر است و به همین دلیل زنان باردار برای مقابله با بیماری ها هر روز صبح از 

آن استفاده می کنند. 
۶. رفع سردرد 

سردرد معمولی می تواند روز شما را خراب کند، اما میگرن می تواند شما را ناتوان 
سازد. بیش از ۲۰۰ ماده موجود در زنجبیل برای تأمین اثرات ضد التهابی، ضد تهوع 
و آنتی هیستامین به نظر می رسد که به تسکین علائم میگرنی شدید کمک می کند. 

برخلاف سایر دارو های خطرناک عوارض جانبی خاصی ندارد.
۷. کاهش وزن 

اضافه کردن زنجبیل به رژیم روزانه شما نیز ممکن است باعث کاهش وزن شود. 
این گیاه به سوزاندن کالری کمک و متابولیسم بدن را به سمت بهبود هر چه بیشتر 
به سمت جلو حرکت می دهد. همچنین این نکته را فراموش نکنید که در سلاحی 

سنگین در مقابل هوس های غذایی متنوع شما به حساب می آید. 
۸. کنترل قند خون 

تشخیص اینکه شما داری بیماری قند خون هستید بسیار سخت است. ممکن 
است شما در چیز هایی که به صورت روزانه مصرف می کنید مقدار زیادی قند نهفته 
باشد که حتی انتظارش را هم نداشته باشید. این یک دلیل خوب دیگر برای افزودن 

هر روز زنجبیل به رژیم غذایی شماست.
یک مطالعه جدید درباره مبتلایان به دیابت نوع ۲ نشان داد که فقط ۲ گرم پودر 

زنجبیل در روز میزان قند خون ناشتا را ۱۲ درصد کاهش می دهد.
۹. مبارزه با عفونت 

این گیاه نه تنها برای مصرف عادی روزانه مفید است بلکه موجب تقویت بدن 
در مقابل جراحت و عفونت های مختلف می شود. زنجبیل خطر عفونت را کاهش 
می دهد و می تواند رشد چندین نوع باکتری را مهار کند. استفاده روزانه از زنجبیل 
می تواند به تقویت شما در برابر آن دسته از ایراداتی که در اطراف دفتر یا کلاس درس 

می رسد کمک کند.

خواب آرام به کاهش خطر ابتلا به نارسایی 
قلبی کمک می کند

نتایج یک مطالعه جدید نشان می دهد، افرادی که به طور منظم خواب خوبی در 
شب دارند به محافظت از خودشان در برابر ابتلا به نارسایی قلبی کمک می کنند.

به گزارش خبرگزاری یونایتدپرس، محققان دانشگاه »تولان« در »نیواورلئان« در 
این مطالعه با بررسی بیش از ۴۰۰ هزار بزرگسال متوجه شدند، افرادی که سالم ترین 
الگوهای خواب را داشتند در مقایسه با افرادی که از حداقل الگوهای سالم خواب 
برخوردار بودند،  ۴۲ درصد کمتر احتمال داشت که در عرض ۱۰ سال به نارسایی 

قلبی مبتلا شوند.
افرادی که در این مطالعه الگوی خواب سالمی داشتند، هفت تا هشت ساعت 
در شب می خوابیدند، خروپف نمی کردند، مشکلی در به خواب رفتن و یا خواب 
ماندن نداشتن، خواب آلودگی در طول روز نداشتند و سحر خیز بودند.  البته محققان 
متذکر شدند که این یافته ها هنوز  دلیل علت و معلولی را ثابت نمی کنند اما مجموعه 

ای از مطالعات کیفیت خواب را با سلامت قلب مرتبط می دانند.  
مطالعات نشان داده است که افراد مبتلا به بی خوابی بیشتر در معرض خطر 
بیماری های قلبی قرار دارند. همین امر در مورد افراد مبتلا به آپنه خواب نیز وجود 
دارد؛ آپنه خواب یک اختلال مزمن است که در آن تنفس به طور مکرر در طول شب 
متوقف می شود. به گفته این محققان، در واقع، بسیاری از افرادی که در این مطالعه 
جدید از الگوی ناسالم خواب برخوردار بودند، ممکن است آپنه خواب داشته باشند.   
»نیکا گلدبرگ«، یک متخصص قلب در آمریکا که سخنگوی انجمن قلب آمریکا نیز 
هست،  گفت:  خروپف مزمن و خواب آلودگی در طول روز از علائم آپنه خواب است. 
وی اضافه کرد، اگر افراد به دلیل مشکلات تنفسی، خواب بدی داشته باشند بعید به 

نظر می رسد که در طول روز سرحال باشند.  
به گفته گلدبرگ، خواب بد به طور مستقیم باعث نارسایی قلبی نمی شود؛  در 
عوض از طریق تأثیر بر هورمون های استرس، فشار خون و ضربان قلب، می تواند 

موجب بروز عوامل خطرزای ابتلا به نارسایی قلبی شود.

زمان  مردم  اغلب  کرونا،  ویروس  همه گیری  طی  در 
بسیار زیادی را صرف استفاده از تکنولوژی می کنند که 
این مسئله شانس ابتلا به گردن درد را افزایش داده است.
چه در دوران همه گیری کووید ۱۹ در منزل کار کنید 
و چه از طریق ویدئو چت با دوستان و خانواده خود در 
ارتباط باشید، احتمال اینکه بیش از هر زمان دیگری به 

نمایشگرها اعتیاد پیدا کنید، وجود خواهد داشت.
در  پیمایش  و  تماشا  برای  زمان  همه  این  صرف  با 
به  تکنولوژی  از  ناشی  درد  گردن  علائم  صفحات، 
سرعت بروز پیدا می کند و در زمان استفاده از فناوری 
شما را دچار درد می کنند. این نوع گردن درد، ناشی از 
وضعیت بدنی است که اغلب در هنگام تماشای صفحه 
نمایشگر، داریم. در این وضعیت، چانه شما جلو می آید، 
شانه هایتان به سمت جلو می چرخند و اغلب گردنتان 
برای نگاه کردن به تلفن همراه، صفحه کلید و یا کامپیوتر، 

برای مدت طولانی خم می شود.
وضعیت بدنی غیرطبیعی باعث میکروتروما و استرس 
در ناحیه فوقانی کمر و ناحیه گردن و سبب درد و ناراحتی 
می شود و در نهایت می تواند وضعیت ضعیف بدنی را 

منجر گردد.
اغلب بیماران مبتلا به درد گردن ناشی از تکنولوژی، با 

علائم زیر به پزشک مراجعه می کنند:
· درد و سفتی گردن و ناحیه بالایی کمر

· درد عضلات ذوزنقه ای
· اسپاسم عضله

· درد موضعی شانه
· سردرد

فرد می تواند درد، سوزش، تیر کشیدن، ضربان، و حتی 
بی حسی و سوزن سوزن شدن که تا دست ها ادامه پیدا 

می کند را تجربه کند.
چگونه می توانیم از گردن درد ناشی از تکنولوژی 

پیشگیری کنیم؟
ابتدای شیوع همه گیری کووید ۱۹، متخصصین  از 
نوع  این  نشانه های  و  علائم  با  بیماران  افزایش  شاهد 
گردن درد هستند. با این که مردم روز به روز از این مشکل 
توجه  است  لازم  اما  می کنند،  پیدا  بیشتری  آگاهی 

بیشتری به این مسئله شود.
به نحوه  نکنند  زمانی که احساس درد  تا  اکثر مردم 

نشستن خود فکر نمی کنند و یا اقدامات اصلاحی انجام 
نمی دهند. از آنجا که ممکن است شروع درد گردن و یا 
قسمت فوقانی ماه ها طول بکشد و تغییر وضعیت بدنی 
فرد حتی بیشتر از آن زمان ببرد، ایجاد عادت های بد در 
وضعیت بدنی هنگام استفاده از تکنولوژی، آسان خواهد 

بود.
اکثر افراد صندلی های ارگونومیک مناسب ساخته شده 
برای کار با کامپیوتر را ندارند. علاوه بر این، کار بر روی 
لپ تاپ به جای دسکتاپ، می تواند باعث خم شدن به 

سمت صفحه نمایش شود.
این دوران که  افراد در  نماند که استرسی که  ناگفته 
شرایط نامعلومی دارد، متحمل می شوند، عیناً منجر به 
افزایش تنش فیزیکی در بدن و افزایش موارد این گونه 
این مشکل،  از  راه های جلوگیری  گردن درد می شود. 

شامل موارد زیر است:
۱. در موقعیت محل کار خود تجدیدنظر کنید

از آنجا که بسیاری از محل کارهای خانگی شامل میز 

ناهارخوری، مبل و تختخواب می شود، محیط مناسبی 
برای وضعیت قرارگیری صحیح بدن، فراهم نمی آورند.

متخصصین اغلب با بیماران خود در مورد راه اندازی 
محل کار مناسب تر برای جلوگیری از آسیب دیدگی یا 
کاهش درد فعلی صحبت می کنند. آن ها به بسیاری از 
بیماران توصیه می کنند که این تغییرات در محل کار آن ها 

در خانه نوعی درمان پزشکی است.
پیشنهاد می شود برای کمک به بهبود محل کار خود، 
و  فیزیکی  پزشک  یا  فیزیکی  طب  متخصص  یک  به 

توان بخشی مراجعه کنید.
۲. به وضعیت بدنی خود توجه کنید

پشتی  مجاور  شانه هایتان  که  بنشینید  طوری 
صندلی تان و صفحه کلید روی دامانتان قرار بگیرد تا از 

جلو آوردن چانه و شانه های شما جلوگیری شود.
بیشتر افراد برای تایپ به پشت میز خود خم می شوند و 
این مقصر اصلی درد گردن به علت استفاده از تکنولوژی 

است.

۳. استراحت کنید
هر ۳۰ دقیقه تا ۱ ساعت از کار با رایانه دست بکشید 
را  شانه ها  و  گردن  مدت،  این  در  کنید.  استراحت  و 
بکشید. اگر گردن درد به دلیل استفاده مکرر از تلفن های 
هوشمند است، مرتب استراحت کنید و کمتر از آن ها 
استفاده نمایید. اگر به مدت طولانی فیلم تماشا می کنید 
یا فعالیت های دیگری انجام می دهید، می توانید یک 
سطح  در  تلفن  تا  کنید  تهیه  همراه  تلفن  نگهدارنده 

هم راستا با چشم قرار گیرد.
هرچه بیشتر بدن خود را حرکت دهید، مفاصل بیشتر 
روغن های طبیعی مورد نیاز برای سالم و فعال ماندن را 
دریافت می کنند. حرکت و کشش مکرر برای بدن بسیار 
مفید است. این کار جریان خون را حفظ و از سفت شدن 
عضلات و مفاصل جلوگیری می کند. اگر گردن خود را 
بیش از حد در یک وضعیت ثابت نگه دارید، می توانید 
موجب درد و ناراحتی آن شوید. و اگر این وضعیت اصلاح 
نشود، بعد از مدتی می تواند به مشکلات پزشکی، که 
سبب درد و ناتوانی طولانی مدت یا دائمی خواهد شد، 

منجر گردد.
۴. حرکات کششی انجام دهید

هر یک ساعت، حرکت بروگر را انجام دهید. برای انجام 
این کار، در انتهای صندلی خود بنشینید و بازوهای خود 
را به سمت بیرون و پشت بدن قرار دهید. تیغه های شانه 
خود را به هم فشار دهید، کف دست ها رو به بالا باشد و 
چانه خود را جمع کنید تا سرتان دقیقاً بالای بدن باشد. 
در حالی که نفس های عمیق می کشید، هر بار ۳۰ ثانیه 
در این وضعیت بمانید. سپس سه تا چهار بار این ورزش 
را تکرار کنید. همچنین می توان از طناب برای تقویت 
قسمت فوقانی کمر، با انجام ورزش کتف، استفاده کرد.

با وجود اینکه وقتی بیشتر مردم درد و سفتی در ناحیه 
چانه  رساندن  با  را  خود  گردن  عضلات  دارند،  گردن 
از  ناشی  اگر گردن درد  اما  به قفسه سینه می کِشند، 
استفاده از تکنولوژی باشد، این بدترین کاری است که 
می توان انجام داد. این نوع گردن درد باعث کشیدگی 
عضلات خلفی گردن می شود. در واقع، هر کسی که به 
این مشکل دچار است باید عکس این عمل را انجام دهد. 
قسمت جلوی گردن خود را بکشد و قسمت پشت گردن 

خود را تقویت کنید و کشش ندهد.

۴ توصیه برای حفظ سلامت گردنتان؛

پیشگیری از گردن درد ناشی از تکنولوژی در دوران  کرونایی
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چند ماهی از آمدن کرونا به کشورمان می گذرد؛ 
ویروسی که با خود تغییرات و تحولات بسیاری در 
زمینه های مختلف به همراه آورده و هر روز جان 
بیش از ۴5۰ نفر از هموطنانمان را می گیرد. با این 
اوصاف، بسیاری از افراد هنوز تغییری در رفتارهای 
پروتکل های  به  توجه  بدون  و  نداده اند  خود 
بهداشتی و دستورات پزشکی همچون گذشته در 
سطح جامعه به کنشگری می پردازند. برای مثال 
به مسافرت می روند یا به دید و بازدید و مهمانی 
اینکه ممکن  از  غافل  یکدیگر دعوت می شوند، 
خانواده شان  و  آنها  کمین  در  ویروس  این  است 
سواد  ارتقای  وضعیتی  چنین  در  باشد.  نشسته 
سلامت نه تنها به افراد کمک می کند تا اطلاعات 
و آگاهی خود را در خصوص بیماری های واگیری 
مثل کرونا افزایش دهند، بلکه سبب می شود با 
تغییر عادتواره  و سبک های زندگی خود از ابتلای 
که  امری  کنند؛  جلوگیری  اطرافیانشان  و  خود 
اهمیت پرداختن به آن، سبب شد پژوهشگر ایرنا با 
»مهین برخورداری« مدرس دانشگاه و کارشناس 

حوزه فلسفه تعلیم و تربیت به گفت و گو بنشیند.
مشروح این گفت و گو را در ذیل می خوانید:

سواد سلامت و اهمیت توجه به آن در 
روزهایی کرونایی

مهین برخورداری در خصوص سواد سلامت و 
اهمیت آن در این روزها گفت: سواد سلامت به 
مجموعه دانش و آگاهی افراد نسبت به مواردی 
گفته می شود که بهداشت جسمی و روحی آنها 
را حفظ می کند. مواردی مثل تغذیه سالم، کنترل 
و پیشگیری از بیماری و کاهش سطح تنش در 

زندگی از ابعاد مهم سواد سلامت هستند.
وی افزود: در مورد کرونا نیز هر چه دانش مردم 
نسبت به روش های ابتلا، روش های پیشگیری، 
نحوه ی  کرونا،  ایام  در  تغذیه  درمان،  روش های 
بیشتر  و...  کرونا  شرایط  در  اجتماع  در  حضور 
شود، قاعدتا تلفات و هزینه های کمتری به جامعه 

تحمیل خواهد شد.
برخورداری گفت: اگر افراد سواد سلامت کافی 
داشته باشند، در ایامی که بیماری کرونا شیوع 
همه گیری در دنیا و کشور ما دارد اصراری به حضور 
در مهمانی ها، تجمعات، سفرهای غیر ضروری 
در  افراد  سوادی  کم  متاسفانه  داشت.  نخواهند 
حوزه سلامت سبب نوعی بی تفاوتی و بی خیالی 
در برابر بیماری کشنده ی کرونا شده است. خیلی 
دیدار  به  بازهم  کرونا  ایام  در  حتی  خانواده ها  از 
یکدیگر می روند و گاهی در یک فامیل همزمان 

چندین نفر درگیر بیماری می شوند و یا حتی چند 
نفر فوت می کنند و این نشان دهنده ی نآآگاهی 
و عدم توجه مردم به سلامت خود و خانواده شان 
است. وقتی سواد سلامت افراد افزایش پیدا کند 
و به آنها توضیح داده شود که رعایت مواردی مثل 
قرنطینه، عدم حضور در تجمعات، تغذیه مناسب، 
ورزش و... بر پیشگیری و بهبود بیماری موثر است 
خود به خود باعث کاهش شیوع بیماری خواهد 

شد.
صرفا  سلامت  سواد  در  البته  داد:  ادامه  وی 
اطلاعات و دانش کافی نیست؛ بلکه نگرش افراد 
نسبت به موضوع نیز مهم است. افرادی ممکن 
اما  باشند  داشته  را  کافی  و  لازم  اطلاعات  است 

رعایت نکنند.
راهکارهایی برای افزایش سواد سلامت

برخورداری در خصوص اینکه چگونه می توان 
سواد سلامت را افزایش داد، گفت: سلامت نیز 
نیازمند  بشر  زندگی  حوزه های  سایر  مانند  هم 
رعایت  تغذیه،  سبک  است.  یادگیری  و  آموزش 
بهداشت جسمی و روحی و مواردی از این دست 
همه جزو سواد سلامت محسوب می شوند. وی 
دیگر  سوادهای  مثل  هم  سلامت  سواد  افزود: 
باید از طرق مختلف به افراد آموزش داده شود. 
مثلا به مدارس ابلاغ شود که در ساعات آموزش 
مجازی، معلمان چند دقیقه در این خصوص با 
دانش آموزان گفتگو کنند. فیلم های آموزشی به 
آنها نشان دهند و از دانش آموزان بپرسند که برای 

پیشگیری از کرونا چه کارهایی انجام می دهند. 
انشا در این رابطه بنویسند. نقاشی بکشند و در 
مجموع ذهن کودک را نسبت به موضوع حساس 
کنند. به همین ترتیب صدا و سیما، رسانه ها و 
را  شهروندان  باید  مجازی  اجتماعی  شبکه های 
آگاه کنند و نمونه های عینی را جلوی چشم آنها 
با  باید  رسانه ها  افزود:  برخورداری  بدهند.  قرار 
روش های گوناگون مثل مصاحبه با کارشناسان، 
نشان دادن شرایط بیماران، دادن آگاهی به مردم 
نسبت به ماسک زدن و رعایت فاصله اجتماعی، 
در مردم این احساس خطر را به وجود آورند که 
کرونا  قربانیان  از  یکی  است  ممکن  لحظه  هر 
خود یا عزیزانشان باشند. علاوه بر این، رسانه ها 
در رفع شایعات نسبت به بیماری هم می توانند 
موثر باشند و بی توجهی مردم نسبت به خطرات 
اظهار  کارشناس  این  دهند.   کاهش  را  بیماری 
داشت: به نظر من مشکل اصلی در سواد به طور 
کلی و سواد رسانه به طور خاص عدم هماهنگی 
مشکلات  و  گیر  تصمیم  مختلف  نهادهای  بین 
اقتصادی و معیشتی مردم است که مانع عمل  آنها 
به آموزش ها می شود و از طرف دیگر ساده انگاری 
مردم در رابطه با این موضوع نیز مهم است. سواد 
بیماری  شیوع  اواسط  در  نمی شود  را  سلامت 
و  کودکان  باید  قبل  سال ها  از  آموخت.  مردم  به 
نوجوانان و گروه های هدف مثل زنان و مادران مرتبا 
آموزش ببینند که وقتی چنین اتفاقات ناگهانی رخ 

می دهد، چه کارهایی انجام دهند.

مدیرکل آموزش وپرورش استان قم :

با مشکل کمبود فضای آموزشی مواجه هستیم 
مدیرکل آموزش وپرورش استان قم گفت: با احداث و مقاوم سازی بیش از ۱۸۰ فضای 
آموزشی تا به امروز، با تراکم بالای دانش آموزان، همچنان با مشکل کمبود فضای آموزشی 

مواجه هستیم. 
حمیدرضا شیخ الاسلام با اشاره به ورود وزارت آموزش وپرورش در بحث هزینه برنامه 
شاد اظهار داشت: کلیه خدمات سامانه شاد از طریق رایزنی هایی که با وزارت ارتباطات 
اینکه صرفاً  قابل توجه  نکته  آموزان قرار می گیرد  رایگان در اختیار دانش  انجام شده، 
اگر احیاناً  باشند که  والدین عزیز عنایت داشته  رایگان است  از فضای شاد  استفاده 

هزینه ای منظور شده، احتمال استفاده از پیام رسان داخلی نیز وجود دارد.
مدیرکل آموزش وپرورش استان قم استفاده از برنامه شاد را فرصتی مغتنم در امر آموزش 
شمرد و تصریح کرد: آموزش مجازی در این فضا، کار بسیار بزرگ و سنگینی است البته در 
ابتدای بروز بحران، از پیام رسان های داخلی دعوت به عمل آمد که نتوانستند این حجم 

کاربر را تحت پوشش قرار داده و در اجرا با مشکلاتی مواجه شدیم.
وی با اشاره به کمبود فضای آموزشی در سطح استان عنوان کرد: در سال ۹۲ درزمینهٔ 
کمبود فضای آموزشی با توجه به آمار بالای دانش آموزان، رتبه ۳۲ و آخرین استان در 
سطح کشوری را داشتیم که با احداث و مقاوم سازی بیش از ۱۸۰ فضای آموزشی تا به 

امروز، هنوز رتبه ۲۶ را در سطح کشور داریم.
تأکید بر آزمون های غیرحضوری مدارس

به گفته شیخ الاسلام آمار دانش آموزی ما از۲۰۲ هزار دانش آموز در سال ۹۲ به ۲۷۳ 
هزار نفر در سال ۹۹ رسیده که با این اوصاف زیر میانگین کشوری هستیم لذا تراکم 
دانش آموزی در استان بسیار بالا بوده و در ساخت مدارس نیز به خاطر نوسانات بازاری با 

مشکلاتی مواجه هستیم که خیرین، گاهاً توان چنین پرداخت هایی را ندارند.
وی با تأکید بر برگزاری آزمون های غیرحضوری یادآور شد: در راستای دغدغه اولیا و 
معلمان عزیز درزمینهٔ بحث کیفیت آموزشی، از ابتدای سال تا به امروز، دغدغه ارزشیابی 
دقیقی نسبت به عملکرد آموزش وپرورش در ارائه مباحث آموزشی و تلاش دانش آموزان 

وجود داشت که به نتیجه رسیدیم.
مدیرکل آموزش وپرورش استان با اشاره به توصیفی نبودن آزمون های دوره متوسطه 
افزود: برنامه امتحانی دوره متوسطه اول و دوم در سطح مدارس ارائه شده که آزمون ها از 
۲۴ آبان تا ۱۳ آذرماه ادامه دارد البته مبنا بر حضور دانش آموزان با تراکم پایین و رعایت 

پروتکل ها را داشتیم که متأسفانه شرایط این اجازه را در اختیار قرار نداد.
نظارت دقیق بر آموزش های غیرحضوری

وی برگزاری آزمون ها را برآوردی کلی نسبت به وضعیت آموزشی دانش آموزان دانست و 
گفت: مدیران مدارس بعد از انجام آزمون ها که به صورت مجازی انجام می شود تمهیدات 
لازم را نسبت به نحوه ارائه مباحث آموزشی و بررسی کیفیت آن ها به نحوی شایسته، 

اهتمام خواهند داشت.
ویژه  آموزش غیرحضوری خاطرنشان کرد:  بر  نظارت دقیق  در بحث  شیخ الاسلام 
روسای نواحی و مناطق ما شرایطی در برنامه ایجادشده که مستقیم وارد کلاس می شوند 
و با عنوان یک همکار از لحظه شروع تدریس معلم، چگونگی تدریس و بازخوردها نیز 
موردبررسی قرار می گیرد البته امکان نظارت از طریق وزارت خانه هم پیگیری و رصد 
می شود. وی با اشاره به تفاوت روش های تدریس همکاران فرهنگی افزود: والدین و 
دانش آموزان ما در صورت مشاهده و بروز هر نوع مشکلی درزمینهٔ قصور در بحث آموزش 
می توانند نظرات خود را در مرحله اول با مدیریت آموزشگاه و اگر حل نشد به ادارات نواحی 
چهارگانه و مناطق سه گانه مطرح کنند. این مسئول آموزشی درزمینهٔ کمبود موردی کتب 
درسی گفت: تعداد بسیار اندکی از کتاب ها در رشته های کار و دانش به دست ما نرسیده و 
در هر رشته به صورت موردی بوده که به جدیت، درصدد رفع آن پیگیر هستیم و بااین حال 

در بحث توزیع کتب درسی در سطح کشوری کمترین مشکلات را داشتیم.

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان قم :

۵۰ درصد مردم استان قم دارای
 سهام عدالت هستند 

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان قم گفت: ششصد و نود و چهار هزار و۶۷5 نفر از 
مردم استان قم، یعنی بیش از 5۰ درصد جمعیت استان، دارای سهام عدالت می باشند. 

عادل علی پور در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: دارندگان سهام عدالت که روش 
غیرمستقیم را برگزیده اند؛ برای برخورداری و انتفاع از سود سالانه، باید در سامانه سجام، 

ثبت نام کنند.
وی افزود: شرکت سهام عدالت استان قم، به عنوان دومین شرکت سهامی عدالت 
استانی در کل کشور و با نماد »وسقم« با سرمایه بالغ بر 5۲۰۰ میلیارد تومان، وارد بازار 
سرمایه شده است تا شهروندانی که روش غیرمستقیم سهام عدالت را انتخاب نموده اند از 

سود و منافع آن، بهره مند شوند.
نماینده وزیر اقتصاد در استان قم ادامه داد: سهامدارانی که روش غیرمستقیم را انتخاب 
کرده اند، عضو شرکت سرمایه گذاری استانی هستند و با پیگیری های متعدد و برگزاری 
جلسات مختلف در اداره کل امور اقتصادی و دارایی استان، شرکت سهامی عدالت استان 
قم، توانست با تسریع در افزایش سرمایه، صورت های مالی حسابرسی شده و سایر مدارک 

موردنیاز، برای ورود به بورس، اقدام  و موفق شود. 
علی پور بیان کرد: ششصد و نودوچهار هزار و۶۷5 نفر از مردم استان قم، یعنی بیش 
از 5۰ درصد جمعیت استان، دارای سهام عدالت می باشند. وی خاطرنشان کرد: با 
آزادسازی سهام عدالت، حدود ۲۹۳ هزار نفر که بالغ بر۴۲ درصد مشمولین، هستند، 
انتخاب  را  یعنی 5۸ درصد، روش غیرمستقیم  نفر  روش مستقیم وحدود ۴۰۲ هزار 

کرده اند.
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم :

فرهنگ زائر پذیری ایجاد شود
مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: لازم است فرهنگ زائر پذیری در 
شهرهای زیارتی ایجاد شود و فرصت حضور زائران خارجی را طلایی و مغتنم شمرده شود. 
ابوالقاسم مقیمی با اشاره به انعقاد تفاهم نامه گردشگری کلان شهرهای مذهبی ایران، 
اظهار کرد: این اقدام در راستای گرامیداشت ورود حضرت معصومه )س( به قم و روز قم با 

هدف معرفی ظرفیت های گردشگری سه کلان شهر مذهبی انجام شد.
وی با بیان اینکه در این تفاهم نامه ظرفیت های گردشگری قم، مشهد و شیراز مورد 
بررسی قرار می گیرد،گفت: از قم به عنوان محلی برای عبور و به عنوان مبداء برای دیگر 
شهرها و شهرهای مشهد و شیراز نیز به عنوان مقصد مورد توجه است که می توان از این 

ظرفیت در گردشگری بهترین استفاده را کرد.
مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم با اشاره به ظرفیت حضور زائران عراقی 
و پاکستانی بیان کرد: نباید از ظرفیت زائران عراقی و پاکستانی غافل شد و در این راستا 

باید به ظرفیت های اقتصادی و فرهنگی که این زائران دارند توجه داشت.
وی افزود: لازم است فرهنگ زائر پذیری ایجاد شود و فرصت حضور این زائران را طلایی و 
مغتنم بدانیم. مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم با اشاره به برخی ظرفیت 
های گردشگری در قم بیان کرد: کاروانسرای دیرگچین در قم از جمله اماکن گردشگری 
است که به کمتر به آن توجه شده است در حالی که از این کاروانسرا به عنوان مادر 

کاروانسراهای کشور یاد می شود.
 

مدیر عامل سازمان آرمستان های شهرداری قم :

ورود اموات کرونایی سایرشهرها 
به شهر قم ممنوع است

مدیر عامل سازمان آرمستان های شهرداری قم با تأکید بر ممنوعیت ورود اموات کرونایی 
از سایر شهرها به قم گفت: هیچ مجوز دفن برای امواتی که ساکن قم نیستند، از زمان 

شیوع ویروس کرونا صادر نشده است.
سیدسیف الدین موسوی نیارکی با تأکید بر ممنوعیت ورود اموات کرونایی از سایر 
شهرها به شهر قم اظهار داشت: ورود اموات کرونایی از سایر شهرها ممنوع بوده و هیچ 

مجوزی صادر نمی شود.
وی با تشریح مراحل اجازه دفن برای اموات کرونایی افزود: تنها برای افرادی که ساکن 
قم بوده و به دلایل مشخص در سایر شهرهای اطراف فوت می کنند، اجازه دفن در شهر 

قم صادر می شود.
مدیرعامل سازمان آرمستان های شهرداری قم تأکید کرد: هیچ مجوز دفنی برای امواتی 
که ساکن قم نیستند از زمان شیوع ویروس کرونا صادر نشده و تا اطلاع ثانوی نیز صادر 

نخواهد شد.
وی با یادآوری دوباره شرایط صدور جواز دفن در شهر قم مطرح کرد: بعضی از بیمارانی 
که ساکن قم بوده اند ولی در بیمارستان تهران و یا شهرهای اطراف فوت کرده اند  با تأیید 

سکونت در قم مجوز دفن برای آن ها صادر می شود.

در دومین جشنواره ارزیابی روابط عمومی صنعت آب و برق صورت گرفت

کسب رتبه برتر روابط عمومی آبفای قم 
در کشور

روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم توانست در دومین جشنواره 
ارزیابی روابط عمومی صنعت آب و برق کشور رتبه برتر رشته نوآوری و خلاقیت را 

به خود اختصاص دهد. 
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، برترین های دومین 
جشنواره ارزیابی روابط عمومی های صنعت آب و برق کشور با حضور ویدئوکنفرانسی 
وزیر نیرو معرفی و تقدیر شدند. در این جشنواره آثار ۱۳۲ شرکت از صنعت آب و برق 
در ۱۴ محور مورد داوری قرار گرفت که روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان 
قم توانست در رشته نوآوری و خلاقیت، رتبه سوم را به خود اختصاص دهد و لوح 
تقدیر و تندیس این جشنواره را دریافت کند. در این لوح تقدیر که توسط رئیس 
شورای هماهنگی مدیران وزارت نیرو در استان قم به نیابت از دکتر اردکانیان وزیر 
نیرو تقدیم محمد کربلایی مدیر روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم شد، 
آمده است: دومین جشنواره ارزیابی عملکرد روابط عمومی های صنعت آب و برق، 
پژواک خدمات ارزشمند صنعتی است که در سال های اخیر، نور امید را به جان های 
ملت سرافراز میهنمان  تابانده است. در ادامه این لوح تقدیر که به امضاء صدیقه 
ببران مدیرکل دفتر روابط عمومی و اطلاع رسانی و رئیس ستاد برگزاری نمایشگاه ها 
و جشنواره های صنعت آب و برق کشور رسیده، از این جشنواره به عنوان فرصتی 
یاد شده که تلاش های روابط عمومی های صنعت آب و برق را در معرض قضاوت 
برجسته ترین استادان این حوزه قرار داده و معیارهای سازنده و روشن برای انعکاس 
یادآور شده  ببران  ترسیم کرده است.  را  برق  و  مطلوب دستاوردهای صنعت آب 
است: جشنواره دوم همچنین مجالی فراهم کرده است که در آخرین سال دولت 
تدبیر و امید، بازگوکننده تلاش های مجدانه همکارانمان در صنعت و نویدبخش 
آینده ای روشن تر برای میهن اسلامی عزیزمان باشیم. مدیرکل دفتر روابط عمومی 
و اطلاع رسانی وزارت نیرودر پایان این لوح تقدیر ضمن ارج نهادن به تلاش های 
مجدانه و مؤثر روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم در کسب مقام سوم در 
رشته نوآوری و خلاقیت دومین جشنواره ارزیابی عملکرد روابط عمومی های صنعت 
آب و برق، ابراز کرده است: امیدواریم در ادامه این مسیر نیز شاهد ارتقای روزافزون 
عملکرد روابط عمومی های وزارت نیرودر خدمت به مردم شریف ایران اسلامی باشیم.

 
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم عنوان کرد

خیز بلند برای بالا بردن زمان اقامت زائران
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: در کنار ظرفیت های 
گردشکری که قم دارد شهرداری خیز بلندی برای ماندگاری زائران برداشته و 

گام های ارزشمندی را در این راستا بر می دارد. 
مهدی کلانتر زاده با اشاره به برنامه های عمرانی و زیربنایی که از سوی شهرداری 
قم در حال اجراست، اظهار کرد: تا شهریور سال ۱۴۰۰ پروژه هایی داریم که در 
حال بهره برداری و رونمایی است که در این راستا بیست و سومین پروژه که باغ 
پرندگان است شنبه به صورت مجازی از سوی رئیس مجلس شورای اسلامی 
افتتاح می شود. وی با بیان اینکه قم دارای ظرفیت های خاصی از نظر گردشگری 
و فرهنگی است، تصریح کرد: بزرگترین حوزه علمیه جهان در قم قرار گرفته و 
از ۱۳۴ کشور دنیا در قم تحصیل می کنند. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل 
شهرداری قم اضافه کرد: اتباع کشورهایی که در شهر قم زندگی می کنند به 
تعبیری شهروند قم محسوب می شوند و در این راستا نیز شهرداری قم برنامه هایی 
به عنوان شهرشیعی بین الملل در دستور کار دارد. وی اضافه کرد: در کنار ظرفیت 
های گردشکری که قم داشته است شهرداری قم خیز بلندی برداشته و برای 
ماندگاری زائران گام های ارزشمندی برمی دارد و در این راستا در تلاش هستیم 

از تجربیات شهرهای  مشهد و شیراز استفاده کنیم.
 

در اطلاعیه ای اعلام شد؛

مردم از مراجعه غیرضروری به شعب
 تامین اجتماعی پرهیز کنند

روابط عمومی و امور فرهنگی اداره کل تامین اجتماعی استان قم در اطلاعیه 
ای فوری و مهم اعلام کرد مردم فهیم از مراجعه به شعب تامین اجتماعی برای امور 
غیرضروری به شدت پرهیز نمایند. روابط عمومی و امور فرهنگی اداره کل تأمین 
اجتماعی استان قم در اطلاعیه ای فوری و مهم اعلام کرد مردم فهیم از مراجعه به 

شعب تأمین اجتماعی برای امور غیرضروری به شدت پرهیز نمایند.
متن اطلاعیه به شرح زیر است: با توجه به مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا که 
سبب تعطیلی دو سوم کارمندان دستگاه های اجرایی در شهر قم شده است، 
ممکن است برخی شهروندان تصمیم بگیرند باتوجه به افزایش ساعات فراغت، 
اینکه دو سوم  به  با توجه  اما  بیمه اقدام کنند  با  برای پیگیری مسائل مرتبط 
کارمندان نیز در شعب تأمین اجتماعی قم حضور نمی یابند، این موضوع می تواند 
باعث ازدحام بیش از حد مراجعان و انتقال ویروس کرونا شود. لذا از کارفرمایان، 
بیمه شدگان و بازنشستگان تقاضا می شود، در شرایط بحرانی فعلی برای حفظ 
سلامتی خود و جامعه، فقط برای انجام کارهای ضروری به شعب تأمین اجتماعی 

قم مراجعه کنند و از مراجعه برای امور غیرضروری به شدت پرهیز نمایند.
 

به مناسبت هفته کتاب و کتابخوانی و در ایام کرونایی
اجرای قصه شب در بستر فضای مجازی در قم 

مدیر کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم از اجرای برنامه قصه شب در 
محل دنیای کتاب خبرداد. حامد حجتی هدف از اجرای این برنامه را  پر کردن اوقات 
فراغت کودکان و نوجوان در ایام محدودیت های کرونایی دانست و افزود: در این 
برنامه  هر روز ساعت ۱۸ یکی از مربیان کانون به صورت زنده برای کودکان و نوجوانان 
قصه گویی می کند و از صفحات مجازی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی، دنیای 
کتاب و پیک امید به شکل زنده برای مخاطبان پخش می شود.مدیر کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان قم  افزود: تمام این برنامه ها با توجه به شرایط کرونایی 
تدارک دیده شده که امیدواریم مجموع این برنامه ها بتواند ارتباط خوبی با مخاطبان 
برقرار کند. حجتی گفت: این طرح تا پایان هفته کتاب و کتابخوانی ادامه دارد و با 
توجه به   استقبال خوب کودکان و نوجوانان استان  از اجرای این برنامه قرار شده 

است اجرای این برنامه تمدید و هر هفته ضبط و پخش شود .
 

اداره کل امور اقتصادی  و دارایی استان قم  تاکید کرد

لزوم ثبت نام و احراز هویت دارندگان 
سهام عدالت در سامانه سجام 

دارندگان سهام عدالت هر چه سریعتر نسبت به احراز هویت در سامانه سجام 
اقدام کنند. اداره کل امور اقتصادی  و دارایی  استان قم  از دارندگان سهام عدالت 
خواست تا هر چه سریعتر نسبت به احراز هویت در سامانه سجام اقدام کنند. بنا 
براین اطلاعیه ضروری است سهام داران سهام عدالت که روش »غیر مستقیم« 
را انتخاب کرده اند، برای برخورداری از منافع آزادسازی سهام عدالت، نسبت به 
ثبت نام و احراز هویت از طریق سامانه سجام ) sejam.ir( یا از طریق دفاتر خدمات 

الکترونیک اقدام کنند.

اجتماعی

سریال »نون خ« یکی از بهترین سریال های کمدی 
چند سال اخیر تلویزیون است که پخش فصل دوم آن 
به دلیل شیوع ویروس کرونا متوقف شد. اما از مدتی 
پیش شرایط برای تولید »نون خ ۳« فراهم شده و به 
نظر می رسد تماشاگران این کمدی جذاب می توانند 
به زودی ادامه داستان نورالدین خانزاده و دوستانش را 

تماشا کنند. 
شاید وقتی سعید آقاخانی و امیر وفایی تصمیم گرفتند 
برعهده  را  خ«  »نون  سریال  نویسندگی  و  کارگردانی 
بگیرند فقط خودشان پیش بینی می کردند سریالی که 
آن ها در برابر دوربین قرار می دهند، قرار است به یکی 
از بهترین سریال های کمدی چند سال اخیر تلویزیون 
تبدیل شود. سریال »نون خ« در نوروز ۹۸ از شبکه یک 
سیما پخش شد. شانزده اپیزود 5۰ دقیقه ای این سریال 
تماشاگران  استقبال  و  منتقدان  توجه  مورد  به حدی 
دوم  برای ساخت فصل  آقاخانی  ایده  که  قرار گرفت 
آن به سرعت مورد تایید مدیران شبکه یک قرار گرفت. 
سریال »نون خ« که داستان زندگی نورالدین خانزاده، 
صاحب یک کارآگاه فرآوری تخمه آفتابگردان، را روایت 
می کند که با همشهری هایش به کشت و پرورش تخمه 
شرکای  از  به نمایندگی  او  است.  مشغول  آفتابگردان 
همکاری  میرزایی  به نام  شخصی  با  اقتصادی اش 
آن ها  محصولات  فروش  وظیفه  میرزایی  می کنند. 
این  آغاز  از  پس  مدتی  اما  گرفته  برعهده  را  ترکیه  در 
تاجر  آقای خانزاده متوجه می شود  همکاری جدی، 
است.  داده  دست  از  را  خود  جان  اعتمادشان  مورد 
وقتی شرکای نورالدین متوجه می شوند آقای میرزایی 
درگذشته از او می خواهند تا وضعیت محصولاتی که 
به آن مرحوم فروخته را پیگیری کند. نورالدین متوجه 
می شود میرزایی در آستانه ورشکستگی بوده و همین 
مسئله سوتفاهم های بسیاری میان کشاورزان تخمه 
یک  در  تنابنده  محسن  می کند.  ایجاد  آفتابگردان 

مصاحبه عنوان کرده بود که طرح اول سریال »نون خ« 
را او و مرحوم خشایار الوند مطرح کرده بودند. او قرار بود 
کارگردانی این پروژه را برعهده بگیرد اما درگیری های 
کاری و مشکلات شخصی باعث شد او سعید آقاخانی را 
به عنوان جایگزین خود معرفی کند. با این حال تنابنده 
تاکید کرده که ایده ابتدایی او با آن چه امروز به عنوان 
سریال »نون خ« پخش شده فاصله بسیار زیادی دارد. 
به عبارت دیگر، سعید آقاخانی و همکارانش تغییرات 
با  را  آن  و  داده اند  تنابنده  ابتدایی  ایده  به  بسیاری 
اول  فصل  کرده اند.  دگرگون  خودشان  قریحه  و  ذوق 
سریال »نون خ« با حضور سعید آقاخانی، حمیدرضا 
هومن  سپاه منصور،  فریده  صادقی،  علی  آذرنگ، 
حاجی عبداللهی، نعیمه نظام دوست و سیروس میمنت 
موفق شد به محبوب ترین سریال تلویزیون در نوروز ۹۸ 
تبدیل شود. ساخت »نون خ ۲« به سرعت آغاز شد تا هم 
ادامه داستان ناتمام امیر وفایی به تصویر کشیده شود 
و هم تماشاگران این سریال محبوب ادامه آن را تماشا 
کنند. باوجود دنبال شدن بخش قابل توجهی از فرایند 
تولید متاسفانه شیوع ویروس کرونا باعث شد پروژه در 

میانه راه متوقف شود.
بنابراین این سریال که قرار بود در سی اپیزود ساخته 
شود در نهایت در ایستگاه هفدهم متوقف شد. سعید 
آقاخانی و همکارانش امیدوار بودند شرایط برای ساخت 
ادامه سریال »نون خ« فراهم باشد و حالا به نظر می رسد 
ساخت سریال »نون خ ۳« با قدرت آغاز شده است. اما 
چه بازیگرانی در فصل سوم این سریال که زندگی مردم 
کرد را روایت می کند، حضور دارند؟ پخش آن از چه 
زمانی آغاز می شود؟ در ادامه همه آن چه از سریال »نون 

خ ۳« نیاز دارید، جمع آوری شده است.
تولید و زمان پخش سریال »نون خ ۳«

در شرایطی مشابه با فصل اول و دوم قرار است سعید 
آقاخانی برای کارگردانی و امیر وفایی برای نویسندگی 

این سریال بازگردند. مهدی فرجی، تهیه کننده سریال، 
تایید کرده که فیلم نامه »نون خ ۳« برای پانزده اپیزود 
دستورالعمل های  رعایت  با  آن  تولید  و  شده  نوشته 
بهداشتی و بررسی مداوم سلامت تیم تولید آغاز شده 
است. البته این احتمال وجود دارد که سریال به عنوانی 
۱۶ اپیزودی تبدیل شود. پیش تولید سیزدهمین تجربه 
کارگردانی سعید آقاخانی از تابستان آغاز شده بود و 
تولید آن برای پخش در تعطیلات نوروز ۱۴۰۰ دنبال 
می شود. تا امروز بیشتر از ۲5 درصد از کل پروژه در برابر 

دوربین قرار گرفته و فیلمبرداری آن ادامه دارد.
روابط عمومی سریال »نون خ ۳« با انتشار بیانیه ای 
رسمی، اطلاعات بیشتری درباره فرایند تولید سریال 
داده است: فیلمبرداری فصل سوم سریال »نون خ« از 
اواسط مهر ماه در تهران آغاز شده و با حفظ پروتکل های 
بهداشتی ادامه دارد. هر روز و قبل از آغاز فیلمبرداری، 
با دستگاه های  و  با حضور پزشک  بازیگران  و  عوامل 
پزشکی بررسی می شوند. همچنین همه عوامل پشت 
دوربین باید هنگام حضور در لوکیشن از ماسک استفاده 

کنند.
بازیگران سریال »نون خ۳«

حضور  خ«  »نون  دوم  فصل  در  که  دهقان  شقایق 
پررنگی داشت در فصل سوم هم حضور دارد. اما نکته 
جالب تر بازگشت علی صادقی نیست. آن چه تماشاگران 
را برای تماشای »نون خ ۳« هیجان زده می کند، حضور 
اکبر عبدی است. بازیگر قدیمی سینمای کمدی ایران 
این سریال حضور  از مدتی پیش کم کار شده در  که 
هدیه  صالحی،  سیدعلی  میمنت،  سیروس  دارد. 
بازوند، ندا قاسمی، ماشاالله وروایی، کاظم نوربخش، 
شرافتی،  صهبا  سپهری،  سیروس  مرادی،  نسرین 
کرمی،  یوسف  حسینی فر،  سیروس  یوسفی،  شیدا 
سیدحسین موسوی، آتنا مهیاری، علی اخوان، شقایق 
فتاحی و نارین ایوبی سایر بازیگران این سریال هستند.

همه چیز درباره سریال »نون خ ۳«

چگونه سریال »نون خ« ساخته شد؟

ضرورت تغییر نگرش های مردم به بیماری کرونا و پرداختن تبعات آن؛

سواد سلامت چطور هزینه های کرونا را کاهش می دهد؟
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معاون اقتصادی رییس جمهوری از ۱۴ تصمیم ستاد ملی مبارزه با کرونا برای 
خانوارهای بدون درآمد ثابت و کسب وکارها خبر داد که با محدودیت های اخیر، 

درآمدشان تحت تاثیر قرار خواهد گرفت.
»محمد نهاوندیان« دیروز در حاشیه جلسه ستاد اقتصادی دولت افزود: دو مورد 
از این ۱۴ تصمیم ناظر به خانواده هایی است که درآمدشان تحت تاثیر قرار خواهد 
گرفت، همچنین ۹ مورد برای عموم کسب و کارها و سه مورد برای کسب و کارهایی 
است که به طور شدید آسیب می بینند. به گفته وی، خانواده هایی که بر اساس 
منطق این تصمیم با تعطیلی در شهرهای با وضعیت قرمز برای گروه های دو، سه 

و چهار و در شهرهای نارنجی برای کسب وکارهای گروه سه و چهار روبرو می شوند، 
خانوارهایی محسوب می شوند که درآمد ثابت ندارند و بیشتر صدمه می بینند. 
نهاوندیان  توضیح داد: این خانوارها شناسایی شده اند که جمعیت ۳۰ میلیون 
نفر از مجموع جامعه را شامل می شوند. به گفته این مقام مسوول، دو اقدامی که 
برای این خانواده ها پیش بینی شده یکی، پرداخت یک میلیون تومان تسهیلات 
به جامعه ۳۰ میلیونی یاد شده است که کارمزد آن را دولت تقبل خواهد کرد و 
اقساط آن، بدون نیاز به پرداخت از سوی خانوارها از محل حساب یارانه و یارانه 
معیشتی افراد برداشت خواهد شد. وی اضافه کرد: اقدام دوم، از آذرماه تا پایان 
امسال ماهانه به هر یک از اعضای خانوارها معادل ۱۰۰ هزار تومان به سرپرست 
خانوارها پرداخت می شود تا جبران بخشی از کاهش درآمدهایشان باشد. معاون 
اقتصادی رییس جمهوری در ارتباط با کسب و کارها نیز افزود: برای همه کسب و 
کارها مقرر شد عملیات اجرایی وصول مالیات مستقیم تا بهمن ماه متوقف شود 
اشخاص  اقتصادی  واحدهای  کار  پروانه های کسب و  تجدید  یا  برای صدور  و 
حقیقی، نیازی به اخذ گواهی پرداخت مالیاتی نخواهند داشت. وی گفت: 
اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده که هر سه ماه یک بار باید تسلیم شود، مقرر شد 
به مدت یک ماه برای سه ماهه سوم و چهارم امسال تمدید شود. نهاوندیان افزود: 
درخصوص جرایم پرداخت نشده بدهی مالیاتی و عوارض که مهلتی برای آن در 
نظر گرفته شده بود، مقرر شد بخشودگی آن به شرط پرداخت همه آن تداوم یابد. 
وی بیان داشت: مهلت قانونی برای اعتراض به مالیات های ابلاغی نیز به مدت 
یک ماه و نیم تمدید خواهد شد. معاون اقتصادی رییس جمهوری اظهار داشت: 

درخصوص مهلت تسلیم اظهارنامه مالیات عملکرد اشخاص حقوقی، اگر این 
تا پایان بهمن ماه تمدید می شود، همچنین  مهلت برای آذر و دی ماه باشد، 
صورت های مالی حسابرسی شده شان تا پایان بهمن ماه تمدید می شود. وی 
گفت: همه مجوزهایی که لازم بوده دستگاه ها صادر کنند، اگر مهلت این مجوزها 
تا اول بهمن ماه به پایان می رسد، اتوماتیک وار تا پایان بهمن تمدید می شود. 
نهاوندیان خاطرنشان کرد: پرداخت عوارض کسب و پیشه شهرداری ها نیز تا 
ابتدای بهمن ماه تمدید می شود. وی همچنین درخصوص سه موردی که برای 
کسب و کارهای به شدت آسیب دیده طراحی شده، گفت: در این راستا ۱۴ رسته 
شغلی شناسایی شده اند. این مقام مسوول ادامه داد: برای این دسته از واحدها، 
از آنجایی که ممکن است مشکلاتی در اقساط وام هایشان به وجود آید، اقساط 
تسهیلات با موعد آذرماه یک ماه تنفس خواهد داشت، همچنین قسط آذرماه به 
پایان دوره منتقل شده و مشمول جریمه تاخیر نخواهد شد. وی اظهار داشت: 
چنانچه در فاصله آذرماه و تعطیلی کسب و کارها، مشکلات مالی به نحوی شد که 
فرد یا افرادی با چک برگشتی روبرو شدند و نتوانستند به موقع پرداختی داشته 
باشند، با مراجعه به بانک می توانند آثار مترتب بر چک برگشتی و تبعات آن را پاک 
کنند. نهاوندیان خاطرنشان کرد: در این واحدها، قبوض گاز که پرداخت گاز آنها 

از ابتدای آذرماه تا پایان دی ماه است به مدت دو ماه تمدید می شود.
وی در پایان ابراز امیدواری کرد با این تدابیر کمی از فشارها به کسب و کارها 
کاسته شود و با یک عزم ملی و رعایت توصیه های بهداشتی مسوولان بهداشت و 

درمان، بتوان از اوج گیری مجدد ابتلا به کرونا جلوگیری کرد.

معاون رییس جمهوری خبر داد:
۱۴ تصمیم اقتصادی برای خانوارهای بدون درآمد ثابت و کسب وکارها

یک کارشناس بازار سرمایه :

اعتماد سرمایه گذاران به بورس چه زمانی 
باز می گردد؟

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بروز رشد قیمت سهام در بازار به نظر می رسد 
به مرور بازگشت دوباره اعتماد افراد حقیقی به سرمایه گذاری در بورس را بدنبال 

داشته باشد.
هومن عمیدی افزود: بازار سرمایه هفته گذشته با توجه به تعیین تکلیف  انتخابات 
آمریکا، افت قیمت دلار و کم رونق شدن جذابیت بازار ارز توانست به لحاظ سرمایه 
گذاری از دیگر بازارهای سرمایه گذاری پیشی بگیرد و بازدهی معقولی را در اختیار 

سهامداران قرار دهد.
وی با بیان اینکه تغییر دستورالعمل های سازمان بورس در برخی از موارد خاص 
توانست گره گشای مشکلات موجود در این بازار باشد، توضیح داد: کارشناسان 
در چند وقت گذشته به ضرورت تغییر قوانین بازار سرمایه به عنوان موتور محرک 
و اثرگذار در تغییر روند معاملات بورس تاکید داشتند که با از بین رفتن محدودیت 
های اعمال شده در خرید و فروش روزانه، ورود نقدینگی به بازار را پس از اصلاح 

سنگین شاخص بورس مشاهده کردیم.
عمیدی افزود: این تغییرات هرچند کوچک، اما باید ادامه دار  باشد تا بتوان 
به استانداردهای جهانی مقررات و قوانین بازار سرمایه در اکثر کشورهای توسعه 

یافته، دست یافت.
این کارشناس بازار سرمایه به نرخ دلار اشاره کرد و گفت: قیمت دلار به نظر می 
رسد در کانال ۲5 هزار تومان به عنوان کانالی کم نوسان تا زمان ارائه بودجه توسط 
دولت حفظ شود و مفروضات بودجه در آذر ماه باید مورد بررسی و کارشناسی قرار 

گیرد تا آثار احتمالی بودجه بر وضعیت شرکت ها مشخص شود.  
وی خاطرنشان کرد: توازن نداشتن در بازار سرمایه با دیگر بازارهای سرمایه 
گذاری ، همچنین جبران عقب ماندگی در بازدهی بورس طی سه ماه اخیر که با 

افت و شیب کم بقیه بازارها جبران و تعادل ایجاد خواهد کرد.
عمیدی با بیان اینکه به نظر می رسد پس از تعیین وضعیت بودجه باید در 
انتظار گزارش ۹ ماهه شرکت ها ماند تا میزان  سوددهی آنها مورد بررسی قرار 
گیرد، گفت:  براساس پیش بینی های صورت گرفته عمده شرکت ها از بودجه 
پیش بینی شده خود جلوتر خواهند بود، چنانچه در این مدت در تصمیم گیری 
نهادهای دولتی و نیمه دولتی درباره بازار سرمایه اتفاق خاصی رخ ندهد، ممکن 

است شاهد تغییراتی در روند معاملات این بازار باشیم.
این کارشناس بازار سرمایه معتقد است: گروه های فلزی و معدنی به همراه 
گروه پتروشیمی و شرکت های دلاری محور می توانند در  وضعیت فعلی که شاهد 

بازگشت رشد به بازار هستیم روند پرشتابی را در پیش گیرند.
وی گفت: هفته گذشته در گروه بانکی نمادهای با سرمایه بیشتر پیشتاز بودند و 
در بازار پایه شاهد افت قیمت نمادهای بانکی بودیم که به نظر می رسد نسبت به 
وضعیت معاملاتی این نمادها باید هماهنگی های بیشتری توسط سازمان بورس 

با سهامداران عمده و نحوه بازارگردانی آنها صورت پذیرد.
عمیدی افزود: در گروه حمل و نقل نیز صنعت کشتیرانی بعد از مدت ها اصلاح 
قیمتی به مسیر صعودی بازگشت، در سایر گروه ها مانند گروه خودرویی معاملات 
با ارزش و حجم بالا دنبال می شوند که گروه خودرویی تقریبا تعیین کننده جو 

عمومی بازار شده است.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه به نظر می رسد به مرور و با رشد قیمت 
سهام در بازار شاهد بازگشت دوباره اعتماد افراد حقیقی به سرمایه گذاری در بورس 
باشیم، گفت:  در کنار این روند صعودی، مسوولان سازمان بورس باید این نکته 
را مدنظر قرار دهند تا هرچه سریعتر بازارگردانی ها، برنامه های افزایش سرمایه 

شرکت ها و شفافیت بیشتر قوانین در دستور کار قرار دهند.

معاون وزیر صنعت:

کمبود روغن نباتی در بازار وجود ندارد
معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت با تشریح وضعیت تولید روغن 
در سال جاری و مقایسه آن با سال گذشته، افزود: روند تولید با توجه به آمارهای 

اعلامی، مناسب بوده و بازار نباید با کمبودی مواجه باشد.
»مهدی صادقی نیارکی«، در نشست با اعضای انجمن صنایع روغن نباتی با 
تاکید بر ضرورت تداوم تولید مناسب روغن مورد نیاز صنف و صنعت و خانوار، 
ضمن قدردانی از اقدامات دولت و انجمن صنفی روغن نباتی برای تامین نیاز بازار 
در ماه گذشته، خواستار اتخاذ تمهیداتی برای افزایش ذخایر مورد نیاز صنایع 

روغن نباتی شد.
معاون امور صنایع وزارت صنعت، ضرورت تامین مواد اولیه مورد نیاز این صنعت 

که از مهمترین دغدغه های تولیدکنندگان این بخش است را مورد تاکید قرار داد.
وی، ضمن بررسی مهمترین چالش های پیش روی این صنعت، بر تسریع در 

تامین ارز مورد نیاز برای واردات مواد اولیه تاکید کرد.
در این نشست مقرر شد: پیشنهادات این تشکل تخصصی برای تامین مواد اولیه 

و تامین ارز مورد نیاز برای واردات روغن خام مورد بررسی قرار گیرد.
در این نشست با تاکید بر ضرورت تامین مواد اولیه و اتخاذ تمهیداتی برای تامین 
ارز توسط بانک مرکزی، موضوعات مربوط به حمل و نقل مواد اولیه از بنادر جنوبی 
و راهکارهای لازم با رییس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای به منظور تسریع 
در انتقال مواد اولیه به واحدهای تولیدکننده روغن نباتی نیز مورد بررسی قرار 

گرفت.
به گزارش ایرنا، به گفته مسوولان ستاد تنظیم بازار، طی روزهای اخیر ۱۴۰ هزار 
تن روغن مایع خوراکی و جامد بخش صنف و صنعت از محل ذخایر استراتژیک 

کشور تامین شده است.
همچنین با هماهنگی بانک مرکزی و گمرک جمهوری اسلامی ایران نزدیک به 
۱۲۰ هزار تن از روغن بخش خصوصی نیز در حال ترخیص است که با انجام این 

اقدامات، طی یک ماه آینده کل مشکل روغن حل خواهد شد.

دبیر ستاد تنظیم بازار:

قیمت مرغ تا ۱۰ روز آینده تعدیل می شود
دبیر ستاد تنظیم بازار گفت: تولید روغن جامد افزایش و روند توزیع آن سرعت 

یافته است و قیمت مرغ نیز تا ۱۰ روز آینده تعدیل می شود.
»عباس قبادی«  با بیان اینکه روغن خام به عنوان ماده اولیه تولید روغن جامد 
به وفور در کشور وجود دارد، اظهار داشت: هم اکنون ۴۰۰ هزار تن روغن خام 
موجودی در بازرگانی دولتی و ۳۰۰ هزار تن نیز در مسیر واردات قرار دارد و بخش 

خصوصی نیز دارای موجودی مطلوبی از این محصول است.
تن است،  ماهانه ۱۰۰ هزار  روغن خام کشور  اینکه مصرف  به  اشاره  با  وی 
خاطرنشان کرد: برای تعادل بخشی به بازار، واردات افزایش  یافته و تولید نیز بیشتر 
شده است و برنامه داریم تا به روند توزیع این محصول نیز سرعت بیشتری ببخشیم.
معاون بازرگانی داخلی وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه حمل و 
نقل مشکل اصلی شرایط موجود روغن است، افزود: تانکرهای خاصی، امکان 
جابه جایی روغن را از مخازن جنوب به کارخانه های کشور دارند که با هماهنگی 
با وزارت راه و شهرسازی برای سرعت بخشی به توزیع روغن از طریق تانکرهای 

خاص اقدام کردیم.

بازار ارز در دو هفته گذشته با روندی آرام در جهت کاهش قیمت ها حرکت 
کرده است که یک تحلیلگر اقتصادی، دلیل آهسته بودن این روند را عدم تغییر 

پایدار در عوامل موثر بر بازار ارز می داند.
بازار ارز در آبان ماه روند کلی کاهشی را از خود نشان داد، روندی که طی 
آن قیمت هر دلار در بازار آزاد،  از بالای مرز ۳۰ هزار تومان به کانال ۲5 هزار 
تومان رسید. بر همین اساس در ده روز اخیر و پس از فروکش کردن هیجان 
روانی اعلام نتیجه انتخابات ریاست جمهوری آمریکا در میانه این ماه، این روند 
کاهشی به صورت پیوسته و با شیبی بسیار ملایم حرکت کرده است. »مهدی 
نصرتی« اقتصاددان و مدرس دانشگاه در گفت وگو با ایرنا شیب ملایم کاهش 
قیمت ها را به روندهای کلی حاکم بر اقتصاد ایران مرتبط دانست و تاکید کرد: 
بازار ارز هم مانند هر کالای دیگری وابسته به عرضه و تقاضا است و در چارچوب 

روندهای کلی اقتصاد کشور تحت تاثیر عواملی قرار دارد.
تغییر در انتظارات تورمی عامل اصلی نزولی شدن روند بازار

ارز خاطرنشان کرد:  بازار  بر  اقتصاد درباره عوامل موثر  این دکترای رشته 
می توان پنج عامل را بر تحولات این بازار موثر دانست، که شامل انتظارات تورمی 
موجود در جامعه، اثرات واقعی تحریم ها، ویروس کرونا، تدابیر سیاستگذاران 

اقتصادی و رقابت های سیاسی درون ساختار حاکمیتی کشور است.
وی با اشاره به کاهش قیمت ارز تحت تاثیر نتیجه انتخابات ریاست جمهوری 
آمریکا، ادامه داد: عامل انتظارات تورمی خود جنبه های مختلفی دارد که 
از جمله مهم ترین آن ها بحث اتفاقات بین المللی و تحریم های اعمال شده 
علیه کشورمان و همچنین مهار نشدن تورم داخلی کشور است. از میان این 

دو جنبه، پیروزی بایدن در انتخابات آمریکا باعث شده است که حداقل از دید 
عموم جامعه انتظار بدتر شدن شرایط خارجی ایران وجود نداشته باشد که این 
امر تاثیر مثبتی بر کاهش انتظارات تورمی گذاشت. اما عامل دوم که معطوف 
به افزایش نقدینگی در کشور است، همچنان به قوت خود وجود دارد. مردم 
مشاهده می کنند که درآمدهای دولت کم شده و هزینه هایش زیادتر شده 
است، بنابراین همچنان عامل انتظار تورمی هرچند ضعیف تر از گذشته، اما 

وجود دارد.
نصرتی افزود: در حقیقت از پنج عامل موثر بر بازار ارز، تنها عامل انتظارات 
تورمی بوده که در دو هفته اخیر تغییر محسوس داشته است. همانطور که 
می دانیم اثرات واقعی تحریم ها که منجر به کاهش شدید درآمدهای کشور 
شده است، همچنان وجود دارد. ویروس کرونا موجب تشدید رکود اقتصادی 
شده و سیاستگذاری های اقتصادی هم تغییر نکرده است، مخصوصا برخی 
سوء تدبیرها مانند جلوگیری از ورود کالا که برای مهار تقاضای ارز انجام شد. 
این اقدام یک تدبیر ناموفق بود که به عنوان راهکاری موقتی،  سعی در پاک 
کردن صورت مسئله داشت. درحالی که مشکلات زیادی برای صادرکنندگان و 

واردکنندگان ایجاد کرد و روند تجارت در کشور را مختل کرد.
این تحلیلگر مسائل اقتصادی با اشاره عامل دیگر موثر بر ارز توضیح داد: در 
این شرایط متاسفانه رقابت های سیاسی داخلی هم باعث شده است که فعلا 
اتفاقاتی که می شد انتظارش را داشت، در بازار ارز رخ ندهد. از یک سو با وجود 
این که تکلیف انتخابات امریکا تقریبا نهایی شده است، اما هنوز در میان مردم 
ایران قدری شک و بلاتکلیفی وجود دارد که این مساله را در طنزهای میان مردم 

و شبکه های اجتماعی هم می توان مشاهده کرد. از سوی دیگر درباره برنامه 
مشخص جو بایدن پس از قرار گرفتن در مصدر امور هم ابهامات فراوانی وجود 
دارد. حال در این شرایط برخی جریان های سیاسی کشور، برای تضعیف جریان 
مقابل و عدم کامیابی دولت در مدیریت بازار ارز، سیگنال های منفی به جامعه 
می دهند و اعلام می کنند در هر صورت قرار نیست اتفاق مثبتی برای اقتصاد 

کشور رخ دهد.
وی افزود: در این شرایط، ترامپ هم همچنان مشغول تشدید شیطنت های 
خود است و با اعلام خبر تحریم های جدید و شایعات اقدامات نظامی، سعی در 
ایجاد ناپایداری دارد. البته امیدوارم با رفتن ترامپ، اوضاع از این جهت پایدارتر 

شود.
معاملات فردایی بر روند کلی بازار تاثیرگذار نیستند

تاثیرات منفی فعالیت برخی  نصرتی در خصوص برخی دیدگاه ها درباره 
نیز خاطرنشان کرد: معاملات  ارز  بازار  بر  دلالان در قالب معاملات فردایی 
فردایی که نوعی معاملات آتی یک روزه است، هرچند بر نوسانی شدن بازار 
موثر هستند، اما امکان تاثیر بر صعودی یا نزولی شدن روند کلی بازار را ندارند. 
این معاملات در حقیقت شرط بستن بر روی قیمت فردای ارز است و طبیعتا 
افرادی که شرط بندی می کنند، اگر روند را نزولی ببینند، بر قیمت پایین تر شرط 
می بندند و اگر صعودی ببینند بر قیمت بالاتر. بنابراین بعید می دانم برخورد با 

این گروه از فعالان بازار، تاثیر پایداری بر بازار داشته باشد.
در دو طرف عرضه و تقاضا تغییر واقعی ایجاد نشده است

وی در ادامه به تحلیل نیروهای عرضه و تقاضا در بازار ارز پرداخت و گفت: در 
سمت نیروهای عرضه، یکی از عرضه کنندگان عمده، دولت است که به دلیل 
کاهش شدید فروش نفت و همینطور ارزهای بلوکه شده، برای عرضه ارز در بازار 
در تنگنا قرار دارد. منبع دوم؛  ارزهای خانگی در اختیار عموم مردم است که 
با توجه به انتظارات تورمی، فعلا تمایل چندانی برای عرضه آن ها وجود ندارد. 
منبع سوم هم ارزهای در اختیار صادرکنندگان است که به علت مختل شدن 
جریان تجارت، خصوصا به دلیل شیوع بیماری کرونا، آن ها هم در مضیقه 
فراوانی به سر می برند و عملا عرضه ارز از سوی آن ها هم با اختلالات جدی 
مواجه است.  نصرتی در تحلیل سمت تقاضا نیز توضیح داد: یکی از انواع 
تقاضا در بازار، تقاضای معاملاتی است که به خاطر تدابیری مانند جلوگیری از 
واردات کالاها کاهش داشته است که البته تدبیر صحیحی نیست. تقاضای های 
مسافرتی هم به دلیل شرایط کرونا، به شدت کاهش داشته است. نوع دیگر 
تقاضا، تقاضای سرمایه گذاری است، به این عنوان که به دلیل وجود تورم در 
بازار، مردم به ارز به عنوان یک کالای سرمایه ای نگاه کنند که این عامل در 
دو هفته اخیر با کاهش جدی مواجه شده است. تقاضای سفته بازی مانند 
معاملات فردایی و روزانه در بازار هم بخشی از تقاضا را تشکیل می دهد که مشابه 

گذشته همچنان در بازار وجود دارد.
این کارشناس مسائل اقتصادی جمع بندی کرد: در نتیجه دیده می شود در 
دو طرف عرضه و تقاضا، تغییر پایدار و واقعی ایجاد نشده است و تاثیر انتخابات 
آمریکا هم به صورت موقت اثر خود را بر بازار گذاشت و فعلا تمام شد.  بنابراین 
روند آرام و کند کاهش قیمت ها در این شرایط عرضه و تقاضا را می توان روندی 

طبیعی برای شرایط این روزهای بازار توصیف کرد.

 در گفت وگو با کارشناس مسائل اقتصادی بررسی شد؛

چرا روند نزولی قیمت ها در بازار ارز، آهسته و کند است؟

بی توجهی  درباره  اقتصادی  کارشناس  بغزیان  آلبرت 
کشور  اقتصاد  بر  تحریم ها  پیامدهای  به  دولت  منتقدان 
گفت: برخی کاهش صادرات نفت، تهدید شرکای تجاری 
ما و سرمایه گذاران خارجی و بستن راه های مبادلاتی را 

نمی بینند و به دنبال منافع خود هستند.
بحث ها از پرداخت یارانه ها آغاز شد؛ در واقع از اینکه چه 
کسی بانی پرداخت یارانه شود. مجلسی ها که طرح توزیع 
کالابرگ برای تأمین کالاهای ضروری را در دستور کار قرار 
داشتند، در ابتدا طرحشان به تأیید شورای نگهبان نرسید. 
علت هم مغایرت با اصل ۷5 قانون اساسی اعلام شد که 
هزینه های  افزایش  به  که  طرح هایی  در  می کند  تصریح 
عمومی منجر می شود، باید روش تأمین هزینه نیز مشخص 
کارشناسان  موافقت  مورد  ابتدا  از  طرح ها  این  شود.  
اقتصادی نبود؛ دلیل آن نیز برگشت به دهه ۱۳۶۰ و کوپن 
گفته می شد. با این حال، طرح مجلس در نهایت تأیید 

شورای نگهبان را دریافت کرد.
در روزهای اخیر، محمدباقر نوبخت رئیس سازمان برنامه 
و بودجه نامه ای به رئیس مجلس نوشت که در بخشی از آن 
آمده بود: »امروز مردم ایران به جای اعانه و یارانه، از مدیران 
خود رفع تحریم و برداشتن زانوی زور از گلوی اقتصاد ایران 

را با حفظ عزت ملی طلب می کنند.«
این بخش از نامه نوبخت مورد توجه رسانه های مختلف 
بویژه منتقد و تندروها قرار گرفت و واکنش هایی را در پی 
داشت. در روزهای اخیر این بحث همچنان بالا گرفته که 
وضعیت کنونی اقتصاد، حاصل تحریم های خارجی است 

یا سیاست گذاری های داخلی؟
آلبرت بغزیان اقتصاددان و مدرس دانشگاه در گفت وگو 
با ایرناپلاس درباره پرداخت یارانه گفت: یارانه و کالابرگ 
آخرین راهکاری است که برای افزایش قدرت خرید اقشار 
کم درآمد به کار می رود، نه نخستین راهکار. در ابتدا باید بر 

افزایش قیمت ها نظارت شود.
کشور  اقتصاد  بر  تحریم های  اثر  درباره  همچنین  وی 
افزود: اینکه گفته شود تحریم اثر نداشته، یک اشتباه بزرگ 
است. آیا کشورهایی که ما را تحریم کرده اند، روی وضعیت 

بازارهای ما، تولید و رفتار مردم مطالعه نکرده اند؟
شده  متأثر  تحریم  از  اقتصاد  مختلف  شاخص های 
همچنین  و  نفت  صادرات  کاهش  یعنی  تحریم،  است. 
تجاری  شرکای  تهدید  با  تحریم  صادراتی.  ارز  برنگشتن 
ما، تهدید سرمایه گذاران خارجی و تهدید کشورهایی که 
شرکت هایشان می خواستند با ایران همکاری کنند، راه های 
مبادلاتی را مسدود کرد. نمی توان این موضوع ها را نادیده 

گرفت. بغزیان ادامه داد: تحریم سبب شد نرخ ارز ما از ۴ 
هزار تومان به ۲۴ هزار تومان برسد. البته باید اشتباه های 
سیاست گذاری داخلی را نیز به آن اضافه کرد. اکنون هر 
تولیدکننده عوامل مختلفی را برای افزایش قیمت کالای 
تولید خود اعلام می کند، از جمله افزایش نرخ ارز و... . 
اکنون حتی اجاره خانه نیز براساس نرخ دلار قیمت گذاری 
می شود. البته سیاست های ارزی دولت نیز مؤثر بوده است.
این استاد اقتصاد با ابراز تاسف برای کسانی که می گویند 
تحریم اثری بر اقتصاد ما نداشته است، افزود: دولت هر 
برخی  اما  کند،  مقابله  فشارها  این  با  می خواست  چند 
ساده انگاری ها رخ داد. رهبر معظم انقلاب تأکید کردند که 

اقتصاد مقاومتی در دستور کار باشد. اگر صادرات نفت ما 
نیز افزایش یابد، باز هم باید در رابطه با وضعیت سیاسی و 
اقتصادی خود محتاط باشیم. به هر حال ایران دشمنان 

زیادی دارد.
از  و  نگرفت  صورت  کافی  دقت  مورد  این  در  متأسفانه 
سمت  به  بزرگ،  شرکت های  تا  کوچک  تولیدکننده های 
تأمین مواد اولیه و قطعات مورد نیاز خود از داخل کشور 
پیش نرفتند. بغزیان به چرایی مخالفت برخی جریان ها 
برداشته شود،  تحریم ها  اگر  اشاره کرد:  تحریم ها  رفع  با 
چون برخی پیش از تحریم ها کاسب بوده اند و اشتباه های 
مدیریتی خود را پنهان می کردند، دستشان رو می شود. 
سوءمدیریت همیشه بوده، پیش از انقلاب اسلامی بوده 
و اکنون هم وجود دارد. برخی می خواهند تنها برای چند 
صباحی روی صندلی مدیریت، از مزایای آن بهره مند شوند. 
با این نگرش، کیفیت تولیدات داخلی افزایش نمی یابد. در 
داخل باندها یا مافیایی بود که از قِبل تحریم ها، قاچاق کالا 

انجام می دادند، تعرفه های گمرکی را دور می زدند و... .
وی درباره رویکرد دولت جدید آمریکا ابراز امیدواری کرد 
و افزود: ممکن است در تحریم ها بازنگری کنند و شاید 
به برجام بازگردند. این ها یعنی از فشار حداکثری کاسته 
به  دلیل شخص دونالد  از فشار کنونی  می شود. بخشی 
آن  در  حتی  آمریکاست.  کنونی  رئیس جمهوری  ترامپ 
کشور نیز برخی جمهوری خواهان با ترامپ مشکل داشتند. 
عقب نشینی هایی صورت می گیرد و بستگی به این دارد 
کنند.  برخورد  موضوع  این  با  چگونه  ما  دولتمردان  که 
اگر)آمریکایی ها( ببینند در ایران سیاست مداران با یکدیگر 
مشکل دارند، اقدامی نمی کنند. در حالی که می توانیم با 
واسطه گری اروپا، آمریکا را به برجام برگردانیم. حتی اگر 
جمهوری خواه دیگری غیر از ترامپ سر کار می آمد، باید 

منتظر تغییر نگرش نسبت به تحریم ها می بودیم.

بغزیان، استاد اقتصاد:

دلیل انکار آثار تحریم ها بر اقتصاد، منفعت طلبی است
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تیم فوتبال پرسپولیس در هفته دوم لیگ برتر مقابل صنعت نفت آبادان به پیروزی 
رسید و به رده چهارم جدول صعود کرد.

تیم های فوتبال پرسپولیس و صنعت نفت آبادان در چارچوب دیداری از هفته 
دوم لیگ برتر فوتبال از ساعت ۱۶:۲۰ روز )شنبه( در ورزشگاه آزادی به مصاف 
یکدیگر رفتند که این دیدار با نتیجه یک بر صفر به سود تیم پرسپولیس به پایان 
رسید تا شاگردان یحیی گل محمدی چهار امتیازی شوند و به رده چهارم جدول 

رده بندی صعود کنند.
سیامک نعمتی در دقیقه ۴۳ تک این دیدار را برای شاگردان یحیی گل محمدی 

از روی نقطه پنالتی به ثمر رساند.
محمدحسین  حسینی،  سیدجلال  لک،  حامد  پرسپولیس:  ترکیب 
آرمان   -  ۷۸( پهلوان  احسان  سرلک،  میلاد  نوراللهی،  احمد  کنعانی زادگان، 
رمضانی(، مهدی عبدی )۷۳ - علی شجاعی(، مهدی شیری، وحید امیری، 

سعید آقایی و سیامک نعمتی.
ترکیب صنعت نفت: فرزین گروسیان، حسین ساکی، محمد طیبی، محمد 
اهل شاخه، عبدالله ناصری، حکیم نصاری )5۷ - محمدرضا غبیشاوی(، محمود 
مطلق زاده، حسن بیت سعید، طالب ریکانی )۷۹ - محمد حسین زواری(، مهدی 

زبیدی )5۷ - احمد شریعت زاده( و رضا خالقی فر )۷۳ - علی آل کثیر(.
نیمه اول

دقیقه ۱۰: تلاش دو تیم در هوای بارانی ورزشگاه آزادی تا این لحظه نتیجه 
نداشت و هیچکدام از تیم ها موفق به خلق موقعیت خطرناکی نشدند.

دقیقه ۱۸: نفوذ وحید امیری از جناح چپ و ارسال این بازیکن در محوطه جریمه 
به سیامک نعمتی رسید که ضربه بی دقت این بازیکن راهی به دروازه پیدا نکرد.

دقیقه ۲۹: مهدی عبدی روی پاس در عمق نوراللهی پشت مدافعان صنعت نفت 
به توپ رسید، اما مزاحمت مدافع آبادانی مانع از ضربه زدن مهاجم پرسپولیس شد 

و توپ در اختیار گروسیان قرار گرفت.
دقیقه ۳۲: وحید امیری روی ارسال مهدی شیری خطرناک ترین صحنه این 
بازی را تا به اینجای کار روی دروازه صنعت نفت خلق کرد، اما ضربه سر این بازیکن 

را بازهم گروسیان در اختیار گرفت.
دقیقه ۳۸: ارسال وحید امیری روی خط شش قدم روی سر مهدی عبدی 

نشست، اما این بازیکن با بی دقتی ضربه خود را به بیرون فرستاد.
دقیقه ۴۰: خطای محمود مطلق زاده مدافع صنعت نفت روی محمدحسین 
کنعانی زادگان پرسپولیس را صاحب یک ضربه پنالتی کرد. مدافع صنعت نفت در 

این صحنه از داوری بازی کارت زرد دریافت کرد.
دقیقه ۴۳: سیامک نعمتی از روی نقطه پنالتی اولین گل پرسپولیس در این بازی 

و اولین گل فصل این تیم را به ثمر رساند.
دقیقه ۳+۴5: شوت سیامک نعمتی از پشت محوطه جریمه را گروسیان در 

اختیار گرفت.
نیمه دوم

دقیقه ۶۰: توپ و میدان مانند نیمه اول بیشتر در اختیار پرسپولیس بود، اما دو 
تیم فرصتی روی دروازه یکدیگر خلق نمی کردند.

دقیقه ۶۳: همکاری خوب بازیکنان پرسپولیس در این لحظه از بازی به نتیجه 
نرسید و نفوذ سعید آقایی از جناح چپ و ارسال این بازیکن از کنار دروازه به بیرون 
رفت. دقیقه ۷۷: ضربه بی دقت علی شجاعی با اختلاف از بالای دروازه گروسیان 
راهی اوت شد. دقیقه ۸۷: ضربه ایستگاهی صنعت نفتی ها را ریکانی با شوتی از 

راه دور به بیرون فرستاد.
دقیقه ۴+۹۰: یحیی گل محمدی به دلیل اعتراض به داور کارت قرمز دریافت کرد 

و از کنار زمین اخراج شد.

 پرسپولیس یک - صفر صنعت نفت

عبور سخت پرسپولیس از سد صنعت نفت
حنیف عمران زاده: 

اسم بازی با فولاد داد و بیداد بود نه فوتبال
آقای آذری! حمله مربی شما به نیمکت استقلال در کتاب اخلاقتان نوشته شده 

است
مربی تیم فوتبال استقلال نسبت به اظهارات مدیرعامل باشگاه فولاد واکنش نشان 

داد.
حنیف عمران زاده در خصوص شکست استقلال مقابل فولاد خوزستان اظهار 
داشت: شما اگر فوتبال دیدید ما ندیدیم. بازی که از دقیقه اول تا آخرش جنگ و 

دعوا است اسمش فوتبال نیست.
وی افزود: متاسفانه از جمعه شب گذشته که ما باختیم برخی ها حرف هایی می 
زنند که هر کاری کردیم جواب ندهیم نشد.آقای سعید آذری! شما که دم از خلاق و 

اخلاق مداری می زنی، شما که خودت داخل استادیوم بودی و همه چیز را دیدی.
مربی استقلال یادآور شد: آقایان خودشان در استادیوم نشسته بودند و هر دو 
نیمکت را دیدند. من یک سوال دارم، مدیرعاملی که ادعای اخلاق گرایی داری 
چرا  وقتی ۲ روز قبل از بازی مربی فولاد مصاحبه کرد و به سرمربی استقلال متلک 

انداخت به او اعتراض نکردی؟
عمران زاده در ادامه افزود: مدیرعامل اخلاق مدار یک نگاه به فیلم و اواسط بازی 
بیندازد و ببیند مربی تیمش چگونه به سمت نیمکت استقلال حمله ور شد. نکند 
اینها را هم در کتاب اخلاق مدیرعامل فولاد نوشته اند؟ جالب است مربی تیم شما 
به نیمکت ما حمله کرده آنوقت شما دم از اخلاق می زنید؟ شما بروید مصاحبه های 
سرمربی تیم ما را قبل از بازی ها ببینید که آیا سرمربی تیم استقلال دنبال تنش بود؟ 
۳ امتیاز نوش جانشان ولی قرار نیست هر چه می گویند ما ساکت باشیم. مربی تیم 
حریف در سینه بازیکنان و کادر فنی روی نیمکت ما بود و دقیقه ۷5 با آژان کشی او را 

به سمت نیمکتشان فرستادیم.
وی تصریح کرد: آقای آذری ِ اخلاق مدار! شما بگویید کسی که ۲ سال به خاطر 
کارت به کارت کردن محروم بوده کنار تیم شما چه کار می کند؟ آیا این کارهای شما 
همه جزو اخلاقیات است که در صفحه اینستاگرامتان نوشته اید؟ دوره بازی های 
مجازی و رسانه ای تمام شده و مردم خیلی چیزها را می فهمند. اینکه شما بخواهید 
با اسم استقلال و هوادارانش بازی کنید و دو طرفه برای خودتان محبوبیت درست 

کنید کار یک دهه پیش است نه الان!
عمران زاده خاطرنشان کرد: محمود فکری چندین و چند بار به داور چهارم گفت به 
نیمکت تیم حریف کار نداشته باشید. آقای آذری! شما که دست به تلفن هستید به 
سرپرست تیم ما زنگ بزنید و ببینید چند بار آقای مظلومی گفت بچه ها آرام باشید، 

فوتبال ارزش ندارد و جواب نیمکت نشینان آنها را ندهد.
مربی تیم فوتبال استقلال تصریح کرد: شما که خیلی حرف از اخلاق می زنید 
جلوی  حمید رجبی را می گرفتید که علیه سرمربی تیم ما حرف نزند. یک روز قبل 
از بازی مربی تیم حریف در یک مصاحبه به سرمربی تیم ما تاخته و انتقاد کرده اما 
ما پاسخی ندادیم. مگر محمود فکری حرف بدی زده بود؟ او گفت من نمی دانستم 
باشگاه بیانیه داده است. ما قبل از بازی نمی خواستیم جنگ درست کنیم و روی 

بازی تمرکز کردیم ولی ظاهرا شما از همان ابتدا دنبال دعوا بودید.
مربی استقلال در خصوص اینکه چرا در دقایق پایانی آن مشکلات برای تعویض به 
وجود آمده بود گفت: می گویند استادیوم ما بین المللی است ولی حتی یک تابلوی 
تعویض نداشتند. خیلی ها می گویند چرا تعویض نکردید اما آنها بدانند تابلوی 
تعویض دستی بود! نکونام ۲ تعویض انجام داد و همزمان این تعویض ها با تعویض 
های ما یکی شد! حتی کمک داور خودش سورپرایز شده بود که این تابلوها دستی 
است. زمانی که دانشگر آسیب دید شیخ به رختکن رفت و 5-۶ دقیقه نبود. او رفته 
بود کفشش را عوض کند وگرنه ما همان زمان می خواستیم تعویض کنیم. حتی او را 
کنار خط بردیم ولی یکی از بازیکنان ما گفت زانوی من درد دارد و به همین دلیل صبر 

کردیم تا تکلیف او مشخص شود.
وی تاکید کرد: مربی تیم فولاد بعد از بازی مدعی شده خط هافبک استقلال اصلا 
در بازی نبودند.او طوری صحبت کرده که انگار 5۰ توپ به تیر دروازه زدند. بازی 
دیشب اصلا اسمش فوتبال نبود. اسم بازی دیشب داد و بیداد بود. فولاد ۲ توپ 
شروع مجدد داشت که ۲گل زد و برد. بردید نوش جانتان اما لطفا دم از اخلاق نزنید.

مربی تیم استقلال در خصوص اینکه ارزیابی خودش از شکست این تیم چیست 
تصریح کرد: بازی چیزی نبود که باب میل ما باشد، ما هم این را قبول داریم. سرمربی 

تیم ما آنقدر شجاعت داشت که  از هواداران عذرخواهی کند.
عمران زاده تاکید کرد: یک عده در حال موج سواری هستند ولی من می گویم۲۸ 
هفته مانده و خیلی اتفاقات می افتد. از هواداران استقلال هم می خواهم که به تیم 
کمک کنند. مطمئن باشید بدون حمایت هوادار هیچ تیمی موفق نمی شود. من 
خودم سالها در این تیم بازی کرده ام و روزهای سخت و تلخ و شیرین زیاد دیده ام 
ولی یادتان باشد ما زمانی قهرمان شدیم که مردم با باخت و بردها کنارمان بودند و 
دست از حمایت نکشیدند. بروید و به سال ۹۱ که قهرمان شدیم برگردید و ببینید چه 

مشکلاتی داشتیم ولی با حمایت مردم قهرمان شدیم.

شاهین بیانی: 

مدافعان استقلال اصل دفاع برابر فولاد را 
رعایت نکردند

 پیشکسوت استقلال با اشاره به شکست ۲ بر یک این تیم برابر فولاد خوزستان 
گفت: در هنگام ضربات ایستگاهی یارگیری منطقه ای و پوشش درست نفر به نفر 
اصل مهمی است که مدافعان استقلال در این دیدار رعایت نکرده و دچار اشتباه 

شدند.
»شاهین بیانی« اظهار داشت: همان طور که پیش بینی می شد استقلال بازی 
سختی را در اهواز مقابل فولاد خوزستان پیش رو داشت و در این جدال بیرون از 

خانه، شکست خورد.
تیم فوتبال استقلال روز جمعه و در چارچوب هفته دوم لیگ برتر فوتبال باشگاه 

های کشور  در اهواز مقابل فول خوزستان متحمل شکست ۲ بر یک شد.
وی افزود: در دیداری حساس و دشوار همچون این مسابقه تیمی به پیروزی دست 

پیدا می کند که بتواند از موقعیت های پیش آمده استفاده و کمتر اشتباه کند.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: استقلال در این بازی به قدرت خط هافبک 
خود تکیه کرده بود و قصد داشت اجازه خلق موقعیت را به نفرات میانی فولاد 
خوزستان ندهد. وی تصریح کرد: تا زمانی که استقلال به گل رسید، توانسته بود به 
هدف و خواسته خود برسد و حریف را کمتر در موقعیت گل قرار دهد اما در ادامه بازی 

حریف جلو کشید و توانست فضاهای کنار زمین را از استقلال بگیرد.
بیانی تاکید کرد: مدافعان استقلال در صحنه گل فرشاد احمدزاده و خطای پنالتی 

وظایف خود را انجام نداده و دچار اشتباه شدند تا بازی برده با شکست عوض شود.
بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: در هنگام ضربات ایستگاهی یارگیری 
منطقه ای و پوشش درست نفر به نفر اصل مهمی است که مدافعان استقلال رعایت 
نکرده و دچار اشتباه شدند تا سانتر آیاندا پاتوسی به راحتی در اختیار احمدزاده قرار 

گرفته و او گل زنی کنند.

توافق کلمبیا با کی روش برای پرداخت قسطی مطالبات:
تا زمان انتخاب جانشین مربی پرتغالی ابقا شد

یک رسانه کلمبیا خبر داد فدراسیون فوتبال این کشور مشکلی با پرداخت مطالبات 
مربی پرتغالی ندارد و اکنون به دنبال پیدا کردن جانشین مناسب برای اوست.

نشریه »ال تمپو« کلمبیا در جدیدترین خبر در زمینه کارلوس کی روش سرمربی 
تیم ملی این کشور خبر داد مشکل مالی مانع از برکناری مرد پرتغالی نشده است.

دلیل اصلی اعلام نشدن برکناری کی روش بعد از شکست سنگین ۶ بر یک مقابل 
کلمبیا پیدا کردن جانشین مناسب برایش است. درست است فدراسیون کلمبیا با 
مشکلاتی مالی دست و پنجه نرم می کند اما با کی روش در این زمینه توافق دارد و 
در صورت قطع همکاری می تواند به صورت اقساطی مطالبات کی روش را پرداخت.

دلیل اصلی عدم صدور حکم اخراج کی روش تنها پیدا کردن جایگزین مناسب 
است. فدراسیون فوتبال کلمبیا در این زمینه رینالد رویدا که سابقه مربیگری در 
کلمبیا از سال ۲۰۰۴ تا ۲۰۰۶ را دارد درنظر داشت ولی این موضوع به نتیجه نرسید.

اسم های دیگری برای جانشینی کی روش مطرح است ولی تا زمان انتخاب مربی 
جدید کی روش نیمکت تیم ملی کلمبیا خواهد ماند.

باشگاه استقلال روز شنبه و در واکنش به اتفاقات دیدار با فولاد با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: همه اتفاقات دیدار را در نظر 
بگیرید تا متوجه شوید برخی عصبانیت ها و حرف های آخر بازی ناشی از چه بوده و کاش با ایجادکنندگان این حواشی و عوامل 

این عصبانیت ها برخورد شود.
تیم فوتبال استقلال در یکی از جنجالی ترین دیدارهای این فصل رقابت های لیگ برتر فوتبال برابر فولاد خوزستان شکست 
خورد. در جریان این بازی که شب گذشته در ورزشگاه شهدای فولاد اهواز برگزار شد، اتفاقات حاشیه ای زیادی رخ داد که 
یکی از آنها انتشار ویدئویی از »محمود فکری« سرمربی تیم فوتبال استقلال بود که با واکنش این باشگاه خوزستانی همراه بود. 

همین موضوع موجب شد تا باشگاه استقلال اطلاعیه ای را در این زمینه منتشر  کند.
در این اطلاعیه آمده است: تجربه دیدار قبلی ۲ تیم استقلال و فولاد و تکرار برخی حوادث هم در نوع خود جالب است. از 
همان آغاز مصاف استقلال و فولاد، نیمکت نشینان تیم فولاد به صورت کاملا هماهنگ به سمت داور و نیمکت تیم استقلال 
هجوم می آوردند و با فریاد زدن، فحاشی و ایجاد تنش به دنبال اهداف دیگری بودند. حتی کار به جایی رسید که در دقیقه ۲۰، 

سرمربی فولاد خطاب به نیمکت تیمش گفت که اگر بلد نیستید سر و صدا کنید، بروید روی سکوها بنشینید!
در ادامه آمده است: در حالی که ناظر بازی و داور چهارم شاهد این مسائل بودند، واکنش جالبی از خود نشان دادند. آن ها تنها 
به سمت نیمکت تیم استقلال می آمدند و می گفتند که می دانیم حق با شماست ولی خواهشا شما چیزی نگویید تا مشکلی 
ایجاد نشود. آغاز درگیری های اواخر بازی زمانی بود که »محمود فکری« در »کول  بریک« )زمان استراحت( نیمه دوم در حال 
بیان نکات فنی به بازیکنانش بود که عکاس تیم فولاد به آرامی نزدیک حلقه استقلالی ها شد تا به نوعی استراق سمع کند. 
در این میان »ارسلان مطهری« متوجه حضور او شد و در ادامه و پس از اعتراض فکری و سایر نیمکت نشینان استقلال به 
این عکاس، او به سمت نیمکت تیمش دوان دوان فرار کرد و در طول فرارش به سرمربی استقلال فحاشی کرد که متعاقب 
آن توسط ناظر بازی از زمین اخراج شد. جالب است که به یاد آوریم این عکاس پیش تر در ماجرای معروف به کارت به کارت 

محروم شده بود.
باشگاه استقلال در ادامه این بیانیه آورده است: کافی است نگاهی به دیدارها فولاد بیاندازیم تا متوجه شویم در هر بازی یک 
نفر از نیمکت این تیم اخراج می شود. ظاهرا این موضوع به یک تاکتیک برای تیم فولاد تبدیل شده است. از طرفی جالب است 
که تیم فولاد هفته قبل هم از داوری سود برد و در این بازی هم نیمکت نشینان این تیم از ثانیه آغازین در پی تحت تاثیر قرار دادن 
داور بودند. با اینکه »حمید رجبی«  مربی تیم فولاد با اعلام سازمان لیگ در این بازی محروم بود اما این مربی روز گذشته در 
مصاف با استقلال روی نیمکت تیمش نشسته بود که این امر با اعتراض مسئولان استقلال همراه بود اما مسئولان برگزاری 

بازی اعلام کردند محرومیت رجبی شش ماه تعلیق شده است.
در ادامه آمده است: در اواخر مصاف استقلال و فولاد، فحاشی شدید »حسین کعبی« به »مسعود ریگی« و تلاش او برای 
آسیب زدن جسمی به این بازیکن بی حاشیه، درست است که با کارت قرمز همراه شد اما مشخص نیست چرا داور به غلامی و 
ریگی کارت زرد نشان داد؟ ظاهرا کارت های اشتباه دیدار با مس رفسنجان در این بازی هم قرار بود تکرار شوند. اما این ها محل 
بحث نیستند، بلکه سوال اینجاست چرا برای یک پیروزی، باید به عملی شبیه نیمکت نشینان تیم فولاد در مصاف با استقلال 
دست زد؟ جمع همه این اتفاقات را در نظر بگیرید تا متوجه شوید برخی عصبانیت ها و حرف های آخر بازی ناشی از چه بوده و 

کاش با ایجاد کنندگان این حواشی و عوامل این عصبانیت ها برخورد شود.
استقلال این دیدار را با نتیجه ۲ بر یک به فولاد خوزستان واگذار کرد.

کارشناس فوتبال ایران گفت: نحوه انتخاب سرمربی تیم ملی جوانان ضمن پایین آوردن شان یک مربی نشان دهنده 
بی مسئولیتی فدراسیون فوتبال بود.

 مسعود اقبالی درباره انتخاب داود مهابادی و حمید درخشان به عنوان سرمربی و مدیر فنی تیم ملی فوتبال جوانان 
ایران اظهار داشت:  اکنون فوتبال ایران مشکلات متعددی دارد و با خیلی از مسائل درگیر هستیم که در شان و شخصیت 
این رشته نیست. روز به روز هم شدت و حدت این موارد بیشتری پیدا می کند. درباره حضور سرمربی و مدیر جدید در 
تیم جوانان هم باید دید ریشه موضوع کجا است که داود مهابادی با وجود قرارداد داشتن با تیم فجر سپاسی یک هفته 
مانده به مسابقات این تیم را رها می کند. وی افزود: باید مشخص شود چه سیاستی در ورزش کشورمان حاکم است 
که سبب می شود یک مربی با یک تلفن جا به جا شود. البته شاید هم مهابادی خودش به هر دلیلی  چنین تصمیمی 
گرفته است. از طرفی امکان دارد مدیربرنامه های این مربی هم مثل خیلی از مدیربرنامه های دیگر فوتبال ایران توانسته 
باشد وی را به چنین جایگاهی رسانده باشد تا قیمتش را بالا ببرد. در این موضوع هم منفعت زیادی به خود مدیربرنامه 
ها می رسد. کارشناس فوتبال ایران خاطرنشان کرد: هیچ جای دنیا نمی بینید یک مربی که مدت ها با یک تیم کار می 
کند، بدون هیچ دلیلی سر از یک تیم ملی یا تیم باشگاهی دیگری درآورد. این موضوع ضمن اینکه شان مربی را پایین 
می آورد، نشان دهنده بی مسئولیتی فدراسیون فوتبال است و ثابت می شود مدیران فدراسیون متوجه نیستند با نحوه 

انتخاب یک سرمربی، چه آسیب هایی به مجموعه فدراسیون  زده می شود. 
اقبالی اضافه کرد: شنیده ام مسئولان فدراسیون فوتبال به دلیل اینکه نتوانسته اند یک سرمربی برای تیم ملی جوانان 
انتخاب کنند و مربیان مطرح مشغول تیمداری بوده اند، داود مهابادی را برای سرمربیگری این تیم انتخاب کرده اند. 
این اقدام خیلی غلط و بد است. البته به نظر من اگر خود درخشان به عنوان فردی که سال ها کاپیتان تیم ملی بوده و در 

تیمی مثل پرسپولیس سرمربیگری کرده است به عنوان سرمربی انتخاب می شد خیلی بهتر از مهابادی بود.
وی درباره آینده تیم ملی جوانان با این انتخاب ها گفت: همانگونه که فوتبال ایران آینده تاریکی دارد و در مسیر 
ورشکستگی قرار گرفته، آینده تیم ملی جوانان هم تاریک است. امسال هنوز دو هفته از لیگ نگذشته شاهد حضور 
اعتراض های متوالی به داوری و سایر مسائل بوده ایم. فصل گذشته مربیان زیادی در لیگ تغییر کردند و این اتفاق 
امسال هم رخ می دهد. مربی اسبق استقلال ادامه داد: فوتبال ایران در زمینه های مختلف اقتصادی، فرهنگی، فنی و 
حتی سیاسی ضعیف شده و مدیران آن با ندانم کاری اقدام های بدی انجام می دهند. دو مدیر باشگاه استقلال به برنامه 
تلویزیونی آمدند و تمام اعتبار و ارزش های این باشگاه را زیر سوال می برند. تا زمانیکه مسئولان ورزش کشور از وزیر و 
معاونان وی و مسئولان فدراسیون فوتبال  خاک خورده و عرق ریخته ورزشی نباشند و نظارت دقیقی روی آنها نباشد، 

شاهد همین مسائل هستیم.
اقبالی تصریح کرد: وضعیت در فدراسیون فوتبال به حدی خراب است که فریدون اصفهانیان با وجود ریاست در هیات 
فوتبال زنجان وقتی بار دیگر رئیس کمیته داوران می شود، علیرضا فغانی را با آن همه اعتبار کنار می گذارد که به نظر 

من دلیل این موضوع حسادت، بی برنامگی و سیاست زدگی است. 
وی ادامه داد: اکنون امثال من بیرون نشسته ایم اما نمی دانم برخی افراد بدون هیچگونه کارنامه ای در لیگ برتر 
سرمربی شده اند. این موضوع به دلیل ارزیابی نشدن مربیان از سوی کمیته فنی فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ است. 

نحوه انتخاب مربیان کاملا به هم ریخته است.

باشگاه استقلال:

 با ایجادکنندگان حاشیه ها برخورد شود
اقبالی: فوتبال ایران در مسیر تاریکی است

 فدراسیون در انتخاب سرمربی تیم جوانان بی مسئولیتی کرد

گزینه جدی سرمربیگری تیم ملی والیبال ایران گفت: حضور در چهارمین 
المپیک پیاپی برایم هیجان زیادی دارد. به گزارش ایرنا، هفته گذشته هیات رییسه 
فدراسیون والیبال، مجوز بستن قرارداد با ولادیمیر آلکنو را صادر کرد و حالا فقط 
امضای رسمی قرارداد بین ۲ طرف باقی مانده است تا این مربی اهل روسیه به 
عنوان سرمربی جدید تیم ملی والیبال ایران معرفی شود. روزنامه اسپورت بیزینس 
روسیه گزارشی طولانی درباره حضور آلکنو در والیبال ایران منتشر کرده و به موارد 
متعددی در این زمینه اشاره کرده است. در بخشی از این گزارش از قول آلکنو 
آمده است: حضور در چهارمین المپیک انگیزه اصلی و مهم ترین چالشی است 
حضور در تیم ملی ایران برایم خواهد داشت. اما اگر بگویم مسائل مالی اهمیتی 
ندارد، دروغ گفته ام. او سه بار تیم ملی روسیه را در بازی های المپیک هدایت کرده 
است. روسیه در المپیک ۲۰۰۸ پکن با آلکنو برنز گرفت، در ۲۰۱۲ لندن طلایی 
شد و در ریو ۲۰۱۶ به مقام چهارم رسید. حالا او می تواند با حضور در المپیک 
توکیو، چهارمین المپیک پیاپی خود را در 5۳ سالگی تجربه کند. آلکنو درحال 
حاضر سرمربی تیم زنیت کازان روسیه است. لیگ این کشور ۱۰ آپریل )۲۱ 
فروردین( به پایان می رسد اما نیمه نهایی و فینال لیگ قهرمانان اروپا در روزهای ۱۷ 
و ۲5 آپریل و اول می )۲۸ فروردین و 5 و ۱۱ اردیبهشت( برگزار می شود. از سوی 
دیگر نخستین مسابقه تیم ملی والیبال ایران در لیگ ملت های ۲۰۲۱ نیز ۱۴ می 

)۲۴ اردیبهشت( برگزار خواهد شد و در صورت صعود زنیت کازان به مراحل نهایی 
لیگ قهرمانان، آلکنو فرصت زیادی برای کار کردن با تیم ملی ایران پیش از آغاز 
لیگ ملت ها نخواهد داشت. به نوشته این روزنامه روسی، آلکنو قصد دارد ۲ نفر از 
همکارانش در زنیت را هم به ایران بیاورد. توماس توتولو دستیار آلکنو و دیمیتری 
سوسنین آنالیزور زنیت، دستیارانی هستند که این مربی می خواهد در کادر فنی 

تیم ملی ایران هم حضور داشته باشند.
 توماس توتولو و دیمیتری سوسنین دستیاران پیشنهادی آلکنو برای 

حضور در تیم ملی والیبال ایران
در بخش دیگری از گزارش روزنامه اسپورت بیزینس به سابقه همکاری سعید 
معروف با آلکنو پرداخته شده است. معروف در فصل ۱5-۲۰۱۴ در تیم زنیت 
کازان زیر نظر آلکنو کار کرده بود. به نوشته اسپورت بیزینس شاید مسوولین 

فدراسیون والیبال ایران نظر معروف را هم درباره پیشنهاد به آلکنو پرسیده باشند.
اگرچه زنیت در آن سال لیگ قهرمانان اروپا را فتح کرد ولی تجربه حضور معروف 
در این تیم لحظات بد زیادی داشت. آلکنو توجه چندانی به این پاسور نمی کرد و 
بارها ایگور کوبزار را به جای او به زمین می فرستاد. آلکنو انداختن جای خالی را 
برای معروف ممنوع کرده بود. این بازیکن می خواست تیم را سریع تر کند ولی این 
شیوه برای بازیکنان زنیت آشنا نبود. از سوی دیگر یک نقطه ضعف بزرگ معروف 

این است که با ۱۸۹ سانتی متر بازیکن کوتاه قامتی محسوب می شود و به این 
خاطر تیم در دفاع روی تور دچار مشکل می شد. به همین دلایل هم بود که حضور 

معروف در زنیت ادامه نیافت.
 معروف و آلکنو در زمان همکاری در زنیت کازان

یک مشکل احتمالی آلکنو در ایران، مسئله برقراری ارتباط با بازیکنان است. او 
فرانسوی و ایتالیایی حرف می زند اما به انگلیسی مسلط نیست و به همین خاطر 
تیم به یک مترجم نیاز خواهد داشت. آشنا نبودن به انگلیسی، مشکل بزرگی در 
وقت های استراحت است، آن هم وقتی مربی باید خیلی سریع و خلاصه حرف 
خود را به بازیکنان منتقل کند. آلکنو به خاطر انگیزه دادن در وقت های استراحت 
شناخته شده است. اما شاید حرف های او پس از ترجمه، همان تاثیر اولیه را نداشه 

باشد.

گزینه جدی سرمربیگری تیم ملی والیبال ایران:

 حضور در چهارمین المپیک پیاپی هیجان انگیز است

صبح  کشور،  کشتی  داوران  کمیسیون  جلسه 
دیروزحضور رئیس فدراسیون کشتی برگزار شد.

به گزارش  روابط عمومی فدراسیون کشتی، در این 
جلسه که در محل سالن کنفرانس خانه کشتی شهید 
داوری  جامعه  نمایندگان  شد،  برگزار  هادی  ابراهیم 
بررسی  را  داوری  به  مربوط  موارد  و  موضوعات  کشور، 

کردند.
انتخاب  بحث  مورد  در  کشتی  فدراسیون  رئیس 

با  همگام  کرد:  تصریح  کشور  کشتی  داوری  مدرسان 
اتحادیه جهانی پیش بروید، نه جلوتر و نه عقب تر و هر 
میزان که اتحادیه جهانی نیاز به مدرس دارد، داوری ما 

نیز به نسبت آن باید مدرس داشته باشد.
وی در مورد درآمد داوران از طریق تبلیغات گفت: طبق 
کشتی،  فدراسیون  زیرمجموعه  در  درآمدی  هر  قانون 
متعلق به فدراسیون کشتی است اما در این مورد، کار را 
به کمیسیون داوران و سرپرست آن مصلایی پور سپردم 

و  کمیسیون  برای  را  راه  این  از  آمده  بدست  مبالغ  تا 
همچنین داوری کشور هزینه کند.

دبیر با بیان اینکه به داوری کشور اعتقاد راسخ دارم 
اظهار داشت: برای اینکه تیمی قدرتمند در رقابت های 
جهانی و المپیک داشته باشیم باید داورانی قوی و با 
نفوذ از کشورمان در اتحادیه جهانی حضور داشته باشند 
و من به عینه این موضوع را در مسابقات مختلف دیده ام 
که داوری چقدر تأثیرگذار بوده و از شما می خواهم روز 

به روز در جهت رشد و ارتقا داوری کشور در جهان گام 
بردارید.

در این جلسه نفرات حاضر از جایگاه داوری کشور دفاع 
کردند و گفتند که جامعه داوری یک قشر زحمتکش 
و بی ادعا در کشتی است. اعضا همچنین بر افزایش 
کیفیت شاخص های ارزیابی برای تعیین مدرسان داوری 
و همچنین درجه های مختلف کشتی تأکید کردند. این 

جلسه بعداز ظهر دیروز نیز ادامه داشت.

دبیر خطاب به داوران:

همگام با اتحادیه جهانی کشتی پیش بروید
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فرافکنی راهکار موثری برای رفع مشکلات و چالش های پیش رونیست

شرکای اروپایی برجام با فرافکنی چه 
اهدافی را دنبال می کنند؟

 فرانسه، آلمان و بریتانیا با انتشار بیانیه ای خواستار بازگشت ایران به تعهدات 
و پایبندی کامل به مفاد توافق هسته ای شده اند در حالی که تحریم های 
آمریکا علیه ایران همچنان پابرجاست و اروپا نتوانسته اقدامی در جهت رفع 

آن ها انجام دهد. 
سه شریک اروپایی برجام در بیانیه ای که حاکی از تغییر لحن این کشورها 
در قبال برجام است از اقدامات ایران که در حال تهی کردن توافق از مزایای 
اصلی آن در زمینه منع اشاعه است ابراز نگرانی کرده اند. این بیانیه تنها چند 
روز پس از انتخابات در آمریکا و شکست ترامپ معنا و مفهوم خاصی را در  

اذهان متبادر می کند.
سه کشور اروپایی در این بیانیه مدعی نقض موارد تعیین شده در توافق 
هسته ای در عرصه تولید سانتریفوژهای پیشرفته، تزریق هگزافلوراید اورانیوم 
در تاسیسات نطنز، افزایش سطح غنی سازی اورانیوم از میزان تعیین شده، 
افزایش ذخایر اورانیوم با درجه نازل تغلیظ و همچنین کشف ذرات اورانیوم 
شده اند. تروئیکای اروپایی خواستار بازگشت ایران به تعهدات و پایبندی کامل 
به مفاد توافق هسته ای شده و انجام این اقدامات از سوی ایران را برای نجات 

این توافق ضروری دانسته اند.
این ابراز نگرانی اروپایی ها در حالی مطرح شده که ایران در سال های اخیر 
بیشترین هزینه را برای حفظ و ماندگاری توافق هسته ای متحمل شده و سهم 
اروپایی ها در این زمینه تقریبا هیچ بوده است. مروری  اجمالی بر تحولات 
سال های اخیر پیرامون برجام  نشان می دهد که اروپاییها در موضعی نیستند 
که بخواهند خواستار اجرای تعهدات ایران شوند. برجام توافقی مبتنی بر 
داده و ستانده بود که ترامپ به زعم خود آن را در سایه بی عملی اروپایی ها 
تخریب کرد و اروپایی ها هم  حاضر نشدند قدمی هرچند کوچک و نمادین 

برای این توافق بردارند. و از حد حرف فراتر نرفتند.
ایران حدود یک سال پس از خروج آمریکا از برجام و اعاده تحریم های هسته 
ای و  تشدید آن در قالب کارزار فشار حداکثری و برای توازن بخشی به برجام 
و حفظ آن در پنج گام کاهش تعهدات برجامی خود را آغاز کرد و در این حال 
بارها تاکید کرد که هرگاه طرفین برجام به تعهدات خود در قبال این توافق 
عمل کردند گام های تهران هم برگشت پذیر است و در مدت زمان کوتاهی 

می تواند از این گام ها برگردد.
اروپایی ها به بهانه های مختلف همچون وابستگی اقتصادی به آمریکا و یا 
ساختار اقتصادی کشورهای خود و نقش آفرینی بخش خصوصی و اینکه 
این شرکت ها و بنگاه های اقتصادی هستند که باید در قبال تعاملات خود 
با ایران تصمیم گیری کنند، عملا از اجرای تعهدات خود شانه خالی کردند.  
سازوکارهای متعدد اقتصادی آنها هم در نهایت توخالی از آب درآمد و نشان 
داد که اروپایی ها یا اساسا وزن و اراده ای برای نقش آفرینی در مناسبات بین 
الملل ندارند و ایران هم این موضوع را در تعاملات و سیاست های آتی خود 

مد نظر قرار خواهد داد. 
 از این جهت بیانیه اخیر تروئیکای اروپایی را شاید بتوان پیروی از سیاست 
فرار به جلو تعبیر کرد به بیانی بهتر اروپا به زعم خود از هم اکنون می خواهد 
ایران را تحت فشار قرار دهد تا پس از آغاز به کار بایدن مذاکرات را در مسیر 

مطلوب خود هدایت کند.
بخش دیگری از این بیانیه مربوط به ادعاهایی است که در مورد فعالیت 
هسته ای اعلام نشده مطرح شد سه کشور اروپایی انگلیس، آلمان و فرانسه با 
حمایت آمریکا ۳۰ خردادماه گذشته با تصویب قطعنامه ای از ایران خواستند 
به ممانعت از دسترسی بازرسان آژانس به ۲ سایت هسته ای کشور پایان دهد 

و به طور کامل با آنها همکاری کند.
پس از آن روز 5 شهریور در پایان سفر رافائل گروسی مدیرکل آژانس به تهران 
و انجام مذاکرات با مقامات ایران، دو طرف توافق کردند تا همکاری های خود 
را بیش از پیش تقویت کنند و ایران اعلام کرد که دسترسی بازدید از دو سایت 

هسته ای را برای آژانس فراهم می کند.
با این حال گروسی روز ۲۸ آبان با ادعای کشف برخی ذرات اورانیوم در 
مکانی در ایران، خواستار رفع ابهام در این خصوص شده است. او در جلسه 
شورای حکام آژانس گفت: ضروری است از طریق تعامل و همکاری پایدار با 
ایران در ماموریت خود در زمینه راستی آزمایی در این کشور پیشرفت داشته 

باشم.
کاظم غریب آبادی سفیر و نماینده دائم کشورمان نزد آژانس بین المللی 
انرژی اتمی روز ۲۹ آبان با ایراد سخنانی در شورای حکام تاکید کرد: مطابق با 
مقررات برجام، ایران به طور موقت و داوطلبانه پروتکل الحاقی را اجرا می کند؛ 
بنابراین، ارائه دسترسی به مکان مورد درخواست آژانس بر مبنای حسن نیت 
و داوطلبانه بود و این موضوع بایستی به عنوان مبنایی برای حل و فصل 

موضوع دیده شود
در واکنش به بیانیه سه کشور اروپایی، سخنگوی وزارت امور خارجه در 
واکنش به بیانیه سه کشور اروپایی آن را غیرمسئولانه خواند و گفت: از سه 
کشور اروپایی انتظار می رود که به جای فرافکنی سیاسی، در جهت پایبندی 
کامل به تعهداتشان طبق برجام و مصوبات کمیسیون مشترک اقدام کنند و 

به اجرای کامل برجام برگردند. 
فعالیت های صلح آمیز هسته ای جمهوری اسلامی ایران کاملا در چارچوب 
قوانین بین الملل و کاملا قانونی و مشروع بوده و در راستای حقوق ذاتی 

لاینفک کشورها دنبال می شود.
سعید خطیب زاده تاکید کرد: با خروج ایالات متحده از برجام و اعمال 
مجدد تحریم ها و تداوم بدعهدی اروپا در زمینه انتفاع اقتصادی ایران از رفع 
تحریم های تعهد شده در برجام، جمهوری اسلامی ایران طبق بندهای ۲۶ 
و ۳۶ برجام گام های هسته ای را برداشته است که کاملا منطبق با برجام 
است و همواره تاکید داشته است که در صورت اجرای کامل برجام از سوی 

طرف های مقابل، بازگشت پذیر خواهند بود.
 اینکه اروپایی ها چه برداشتی از تحولات اخیر آمریکا و نوع تعامل دموکرات ها 
با برجام و جمهوری اسلامی دارند،  به نوعی کنشگری سال های پیش روی 
آنها را نشان خواهد داد ولی واقعیت این است که اروپا همانطور که نتوانست 
در دوره ترامپ و در کارزار فشار حداکثری  نقش قابل اعتنایی ایفا کند، بعید 

است در دوره بایدن هم فرصت چندانی در این زمینه داشته باشد. 
هرچند به نظر می رسد راه برای تعامل و دیپلماسی در مقایسه با دوران 
ترامپ بازتر شده باشد با این حال نباید این تصور ایجاد شود که یک طرف می 
تواند با هیاهوی رسانه ای خواسته های خود را مطرح و صرفا آنها را پیگیری 
کند و بعید است فرافکنی راهکار موثری برای رفع مشکلات و چالش های 

پیش رو باشد.

رییس پیشین کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی با بیان اینکه احیای 
برجام نیازمند ارائه تعریف واقع گرایانه ازآن است، گفت: »این همانی« بایدن و 
ترامپ به سود صهیونیست ها، مرتجعین منطقه و نومحافظه کاران آمریکایی است 
که سعی می کنند فضای مناسبات ایران و آمریکا در دوران جنگ سرد باقی بماند. 

»حشمت الله فلاحت پیشه« در گفت وگو با ایرنا، با اشاره به پیروزی جو بایدن در 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا گفت: اگر ایران و آمریکا بخواهند توافق هسته ای 
را احیا کنند، باید از آن یک تعریف واقع گرایانه ارائه دهند. برجام برای هر دو طرف، 
یک توافق کامل و ایده آل نبود اما در شرایط واقع گرایانه و حساسی به دست آمد و 
به این دلیل که در میز مذاکرات هم ایران و هم آمریکا حضور داشتند، یک توافق 

بی سابقه محسوب می شود.
وی با بیان اینکه با ریاست جمهوری ترامپ شرایط دیگری در بر روند اجرای برجام 
حاکم شد، اظهار داشت: آمریکایی ها ابتدا می خواستند ایران از این توافق خارج 
شود اما ایران این کار را نکرد و واشنگتن خود از برجام خارج شد. این در حالی است 
که اگر ترامپ رای نمی آورد و رئیس جمهور نمی شد، برجام اکنون به نیمه سالیان 

اجرای خود رسیده بود و بخش اعظمی از این توافق اجرایی شده بود.
۹۴۸ تحریم از ۱۲۴۸ تحریم در دوران اوباما به واسطه برجام لغو شده بود

این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی ادامه داد: ۹۴۸ تحریم از ۱۲۴۸ تحریم در 
دوران اوباما به واسطه برجام لغو شده بود و روند به گونه ای بود که مابقی تحریم ها 

هم لغو می شدند اما با آمدن ترامپ، ورق برگشت.
فلاحت پیشه با اشاره به برخی از انتقادات مطرح شده به برجام از سوی مخالفان 
و منتقدان دولت تصریح کرد: مخالفان دولت انتقادات و ایرادات زیادی به برجام 
وارد می کنند اما نکته ای که باید در نظر گرفت این است که منتقدان آمریکایی 
برجام هم به دولت وقت آمریکا انتقاد می کردند و می گفتند با این توافق، امتیازات 
زیادی به ایران دادید و سر آمریکا کلاه گذاشته شد. یکی از مهمترین انتقادات شان 
هم آن بود که ایران تنها کشوری است که بدون جنگ و تغییر رژیم، از فصل هفتم 

منشور ملل متحد با گرفتن امتیازات خوبی خارج شد.
سرنوشت برجام را باید از سرنوشت مذاکره با آمریکا جدا کرد

وی با تاکید بر اینکه احیای برجام در راستای منافع ملی است اما سرنوشت 

آن را باید از سرنوشت مذاکره با آمریکا جدا کرد، خاطرنشان کرد: برجام و آینده 
آن ممکن است با دو مسئله مورد تهدید قرار بگیرد؛ یکی اینکه گروهی احساس 
می کنند پیروزی بایدن و بازگشت احتمالی آمریکا به ضرر آنها است و می تواند بر 
سرنوشت انتخابات ریاست جمهوری در سال ۱۴۰۰ اثر بگذارد و دیگر آنکه وحدت 
سیاست خارجی از بین برود و ما شاهد دو رویکرد در سیاست خارجی شویم و اینکه 

هر دولتی بخواهد هر جور خواست، نسبت به موضوع هسته ای عمل کند.
به گفته این نماینده سابق مجلس، از زمان بروز بحران هسته ای، تمامی دولت ها 
در قبال مسئله هسته ای دارای رویه واحد بوده و وحدت در سیاست خارجی را 
شاهد بودیم به شکلی که مذاکرات هسته ای از زمان دولت سیدمحمد خاتمی آغاز 

و در زمان احمدی نژاد ادامه یافت اما در دولت حسن روحانی به نتیجه رسید.
فلاحت پیشه افزود: اکنون هم در هر دولتی که توافق هسته ای احیا شود و 
مذاکرات برجامی انجام شود، دولت بعدی باید به آن پایبند بوده و نخواهد سلیقه و 

نظر خود را ترجیح دهد بلکه باید در چارچوب سیاست های کلی نظام اقدام کند.
وی با بیان اینکه برخی از صحبت های مطرح شده درباره برجام به هیچ وجه 
به سود منافع ملی نیست، ابراز داشت: منافع ملی در احیای هرچه سریع تر 
برجام است اما وقتی عده ای می گویند این دولت حق مذاکره را ندارد، مخالفان 
تنش زدایی ایران و آمریکا بر این طبل می کوبند که اگر با دولت فعلی مذاکره شود، 
دولت بعدی ممکن است از آن خارج شود. در واقع، آنها به این بهانه می خواهند 
فشار بر ایران ادامه یابد و بتوانند بر روند دولت آینده آمریکا درباره ایران هم تاثیر 

بگذارند.
بایدن درباره ایران دست به عصا حرکت کرده است

استاد علوم سیاسی و روابط بین الملل دانشگاه علامه طباطبایی با تاکید بر اینکه 
مذاکره با آمریکا در شرایط کنونی شدنی نیست، بیان کرد: برجام می تواند بنیان 
و اساسی برای تنش زدایی میان تهران و واشنگتن باشد اما نباید آن را به معنای 
مذاکره با آمریکا قلمداد کرد. در قبال برجام، تابوزدایی شده اما هنوز در مورد 
مذاکره با آمریکا این تابو از بین نرفته است. با این تفاسیر، اگر حتی یک روز زودتر 

هم برجام احیا شود، این مسئله هم به سود ایران و هم به سود آمریکا است.
فلاحت پیشه یادآور شد: بایدن پس از اعلام نتایج انتخابات مسائل مختلفی را 

مطرح کرده است مثلا اینکه به توافق آب و هوایی پاریس بازخواهیم گشت یا یک 
آجر بر دیوار مکزیک افزوده نمی شود اما درباره برجام و ایران تاکنون موضع گیری 
نکرده است چون می داند این موضوع چه دشمنانی دارد و دست به عصا حرکت 

کرده است.
نباید از پیروزی بایدن دچار ذوق زدگی شویم 

وی با بیان اینکه نباید از پیروزی بایدن در انتخابات ریاست جمهوری دچار 
ذوق زدگی شویم، عنوان کرد: هر آنچه از برجام باقی مانده، به خاطر ایران بوده 
ناتوان  تعهدات شان  اجرای  در  هم  اروپایی ها  و  خارج  آن  از  آمریکا  وگرنه  است 
بودند. اقدامات ایران هم درباره کاهش تعهدات و افزایش محصولات در چارچوب 

ظرفیت های برجام بوده و تخطی از آن انجام نشده است.
رییس پیشین کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان اینکه در 
راه احیای برجام نباید ایجاد مانع کرد، گفت: برخی بایدن و ترامپ یا ترامپ و اوباما 
را یکی می کنند و »این همانی« می کنند در حالی که واقعا میان آنها تفاوت های 
جدی و مشخصی وجود دارد. واقعیت این است که تفاوت های جدی با کسی 
برجام را امضا کرد و کسی از برجام خارج شد، وجود دارد. »این همانی« به سود 
مثلث صهیونیست ها، مرتجعین منطقه و نومحافظه کاران آمریکایی است که سعی 

می کنند فضای مناسبات ایران و آمریکا در دوران جنگ سرد باقی بماند.
پمپئو به دنبال حاکم کردن ادبیات توهین آمیز میان ایران و آمریکا است

منطقه  به  آمریکا  خارجه  امور  وزیر  پمپئو،  مایک  سفر  درباره  فلاحت پیشه 
نماینده  او  بلکه  نیست  هم  ترامپ  دولت  نماینده  پمپئو  داشت:  اظهار  هم 
تحلیل  است.  آمریکایی  نومحافظه کاران  و  منطقه  مرتجعین  صهیونیست ها، 
محتوای موضع گیری های او نشان می دهد پمپئو به دنبال حاکم کردن ادبیات 
بی ادبانه و توهین آمیز میان ایران و آمریکا برای جلوگیری از هرگونه تنش زدایی و 
سخت تر کردن مدیریت روابط میان دو کشور است. به گفته این تحلیلگر مسائل 
سیاست خارجی، پمپئو می داند ایرانی ها به اظهارات وقیحانه و توهین آمیز حساس 
هستند بنابراین به عمد اقدامات وقیحانه و اظهارات توهین آمیزی را مطرح می کند 

تا ادبیات تنش زدایی و احترام میان دو کشور حاکم نشود.
پمپئو برای آخرین آشوب سازی به منطقه آمده است

وی با اشاره به سفر اخیر منطقه ای پمپئو تصریح کرد: هیچ وزیر خارجه ای 
برای آخرین  اکنون  او  ایران دشمنی نکرده است.  با  اندازه پمپئو  به  آمریکا  در 
آشوب سازی به منطقه آمده است. اگر ترامپ رئیس جمهور باقی می ماند، پمپئو 
برای ایجاد جنگ نیابتی تلاش می کرد ولی اکنون در موضع انفعال قرار گرفته و 

استراتژی جلوگیری از هرگونه تنش زدایی و احیای برجام را دنبال می کند.
مذاکرات  با  همزمان  منطقه ای  اعتمادسازی  ضرورت  درباره  فلاحت پیشه 
احتمالی احیای برجام هم خاطرنشان کرد: سه جریان در منطقه وجود دارد؛ یک 
جریان از اینکه سیاست تنش زای ترامپ در منطقه ادامه نمی یابد، خوشحال است 
مانند عمان. یک جریان با گسترش تروریسم داعش راهبرد واقع گرایانه تری را در 
پیش گرفته است مانند کویت، قطر و اردن و می داند تنش به سود منطقه نیست اما 
یک جریان هم به رهبری عربستان تلاش می کند تنش با ایران همچنان ادامه یابد.

به عربستان پیام بدهیم
وی اضافه کرد: به نظر من، وزارت امور خارجه وظیفه دارد هم زمان با گسترش 
مناسبات با کشورهای جریان نخست، با کشورهای جریان دوم هم گفت وگوها و 
مناسباتش را توسعه دهد و با رفع نگرانی ها و پاسخ به دغدغه های آنها، نگذارد این 
کشورها به دامن عربستان بیفتند. این نماینده سابق مجلس یادآورشد: در رابطه 
با عربستان هم باید سعی کنیم تنش موجود را مدیریت و از افزایش آن جلوگیری 
کنیم. در ابتدای دولت روحانی، دو، سه بار به ریاض برای بهبود مناسبات پیام داده 
شد اما سعودی ها به آن توجه نکردند. اکنون هم لازم است ایران پیشقدم شود و 
به عربستان بگوید خواهان تنش نیست و بهتر است در مورد مسائل منطقه ای 

گفت وگو و تفاهم کنند.

حشمت الله فلاحت پیشه:

 احیای برجام نیازمند تعریف واقع گرایانه است

تحلیل گر ارشد مسائل سیاست خارجی مدت باقی مانده 
تا پایان دوره فعلی ریاست جمهوری آمریکا و اقداماتی که 
می تواند در این مدت رقم بخورد را مورد بررسی قرار داد و 
امکان تحریم های بیشتر از سمت کنگره آمریکا را منتفی 

ندانست. 
"کوروش احمدی" تحلیلگر مسائل بین المللی درباره اینکه 
آیا شروط ایران همچون پرداخت خسارت های مادی معنوی 
که پس از خروج آمریکا اتفاق افتاده است، برای بازگشت 
آمریکا به برجام مانعی ایجاد نمی کند، اظهار داشت: اگر 
واقع بینانه به قضایا نگاه کنیم قاعدتا پیش شرط ایران باید 
رفع کامل و بدون قید و شرط تحریمها برای بازگشت دولت 
جدید آمریکا به برجام باشد. فکر نمی کنم که اگر آمریکا 
چنین کند، پافشاری زیادی بر شروطی دیگر از ناحیه ایران 

را شاهد باشیم.
وی با بیان اینکه ممکن است طرح پیش شرط هایی برای 
بازگشت آمریکا به برجام توسط مسئولان رده میانی جنبه 
تبلیغاتی داشته باشد، گفت: در شرایطی می توانیم به طور 
مشخص متوجه شویم که آیا ایران پیش شرطی از نوع جبران 
خسارت دارد که بایدن کار خودش را شروع کرده باشد و 
به سیاستی مشخص در قبال ایران رسیده و برنامه هایش 
را اعلام کرده باشد. آن زمان مشخص می شود که آیا ایران 
به صورت جدی پیش  شرط خاصی غیر از لغو تحریم ها به 
شکل سابق دارد یا خیر. اکنون به صورت حدس و گمان 
برای  آمریکا  گفته می شود که ممکن است دولت جدید 
رفع تحریم ها شرایطی مثل برخی تغییرات در برجام و مثلا 
مذاکره در مورد برخی موضوعات دیگر دارد اما مقامات ما 

قبلا روشن کرده اند که چنین پیش شرط هایی را نمی پذیرند. 
این کارشناس ارشد مسائل بین الملل افزود: صحبت آقای 
ظریف مبنی بر اینکه منتظر اقدامات عملی آمریکا خواهیم 
ماند، منطقی ترین برخورد است. یعنی منطقی است که اول 
ببینیم دولت بایدن در عمل چه کاری می خواهد انجام دهد و 
سپس نسبت به آن واکنش نشان  دهیم. فکر می کنم که ایران 
نیز در عمل همین کار را خواهد کرد. به عبارت دیگر مقامات 
منتظر خواهند ماند ببینند بایدن چه نظری خواهد داشت 
سپس نسبت به آن واکنش نشان خواهند داد که حدود دو 
ماه تا چنین مقطعی باقی است. ضمن اینکه باید دید بایدن 
چه اولویتی برای مسئله ایران قائل خواهد شد و با چه فوریتی 
بر موضوع برجام متمرکز خواهد شد. لذا از حالا نمی توان 
یا شایعات در مورد مواضع  ما  امروز مقامات  صحبت های 

دولت جدید آمریکا را خیلی جدی و نهایی بشمار آورد.
آمریکا به دنبال تحریک ایران

 برای برخورد نظامی است 
احمدی درباره اقدامات دولت ترامپ در هفتاد روز آینده 
علیه ایران، با بیان اینکه خیلی دقیق نمی توان گفت آنها چه 
کارها یا تحریم های بیشتری می توانند علیه ما انجام دهند، 
اضافه کرد: خطی که آنها در یکی دو ماه گذشته، داشته اند 
این بوده که تحریم هایی که به بهانه برنامه هسته ای ادعایی 
ایران است را به مسائل حقوق بشر و تروریسم ربط دهند. از 
این رو برای بایدن مشکل تر خواهد بود که نهادهای ایران 
مالی  تامین  خاطر  به  اخیرا  که  را  نفت  وزارت  وزارت  مثل 
تروریسم تحریم کرده اند را از تحریم خارج کند. چراکه باید 
اعلام کند که این نهادها دیگر اقدام تروریستی و تامین مالی 

تروریسم نمی کنند و ذیل این قانون قرار نمی گیرند.
این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی گفت: البته 
اگر در دولت بایدن اراده سیاسی لازم وجود داشته باشد، 
خواهند توانست راه حلی پیدا کنند و این نمی تواند مانع 

خیلی مهمی باشد. اما کار را برای بایدن مشکل تر می کند.
وی افزود: کار دیگری که طی دو سال گذشته صحبت آن 
بوده است و در این اواخر کمتر از آن حرف زده شده است 
اقدام کنگره برای گرفتن حق تعلیق تحریم ها از رییس جمهور 
آمریکا است. در قوانین تحریمی که به تصویب کنگره رسیده 
)که عمده تحریم های ایران از جمله تحریم هایی همچون 
تحریم مالی، تحریم بانک مرکزی و تحریم نفت نیز بر اساس 
قوانین کنگره است(، حق تعلیق برای رئیس جمهور در نظر 
گرفته شده تا دست او را برای مذاکره و اقدامات دیپلماتیک 
باز بگذارند. وی یادآور شد: اما برخی از کارشناس های مراکز 
مطالعاتی دست راستی آمریکایی پیشنهاد کرده اند که حق 
تعلیق تحریم ها از رئیس جمهور گرفته شود. در قانون کاتسا 
که در اوت ۲۰۱۷ به تصویب کنگره رسید، چنین اقدامی 
در مورد تحریم ها علیه روسیه انجام شد. آن زمان کنگره با 
توجه به علائق بین ترامپ و پوتین نگران بود که ترامپ تحریم 
های علیه روسیه را تعلیق کند، در نتیجه حق رئیس جمهور 
در تعلیق کردن تحریم ها را گرفت. البته اسم ایران و کره 
شمالی نیز در آن قانون وجود داشت اما در مورد ایران تاکید 
بر تحریم های قبلی بود و موضوع جدید خیلی مهمی مطرح 
نبود. احمدی با بیان اینکه این موضوع تا همین انتخابات 
اخیر ریاست جمهوری آمریکا برای کنگره چندان مهم نبود 
، اضافه کرد: کنگره مطمئن بود که ترامپ علیه ایران است و 

امکان ندارد که بخواهد از حق تعلیق تحریم ها استفاده کند، 
اما از حالا تا چهارم و پنجم ژانویه که کنگره جدید تشکیل 
به کار  ژانویه که رئیس جمهور جدید شروع  یا۲۰  می شود 
می کند، این خطر وجود دارد. این امر به این معناست که در 
چنین صورتی، علاوه بر لغو، تعلیق تحریم ها علیه ایران نیز 

منوط و مشروط به تصویب کنگره می شود.
وی خاطرنشان کرد: متاسفانه جمهوری خواهان کنگره 
در مقابل ایران حمایت برخی از دموکرات ها را نیز دارند و 
حتی ممکن است که در برخی موارد مربوط به برجام حدود 
یک سوم تا نصف دمکرات های کنگره با جمهوری خواهان 
در مورد ایران همسو باشند.  این تحلیل گر ارشد مسائل 
سیاست خارجی درباره امکان حمله نظامی به ایران که 
اظهار  است،  کرده  مطرح  آمریکایی  های  رسانه  از  یکی 
داشت: مسئله دیگر که بویژه بعد از مقاله نیویورک تایمز با 
جدیت بیشتری مطرح می شود این است که ترامپ بخواهد 
از  را  ایران  به قول هایش در مورد  شکست خود در عمل 
طریق یک اقدام نظامی تا ۲۰ ژانویه جبران کند. این که به 
قول مقاله مذکور پمپئو هم با اقدام نظامی مخالفت کرده 
باشد، نکته مهمی است؛ چرا که این یعنی افراطی ترین 
افراد نیز مخالف اقدام نظامی هستند. وی تصریح کرد: با 
این حال، باید در نظر داشت که ترامپ و افراطیون اطراف او 
ممکن است اینبار از طریق یک تحریک و یک حادثه در صدد 
کشاندن ایران به یک برخورد نظامی باشند و تصور کنند که 
از این طریق می توانند ایران را مقصر برخورد جلوه دهند. لذا 
بسیار مهم است که حداکثر احتیاط لازم طی یکی دو ماه 

آینده از جانب ما صورت گیرد.

احمدی تحلیل گر ارشد مسائل سیاست خارجی: 

رفع بدون قید و شرط تحریم ها، شرط ایران برای بازگشت آمریکا به برجام باشد 

یک کارشناس مسایل منطقه و افغانستان گفت توجه نکردن آمریکا به نظر متحدان 
اروپایی اش در افغانستان و احتمال روی کار آمدن جو بایدن به عنوان رئیس جمهور 
بعدی، تصمیم ترامپ برای خروج بخش دیگری از نیروهای نظامی آمریکا را با مشکل 

مواجه می کند. 
علی رستمی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به تصمیم ترامپ برای کاهش نیروهایش 
از افغانستان گفت: از وقتی دولت ترامپ بر سر کار آمد اصولا به جای سیاست جهانی 
که روسای جمهور قبلی داشتند، سیاست ناسیونالیستی را پیاده کرد و تعداد زیادی از 
سرباران این کشور را به آمریکا بازگرداند. این تصمیم نیز یکی از  اقدامات تبلیغاتی در 
انتخابات 2020 بود که مطرح شد.  وی ادامه داد: آمریکا بدون خواست متحدان اروپایی 
خود شروع به خروج نیروهایش در افغانستان کرد که موجب دلخوری و نگرانی آن ها نیز 
شد. رستمی با بیان اینکه آمریکا سعی کرد این کار را در کنار مذاکره با طالبان و کشاندن 
این گروه به عرصه سیاسی انجام دهد، اظهار کرد: هدف آمریکا این بود که با مذاکره با 
طالبان صلح نسبی میان طالبان و دولت مرکزی ایجاد کند، هر چند که ایدئولوژی طالبان 
مانع از این کار بود. در روند مذاکرات توافق شد، 5 هزار نیروی شورشی طالبان آزاد شود و 
متقابلا تعدادی از نیروهای دولتی که در اختیار طالبان بودند آزاد شدند. اما روند تحولات 
بعدی نشان داد که طالبان از فرصت مذاکره و صلح سعی دارد برای کاستن قدرت دولت 
مرکزی استفاده کند و در کنار مذاکرات در قطر حملات به نقاط مختلف افغانستان را 
افزایش داد تا شاید در مسیر مذاکرات بتواند امتیازات بیشتری از دولت بگیرد و این مساله 

که آمریکا می خواهد فوری بخش قابل توجهی از نیروهایش را از افغانستان خارج کند 
به هدف طالبان در این مساله کمک زیادی کرد.  رستمی با بیان اینکه خروج نیروهای 
آمریکایی به طور فوری از افغانستان دو مشکل در شرایط فعلی دارد، افزود: اول اینکه 
اروپایی ها با این اقدام آمریکا موافق نیستند چرا که آمریکا بدون توجه به سیاست کلی آنها 
برای حضور در افغانستان، این تصمیم را اتخاذ کرده است، از سویی چون احتمال حضور 
جو بایدن به عنوان رییس جمهور آینده آمریکا جدی است این احتمال وجود دارد که با 
روی کار آمدن بایدن نیروهای آمریکایی دوباره به افغانستان بازگردانده شوند و این مساله 
امری بحث برانگیز است. وی ادامه داد: از طرفی معتقدم حضور آمریکا در افغانستان 
صرفا برای مقابله با تروریسم نیست بلکه آمریکا از مسیر افغانستان به دنبال محدود کردن 
چین نیز است، از این رو خروج از این کشور برای آمریکا توجیه ندارد. این کارشناس 
مسایل منطقه و افغانستان گفت: با آمدن بایدن سیاست هماهنگ تری بین نیروهای 
آمریکا و اروپا در افغانستان ایجاد می شود و کاری که طالبان در چند ماه گذشته با حمله 
به شهرهای افغانستان و حملات تروریستی انجام داد تا شاید امتیازات بیشتری بگیرد 
رنگ خواهد باخت. رستمی درباره نگاه ایران به این مساله اظهار کرد: با خروج آمریکا و 
کاهش نیروهای نظامی آمریکا در افغانستان در شرایط غیرمنسجمی که دولت مرکزی در 
آن قرار دارد، القاعده و طالبان و گروه های دیگر را به مرزهای ایران نزدیک می کند. وزارت 
امور خارجه ایران صراحتا اعلام کرد که آمریکا باید عاقلانه رفتار کند، ایران مایل نیست 
این خروج فوری و بدون در نظر گرفتن شرایط داخلی افغانستان انجام شود هر چند که 

خواست نهایی ایران خروج کامل آمریکا از این کشور و رفتن از منطقه است اما نه در 
حالی که دولت افغانستان برای اداره این کشور مسلط و حاکم نیست. از این رو سیاست 
ایران در شرایط فعلی همان است که سخنگوی وزارت امور خارجه اعلام کرد، ایران در 
شرایط جاری حاضر نیست در مرزهای شرقی اش تلاطم جدید ایجاد شود و وجود دولت 
حاضر با شرایط فعلی به نفع ایران است. وی درباره رفتار و واکنش طالبان به این تصمیم 
احتمالی آمریکا گفت: طالبان تصور می کرد با صلحی که می خواهد در قطر ایجاد کند، 
خود را می تواند به ابزار قدرت سیاسی و نظامی بیشتری تجهیز کند تا در آینده نزدیک و 
در شرایطی که از حجم نیروهای هوایی کاسته می شود و دولت در شرایط متزلزلی قرار 
دارد، قدرت را به دست گیرد و راحت تر برای پیاده کردن اهدافش هجوم برد، اما در نهایت 
آنچه موجب می شود طالبان نتواند با دولت کنار بیاید و مذاکرات را متوقف کرده است، 
مساله ایدئولوژی طالبان است که نمی تواند با یک دولت سکولار در افغانستان کنار بیاید. 
این که فکر کنیم بخشی از طالبان با دولت کنار می آید و بخشی دیگر نه، بعید است؛ 
آنها در ایدئولوژی با دولت اختلاف دارند. بعضی ها در طالبان معتقدند که با صلح می 
توان حکومت مورد نظرشان را ایجاد کنند و برخی می گویند با جنگ.  این کارشناس 
مسایل منطقه و افغانستان تصریح کرد: مقدار زیادی از مسایل دولت افغانستان با طالبان 
در دوگانگی دولت افغانستان ریشه دارد و همین مساله در ارتباط با سیاست داخلی و 
خارجی نوعی عدم اعتدال ایجاد کرده و تصمیم گیری ها را کند کرده است. دولتی 

یکپارچه در افغانستان وجود ندارد و طالبان از این فرصت استفاده می کند.

یک کارشناس مسایل منطقه تشریح کرد
مشکلات ترامپ برای خروج از افغانستان 
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نهج البلاغة : الحکمة ۳۸۷

با حضور رئیس مجلس شورای اسلامی از طریق ارتباط زنده تصویری ۱5 
کلان پروژه شهری از جمله باغ پرندگان افتتاح شد. 

وعده مدیریت شهری به مردم قم در سال ۱۳۹۹ افتتاح ۹۹ کلان پروژه 
شهری بود و حالا در چهارمین مرحله افتتاحیه های بزرگ و به مناسبت ایام 
روز قم باغ پرندگان و ۱۴ پروژه دیگر شهرداری قم با حضور رئیس مجلس 
شورای اسلامی، استاندار، شهردار و مسئولان شهری و استانی افتتاح و یا 

عملیات اجرایی آن آغاز شد. 
شورای  مجلس  رئیس  حضور  با  شنبه  روز  که  پروژه هایی  مهم ترین  از 
اسلامی افتتاح شد، باغ پرندگان است که شاید از نظر قیمت بزرگترین پروژه 
نباشد اما از نظر اجتماعی شاخص ترین آن محسوب می شود. این پروژه 
با هزینه ۳۱ میلیاردتومانی در حدفاصل بلوار شهید آوینی و شهرک قدس 
قرار گرفته و پاسخی است برای درخواست شهروندان برای شکل دهی به 
فضاهای تفریحی و ارتقای نشاط اجتماعی در شهر قم. باغ پرندگان شهر 
قم در دره ای با مساحت ۱۲ هکتار شکل گرفته و با بهره گیری از زیبایی های 
طبیعی جنوب شهر قم، به گفته کارشناسان به زودی به یک زیستگاه 

طبیعی برای پرندگان تبدیل می شود. 
پروژه دیگری که روز شنبه با حضور مجازی محمدباقر قالیباف افتتاح شد، 
بهره برداری بیش از ۹۹۰۰۰ متر مربع فضای سبز شهری در سال ۱۳۹۹ 
پروژه های  از جمله  نوع خود یک رکورد محسوب می شود.  است که در 
شاخص آن هم می توان به بوستان تبسم در منطقه ۶ و بوستان متین در 

منطقه یک، بوستان کتاب در منطقه هشت شهرداری قم اشاره کرد.
در کنار اینها پروژه تقاطع غیر همسطح میدان نماز با هزینه اولیه ۶۷ 
میلیارد تومانی با حضور رئیس کمیسیون شهرسازی و رئیس کمیسیون 
عمران شورای اسلامی شهر، معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری و برخی 

دیگر مدیران شهری کار عملیاتی خود را آغاز کرد.
همچنین بوستان طبقاتی شهید زین الدین با مساحت سه هکتاری و 
ارتفاع ۷۰ متری با حضور رئیس کمیسیون برنامه و بودجه، فرهنگی و 
اجتماعی، معاون شهرسازی و معماری، مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای 

سبز شهرداری قم و مدیر منطقه چهار شهرداری قم افتتاح شد.  
پایان مرحله اول نهضت روکش آسفالت معابر شهری با حجم ۱۸۴ هزار 
تن با هزینه 5۰ میلیارد تومانی از دیگر اتفاقات خوبی است که نوید ایجاد 
به همراه دارد. همچنین رئیس مجلس  برای شهروندان  را  روان  شهری 
شورای اسلامی در برنامه روز شنبه به صورت غیر حضوری تمبر یادبود 

رسیدن شهر قم به سرانه ۲۰ متری را رونمایی کرد. 
پروژه  تومان  میلیارد   ۹۰۰ اجرایی  عملیات  ایام  این  در  همچنین 
سرمایه گذاری در قم آغاز شد که تمرکز این پروژه ها در بلوار پیامبر اعظم)ص( 
قرار دارد. دو سرای محله با نام های مشق عشق و جوانمرد و تکمیل تجهیزات 
خدمات شهری شهرداری قم از دیگر پروژه هایی افتتاحی روز شنبه بودند. 
همچنین بهسازی معابر و شوارع مناطق شهری با متراژ۳۷۰۰۰ مترمربع 
دیگر پروژه ای است که روز شنبه با حضور مجازی رئیس مجلس شورای 

اسلامی افتتاح شد. 
رئیس مجلس شورای اسلامی :

ایجاد سرانه ۲۰ متری فضای سبز در شهر قم
 کاری بزرگ و با اهمیت  

محمد باقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی که به صورت زنده و 
از طریق ارتباط زنده تصویری با این مراسم ارتباط داشت، ایجاد سرانه ۲۰ 

متری فضای سبز در شهر قم را کاری بزرگ و با اهمیت دانست. 
با اشاره به سابقه خود در مدیریت شهری اظهار داشت: به دلیل  وی 
تجربه ای که دارم با سختی های مسئله افزایش سرانه فضای سبز آشنا هستم 

و به دلیل این کار بزرگ در قم از شهردار قم و مسئولین تشکر می کنم. 
رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: ۱5 پروژه ای که در کارهای عمرانی و 
فرهنگی و مخصوصاً اوقات فراغت امروز  افتتاح شد، بسیار با اهمیت است و 
سرانه ۲۰ مترمربع فضای سبز در قم من را بسیار خوشحال کرد و با توجه به 

سابقه گذشته خود اهمیت این سرانه را درک می کنم.
وی با اشاره به اینکه مسئله کرونا موجب فراموشی برخی مشکلات قدیمی 
شهرها شده ادامه داد: با توجه به چالش آلودگی های هوا و کمبود فضای 

سبز، رسیدن به این سرانه در شهر قم بسیار بااهمیت است.
رئیس مجلس شورای اسلامی بزرگترین مشکل شهرداری ها در شرایط 
کنونی را نبود درآمد پایدار دانست و از طرح ها و برنامه های مجلس شورای 
اسلامی برای تقویت مدیریت شهری و تصویب قوانین مربوط سخن گفت. 

*حمایت از اقدامات شهرداری در حوزه فضای سبز 
استاندار قم در بخش دیگری از این مراسم بر حمایت از اقدامات شهرداری 

در زمینه فضای سبز با اختصاص زمین و همراهی دستگاه ها تاکید کرد. 
بهرام سرمست با تقدیر از شهرداری قم برای توسعه فضای سبز و افتتاح و 
آغاز ۱5 پروژه بزرگ گفت: به پرسنل خدوم شهرداری و شورای شهر تبریک 

و خداقوت می گویم.
استاندار قم گفت: توسعه فضاهای تفریحی، سرمایه گذاری، خدماتی 
و فضای سبز در قم باید به صورت متوازن و با در برگیری مناطق مختلف 

شهری انجام بگیرد. 
طرح  قم  استانداری  معاونین  شورای  اخیر  جلسه  در  وی،  گفته  به 

ساماندهی بوستان جوان در منطقه نیروگاه به تصویب رسیده است.
برای گسترش  آماده همکاری  یادآور شد: استانداری قم  پایان  وی در 
و توسعه فضاهای سبز و تفریحی در قم و مساعدت در واگذاری اراضی و 

عرصه های دولتی است.
توسعه ۹۰۰ هکتاری فضای سبز در قم 

از این  دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد شهردارقم نیز دربخش دیگری 
مراسم  با اشاره به برگزاری چهارمین مرحله از افتتاح پروژه های شهری در 
سال جاری به مناسبت روز قم و هفته بسیج اظهار داشت: این پروژه ها به 
ارزش ۱۰ هزار میلیارد ریال در حوزه های خدماتی، عمرانی، فضای سبز و 

سرمایه گذاری افتتاح و یا عملیات اجرایی آغاز می شود.
وی به باغ پرندگان نیز اشاره کرد و افزود: باغ ۱۲ هکتاری پرندگان یکی از 
۹ پارک واقع شده در مجموعه هزار هکتاری است که به محلی برای افزایش 

ماندگاری زائران و تحقیق و پژوهش تبدیل خواهد شد.
دکتر سقائیان نژاد با اشاره به نگهداری بیش از 5 هزار پرنده در باغ پرندگان 
قم تأکید کرد: این باغ با هزینه ۳۱۰ میلیارد ریالی احداث شده است و 

شامل بخش های مختلفی از جمله باغ و سوله پرندگان حاره ای می شود.
شهردار قم بابیان اینکه این باغ می تواند به بستری برای پژوهش های حوزه 
پرندگان تبدیل شود تصریح کرد: این باغ سرانه فضای سبز شهر و میزان 
ماندگاری در شهر را افزایش می دهد و بستری برای تفریح و گردشگری برای 

گذراندن اوقاف فراغت و شور نشاط مردم کشور خواهد بود.
بوستانی با ارتفاع ۷۰ متر 

وی با اشاره به افتتاح بوستان شهید زین الدین تأکید کرد: بوستان شهید 
زین الدین در سطح ۳۰ هزار مترمربع در پنج طبقه احداث شده است و در 
نزدیکی آن نیز بوستان یادمان شهدا جانمایی شده است که اخیراً ۶۰۹۰ 

درخت بانام شهدای قم در آن غرس شد.
سقائیان نژاد با اشاره به ارتفاع ۷۰ متری بوستان شهید زین الدین و اجرای 

آن در هشت طبقه تأکید کرد: هزینه این بوستان ۲۲۰ میلیارد ریال است. 
نماز  تقاطع غیرهمسطح  آغاز عملیات اجرایی  به  با اشاره  شهردار قم 
افزود: بعد از احداث اتوبان ۹ کیلومتری آیت الله بروجردی که پردیسان را از 
بن بست خارج کرد، ساماندهی و ایمن سازی این معبر لازم بود که به همین 

منظور احداث تقاطع سه سطحه نماز در دستور کار قرار گرفت.
توسعه ۱۰۰ هزار متر مربعی فضای سبز 

دکتر سقائیان نژاد اعتبار این پروژه ۶۶۰ میلیارد ریال عنوان کرد و ادامه 
داد: در بین پروژه های افتتاح شده ۱۰۰ هزار مترمربع فضای سبز شهر در 

قالب ۴ بوستان به فضای سبز شهر قم اضافه می شود.
وی به ادامه نهضت آسفالت قم اشاره کرد و گفت: فاز اول نهضت آسفالت 
شهر قم با حجم ۱۸۰ هزار تن آسفالت اجراشده است و  هرسال نزدیک به 
۳۰۰ هزار تن برای رضایت مندی مردم در شهر قم آسفالت ریزی انجام شده 

است. 
شهردار قم از آغاز عملیات سرمایه گذاری ۲ پروژه با اعتباری نزدیک به ۹ 
هزار میلیارد ریال هم خبر داد و افزود: با توجه به اقلیم خشک و از طرفی 
اهمیت شهر قم، افزایش سرانه فضای سبز در این شهر موضوع مهمی 

محسوب می شود.
سقائیان نژاد با اشاره به وضعیت رشد سرانه فضای سبز قم گفت: سرانه 
فضای سبز قم در شهریورماه سال ۹۴ ، ۱۳.۸ متر مربع به ازای هر شهروند 
بود که در پایان شهریور ۹۹ مساحت کل فضای سبز قم ۹۰۰ هکتار افزایش 

یافت و به رقم سرانه ۲۰.۳ متر مربع به ازای هر شهروند رسید.
وی با اشاره به برنامه توسعه فضای سبز شهر قم ادامه داد: در برنامه قم 
۱۴۰۴ قرار است که این سرانه به ۲۷ متر به ازای هر شهروند برسد که عدد 

بسیار مطلوبی است.
احداث ۱۶۸ پارک کودکان 

دکتر سقائیان نژاد بابیان اینکه در 5 سال گذشته ۱۰۳ پارک شهری در قم 
افتتاح شد تصریح کرد: مدیریت شهری توانست در 5 سال گذشته ۱۰۳ 

پارک شهری در قم افتتاح و تعداد این پارک ها را به ۳۰۸ عدد برساند.
وی بابیان اینکه ۱۶۸ پارک کودک در این سه سال احداث شده است 
افزود: در حال حاضر ۷ بوستان بانوان در سطح شهر احداث شده است که 

در سال ۹۴ دو عدد بود.
سقائیان نژاد گفت: همه این اقدامات با وحدت همه دستگاه های شهری 
و خوداتکایی و خودباوری و کار جهادی و توکل به خدای بزرگ که محور این 

حرکات بوده انجام شده است.

با حضور مسئولان ملی، استانی و شهری: 

۱5 پروژه بزرگ شهری در قم افتتاح شد 


